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رییس جمهور؛

آبرویمان را برای نجـات 
اقتصاد کشور می گذاریم 

ساختار بودجه با رویکرد اجرای عدالت اصلاح می شود
رییس جمهور گفت: ســاختار بودجه با رویکرد اجرای عدالت در حال اصلاح اســت و برای مثال افزایش حقوق ها به 
شکل پلکانی اعمال خواهد شــد و دولت هیچ وعده ای نخواهد داد که قابل تحقق نباشد.به گزارش اقتصادآنلاین ، رییس 
جمهور در دیدار مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس شورای اسلامی، پس از ســخنان نمایندگان که بیش از یک 

ساعت و نیم به طول انجامید، از رییس دفتر و معاون اجرایی خود خواست مقدمات برگزاری ...

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

 بهره گیری صحیح از فین تک ها 
برای خلق ارزش و توسعه اقتصاد کشور

ریال دیجیتالی در ایران؟ 

ریسک ها و مزایای رمزارز ملی
 وزیر کار مطرح کرد؛

آخرین جزییات از احتمال افزایش یارانه نقدی
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معاون اول رییس جمهور اعلام کرد؛
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عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس
 از »بازی مرکب« 

2تا حذف »سود مرکب«

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:
 نقش کلیدی بازار سرمایه 

3در ساخت مسکن

نکته بســیار مهمی که در اکثریت 
قریب بـه اتفـاق مطالعـات مربـوط بـه 
حـوزه توزیع عادلانه ثروت مشـاهده 
مـــی شـــود آن اسـت کـــه آسیب 
پذیــري نســبی جامعه روســتایی و 
بخش کشــاورزي درچنین ساختاري 
به مراتب بیشتر است. به همین خاطر 
است کـه گرچه در همه کشورهاي در 
حال توسعه بارزترین جلوه هاي فقـر و 
نـابرابري و عقـب افتـادگی در منـاطق 
روســـتایی قابـــل مشاهده است. اما 
این مســئله بــه ویژه در کشــورهاي 
در حال توســعه نفتی به شکل کاملًا 
آشـکارتري قابـــل مشـاهده اسـت و 
باید خاطرنشــان کرد که بازنده اصلی 
این اشتباه فاحش در سیاست گذاري 
نیز نه روستائیان کـــه خـود کلیـت 
توسـعه ملـــی است. مطالعات نشان 
داده است که چگونه پدیده حاشـــیه 
اي کـردن جامعـه روسـتایی و بخـش 
کشاورزي توســعه ملی را با چالشهاي 
فرســاینده، مخــرب و پرهزینه روبرو 
میسازد.یک مؤلفه مهم در پژوهشهاي 
انجام شــده آن است که نشـــان داده 
شـده اسـت مـدیریت توسـعه ملـی 
در کشـورمان همچنان به این مسئله 
توجه ننموده اســت و مؤلفــه اصلی 
رویکرد برنامه ریزان توســعه کشور در 
طی بالغ بر 60 ساله گذشـــته آن بوده 
است که نگاه به جامعه روستایی و بخش 
کشــاورزي عمدتاً خصلت ترحم آمیز، 
رانت زده و صدقه اي داشته و کمتـــر 
بـــه مسئله بالندگی تولید در بخش 
کشــاورزي و جامعه روســتایی توجه 
نموده، ضمن آنکه در همین طرز نگاه 
نیز به این مســـئله خطیر توجه نشده 
که بی اعتنایی به جامعه روســتایی و 
بخش کشاورزي، یا توجه اندك و رانتـی 
بـه آن صـــرفاً مسـئله یـک مجموعه 
مناطق خاص و یک افراد خاص نیست 
بلکه هر نوع برخورد سهلنگارانه با جامعه 
روستایی و بخش کشـاورزي آثـار بسیار 
مخربی بر کلیت سرنوشت توسعه ملی 
خواهد داشــت و موانع توسعه ملی را 
گسترش و عمق خواهـــد بخشـید . 
آنچـــه این دریغ و تأســف را جدي تر 
می کند آن اســت که از یـــک ســـو 
توجـه بـه توسـعه روسـتایی و بخـش 
کشـاورزي از موضـع توسعه اي دقیقاً 
50 سال اســت که در ادبیات موضوع 
مورد توجه قرار گرفته و از سوي دیگر، 
اکثریـت قریـــب به اتفاق مطالعاتی 
که در ایــران صورت پذیرفته نشــان 
می دهد که ظرفیت هاي توسعه بخش 
کشاورزي در کشـورمان بـا هـر مقیاس 
و مبنایی که در نظر گرفته شود از سایر 
بخش ها کمتر نیست به شرط آنکـــه 
ایـن مقیـاس هـا و مبناهـا بـر محـور 
بالندگی تولیــد و ارتقاء تــوان رقابت 
اقتصاد ملی طراحی گردد.  گزارشهـاي 
رسمی کارشناسی نشان داده است که 
هم نسبت سرمایه به تولید در این بخش 
کمتر از سایر بخشهاست و هـم بهـره 
وري نســبی این بخش از سایر بخشها 
افزونتر اســت. اکنون که نزدیک به ده 
سال است که مســئله خلق فرصتهاي 
شـغلی متناسـب بـــا رونـد افـزایش 
جمعیـت در ســـنین اشتغال تبدیل 
به یک مسئله سرنوشــت ساز و خطیر 
در کشورمان شده است، نشان میدهد 
توان اشتغال زایی بخش کشاورزي نیز 
با یک فاصله معنی دار نســبت به همه 
بخشهاي دیگر بیشتر است. گزارش ها 
حاکی از آن است که هر یک میلیـــارد 
ریـال ســـرمایه گـــذاري در بخش 
کشاورزي و صنایع وابســته براساس 
ماتریس حســابداري اجتماعی منشأ 
اشتغال زایـی بیشـتر نسـبت بـه سـایر 
رشـته فعالیتها است. براي مثال، توان 
اشتغالزایی بخش کشاورزي و صـنایع 
وابسـته 70 درصـد بیشـتر از معـادن، 
89/7 درصـد بیشتر از بخش آب، برق 
و گاز و بالاخره 148 درصد بیشــتر از 
سایر صنایع بوده است. شایان ذکر است 
هر رویکردي در برنامه ریزي توســعه 
روسـتایی و بخـــش کشـاورزي مـی 
بایسـت وجـــوه فرهنگی، اجتماعی، 
سیاست و اقتصادي را یکجا مورد توجه 
قرار دهد. همانگونه که ملاحظه میگردد 
کانون اصلی مشـکل بـــلاي منـابع 
نیسـت، بلکـه بـــلاي کوتـه نگـري 
و شـتاب زدگـــی و تصمیم گیریهاي 
غیرکارشناســی اســت که مســئله 
توسعه نیافتگی و همه انواع نابرابریها را به 
بهترین شکل توضیح میدهد. امید آنکه 
در دولت جدید که با شــعار محرومیت 
زدایــی و رفع تبعیض ســکان هدایت 
قوای اجرایی دولت را در دســت گرفته 
اند شاهد توزیع عادلانه ثروت در همه 

زمینه ها باشیم.

توزیع عادلانه ثروت، راهکاری 
برای توسعه پایدار در کشاورزی

 برنامه ریزی برای ایجاد 
سالانه ۱میلیون شغل 2

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در هر موضوع قابل ملاحظه ای 
ردپای مردم مشخص است و به یقین هر جا که چالش وجود دارد، همانجا است 
که مردم را حذف کرده ایم، گفت: ما در بخش هــای دولتی خود را جایگزین 

مردم کرده ایم و این اشتباه راهبردی و تکنیکی ما است.
به گزارش خبرنــگار خبرگزاری خانــه ملت، دکتــر محمدباقر قالیباف 
امروز )پنجشــنبه 6 آبان ماه( در مراســم تجلیل از جامعه خدوم پزشــکی و 
تکریم و معارفه روسای کل سازمان نظام پزشــکی ایران حضور یافت و در این 
مراسم ضمن گرامیداشت یاد و خاطره مدافعان سلامت، گفت: بنده نه از باب 
مسئولیتی که امروز دارم، بلکه به عنوان یک شهروند که از آغاز انقلاب دراین 
جامعه حضور داشــته ام، قدر زحمات، ایثارگری ها، گذشت و محبت جامعه 
پزشکی را دانسته و قدردان آنها هستم، ضمن آنکه حضور در این جمع باعث 

افتخار و خوشحالی من است.
وی ادامه داد: اگر چه در روزهای ســخت دوران دفــاع مقدس ما فرمانده 
لشگرها دغدغه های بسیاری داشتیم، اما از روز نخست جنگ، امداد و جامعه 
پزشکی حضور دائم داشته که باعث دلگرمی بود و لذا از این بابت نه رزمندگان و 
نه فرماندهان دغدغه ای نداشتند، چرا که آنها حداکثر 4 الی 5 کیلومتر از پشت 
خط با مجهزترین و زبده ترین کادر پزشکی حضور دائم داشتند. لذا به جامعه 

پزشکی خداقوت می گویم که در روزهای سخت با قدرت ایستادگی کردند.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در زمان جنگ بحث هایی مانند 
اینکه افراد از کدام صنف، جناح سیاسی، دین و مذهب هستند، به هیچ عنوان 
موضوعیت نداشــت، افزود: بعد از دوران دفاع مقدس نیز که توفیق حضور در 
اردوهای جهادی یا مناطق محروم را داشتم ردپای جامعه پزشکی را زودتر از 

خودمان دیده ایم و بابت این مسئله نیز قدردان آنها هستیم.
قالیباف بیان کرد: جامعه پزشکی در شــرایط مختلف و حساس کشور به 
خوبی درخشیده و اوج این ایثار را در دوران کرونا و با جانفشانی های مدافعان 
ســلامت دیدیم. لذا باید صفا و صمیمیتی کــه در دوران دفاع مقدس و حتی 
در میان مدافعان ســلامت وجود دارد حفظ کنیم، چرا که به آن نیازمندیم  و 
فراموش نکنیم که هر آنچه که روی عقل و عدل ســایه می اندازد را از خودمان 
دور کنیم، چرا که در غیر این صورت از انسانیت، خدمت و عمران استفاده نکرده 

ایم.
وی با بیان اینکه جامعه پزشکی در مســیر عدل و عقل حرکت کرده است، 
گفت: البته نمی خواهم اغراق کنم و بگویم جامعه پزشــکی بدون ایراد است، 
چرا که ایراد در تمامی اقشار جامعه وجود دارد، اما برآیند کار می گوید؛ ارزش 
ها قابل انکار نبوده و به وضوح قابل مشاهده هستند و جامعه پزشکی نباید به 

فرصت طلبان فرصت دهد که چنین ارزش هایی را خدشه دار کنند.
رئیس قوه مقننه کشورمان اظهار کرد: یکی از چالش های مهم ما در آغاز گام 
دوم انقلاب این است که هر چه زمان گذشت، مردم را در تمامی عرصه ها خرد 
خرد حذف کردیم، در حالی که انقلاب خــود را با مردم آغاز کرده و پیروزی آن 
را مدیون آنها هستیم، این در حالی اســت که در هر موضوع قابل ملاحظه ای 
ردپای مردم مشخص است و به یقین هر جا که چالش وجود دارد، همانجایی 
است که مردم را حذف کرده ایم و ما در بخش های دولتی خود را جایگزین مردم 

کردیم که این یک اشتباه راهبردی و تاکتیکی است.
قالیباف معتقد است؛ سازمان نظام پزشکی و امثال آن تبلور حضور اقشار 
مختلف جامعه در حوزه های تخصصی خودشان هستند، لذا باید به تمام معنا 

امورات را به درستی پیش ببرند.
وی تاکید کرد: اگرچه ضعف هایی در سازمان هایی همچون نظام مهندسی 
و پزشکی با وجود تمام نقاط قوتشان، وجود دارد، اما باید در راستای از بین بردن 
این ضعف ها تلاش کرد تا کشــور به جلو پیــش رود و ضعف های بخش های 

دولتی و اداری را پوشش دهند.
رئیس مجلس شورای اسلامی که بر این باور است نخستین وظیفه سازمان 
نظام پزشکی رسیدگی و توجه به بیماران و سلامت آنان است، گفت: هر چند 
به لحاظ ثانوی یک مجموعه صنفی است که باید در اینجا هم برای حرکت در 

مسیر اصلی خود تلاش کند.
قالیباف در ادامه بیان کرد: زمانی که در این مســیر هســتیم، باید از خود 
بپرسیم فلسفه وجودی ما در نظام اسلامی چیست؟، به نظر من فلسفه وجودی 
ما دادن آگاهی و شناخت به مردم از هر قشری است، اما سوال این است باید به 
چیزی آگاهی پیدا کنند؟ که در پاسخ باید گفت؛ آنها باید به حقوقشان آگاهی 
پیدا کنند تا حقشان را مطالبه کرده ودر این مسیر حرکت کنند. البته این مهم 
وظیفه ما در دولت، مجلس، قوه قضائیه و... اســت تا مردم به حقوق خود آشنا 

شوند.
وی تصریح کرد: ثمره اینکه یک فرد از حق و حقوق خود آگاه باشد، این است 
که به صورت ناخودآگاه به وظایف خود نیز آشــنا خواهد شد، اما ما همیشه به 
افراد، وظایفشان را گوشزد می کنیم، در حالی که اگر به حقوقشان آشنا شوند، 
ناخودآگاه وظیفه خود را انجام می دهند و در اینجا یک اتفاق بزرگ رخ خواهد 
داد و آن اعتماد اجتماعی است، چرا که هیچ سرمایه ای در هر جامعه ای مهمتر 

از اعتماد نیست.
رئیس قوه مقننه اضافه کرد: در جامعه ای که اعتماد ایجاد شــود، مردم در 
تمام امور مشــارکت اثرگذار و معنی دار خواهند داشت و بی تردید این جامعه 
به سمت پیشرفت و توسعه حرکت خواهد کرد و به یقین بار اصلی این مهم به 

دوش بنده و امثال بنده است، لذا باید به وظایف خود عمل کنیم.
قالیباف در ادامه توضیح داد: جامعه پزشــکی و دیگر نهادهای تخصصی 
مردمی حق دارند در 4 رویکرد اصلی مجلس شــورای اســلامی تحت عنوان 
مردمی سازی، هوشمندسازی، شفاف سازی و کارآمدسازی اظهارنظر کنند 
و در بخش مردمی سازی تمامی این سازمان ها باید ارتباط مستقیم با مجلس 
داشته باشــند و طرح ها و لوایح خود را ارائه دهند، همچنین در سایت مجلس 
آپهای متعدد را طراحی کردیم که بتوانیم ارتباط مســتقیمی با مردم برقرار 
کنیم. مثلا در بودجه ســال 1400 ایرادات و انتقــادات بحقی از طرف جامعه 

پزشکی مطرح شد که مثمرثمر بود، لذا می توان این مسیر را ادامه داد.
وی گفت: دولت اگر باید تصدی گری خود را در بسیاری از جاها رها کند، به 
یقین باید در بخش آموزش و پرورش، محیط زیست و سلامت به عنوان بخش 
های اساسی و مهم با تمام قدرت ایستادگی، خدمت و پشتیبانی کند. همچنین 
اگر موضوعاتی مانند پزشــک خانواده، نظام ارجاع، سیســتم الکترونیک و... 

نیازمند قانونگذاری و اصلاح قانون بود، ما در مجلس در خدمت شما هستیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی در پایان از خدمات دکتر ظفرقندی رئیس 
سابق سازمان نظام پزشکی قدردانی کرده و با عرض خیرمقدم خدمت دکتر 
رئیس زاده رئیس جدید این ســازمان گفت: اگر چه این جابجایی ها طبیعی 
است، اما مهم این اســت که هر کدام از ما در هر سمتی قرار می گیریم، عدل و 

عقل را مبنای کار خود قرار دهیم.
بنابر این گزارش در این مراســم علاوه بر حضور اساتید پیشکسوت حوزه 
پزشکی، وزیر بهداشت و درمان، رئیس کمیسیون بهداشت مجلس، جمعی از 

نمایندگان مجلس، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران و... نیز حضور داشتند.

قالیباف در مراسم تکریم از جامعه پزشکی:

جایگزینی بخش های دولتی به جای مردم اشتباه راهبردی و تاکتیکی بود

دکتر مهدی آزادواریسرمقاله 
کارشناس مسائل اقتصادی

حسینی مطرح کرد؛

 درآمد خانوارها 
 با هزینه ها 

تناسب ندارد
 دولت محل مناسبی برای افزایش 

حقوق های ۱۴۰۱ پیش بینی کند

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

 بهره گیری صحیح فناوری های نوین در جهت 
خلق ارزش و توسعه اقتصاد کشور

مدیرعامل گروه مالی آوای باران مطرح کرد؛
از افزایش نرخ بهره بین بانکی تا تبعات منفی بر اقتصاد کشور

رییس ســازمان بــورس و اوراق بهادار در »ســومین 
کنفرانس تخصصی و حرفه ای فناوری در صنعت خدمات 
مالی« با اشــاره به کاربردهای فراوان فین تک در بازارهای 
مالی از فعالان بازار درخواست کرد تا ایده ها و طرح های خود 
را در این راستا به سازمان برای بررسی و تطبیق و یا تدوین 

قوانین لازم ارایه کنند.
دکتر مجید عشقی  با بیان اینکه استفاده از فناوری نوین 
در بازارهای مالی باید در خدمت عامه مردم باشــد گفت: 
فعالان بازار، با روشــنگری و ایجاد گزاره های دقیق به جای 
توجه به خرافات بکوشند در مســیر بهره گیری صحیح از 
این فناوری ها در جهت خلق ارزش و توسعه اقتصاد کشور 
گام بردارند. بهینه ســازی خدمات جاری از منظر زمان و 
هزینه، تقویت نظارت  هوشــمند، از جزیره ای خارج کردن 
بازار سرمایه و هم افزایی با سایر بخش های اقتصاد برخی از 
مزایای استفاده از فناوری های جدید در بازارسرمایه کشور 

هستند.  
وی حرکت به ســمت ســرمایه گــذاری اتوماتیک و 
هوشــمند از جمله معاملات و صندوق هــای الگوریتمی، 
کپی تریدینگ، و HFT و همچنین خدمات تجمیعی با سایر 
بخش های بازار مالی را از جمله کاربرد های فناوری در بازار 

مالی عنوان کرد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با ترسیم وضعیت 
کنونی بازارهای مالی در اســتفاده از فناورهای نوین افزود: 
در حال حاضر سازمان بورس برای نظارت های هوشمند بر 

معاملات و ارکان بازار از این فناوری ها  بهره می گیرد.
عشــقی با اشــاره به علاقه مندی نخبگان و صاحبان 

ســرمایه به ورود به عرصه خدمات مالی مبتنی بر فناوری 
و اقدام نهادهای مالی برای توســعه ســرویس های مدرن 
خاطر نشان کرد: با وجود رشد مناســب در سرویس های 
e-KYC و سرمایه گذاری آنلاین، اما همچنان در آموزش و 
فرهنگ سازی عامه و فعالان بازار به جایگاه مطلوب نرسیده 

ایم و لازم است برای آن بیشتر تلاش کنیم.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار سستی برخی نهادها 
و فعالین در پذیرش پیشــرفت فناوری، تسهیل دسترسی 
بصورت عادلانه و عدم آموزش و فرهنگ سازی و غلبه سوء 
تفاهمات درباره فناوری بر واقعیت ها را از جمله مخاطرات 

پیش رو در جریان رشد فناوری های مالی اعلام کردند.
وی در ترســیم روند مطلوب آینده در بهره گیری از این 
فناوری ها  تاکید کرد: پذیرش فناوری در ارکان و نهادهای 
مالی نه تنها به عنوان تســهیلگر بلکه به عنوان بخشــی از 
فرآیند ارزش ســازی و ایجاد اکوسیســتم RegTech و  
SupTech در کنــار FinTech  و همچنین ایجاد عدالت 
 Open در دسترسی همه سرمایه گذاران و طراحی مقررات
Protocol برای جلوگیری از ایجاد انحصار در بازار از جمله 
اقداماتی اســت که می تواند منجر به بزرگ تر شدن کیک 
بازار مالی با عمق بخشی و گســترش عرضی شده و نقش 

مفیدی در رشد اقتصادی کشور ایفا کند. 
دکتر عشــقی در پایان از دو بخــش ارکان و نهادهای 
مالی برای کمک به توسعه حداکثری دسترسی های باز و 
همچنین از مراکز علمی و فناوری برای همکاری با بازار مالی 
ایران از طریق ایده پردازی های مدرن برای سرمایه پذیری 

دعوت کردند.

افزایش نرخ بهره بین بانکی، بــر تمامی نظام اقتصادی 
کشــور اثر منفی دارد چــون زمینه ســاز افزایش حجم 

نقدینگی و در نتیجه افزایش تورم می شود.
مدیرعامل گروه مالی آوای باران در گفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، نرخ بهره بین بانکی را یکی 
از بزرگ ترین مشــکلات اقتصاد ملی برشمرد و اظهار کرد: 
در کشور، رشد بسیار بالای نقدینگی مشاهده می شود که 
این رویه هر سال مضاعف می شــود. متأسفانه افزایش نرخ 
بهره بین بانکی ســریالی ادامه دار است و همچنان این نرخ 
به صورت ملایم در حال افزایش اســت.علیرضا تاج بر ادامه 
داد: نخســتین زیان افزایش نرخ بهره بین بانکی، متوجه 
بازار ســرمایه می شــود و مردم دومین ضررکنندگان این 
موضوع هستند؛ زیرا افزایش نرخ بهره بین بانکی و افزایش 
حجم نقدینگی به تبع آن، پیامدهای بســیار بالای تورمی 
دارد. تجربه افزایش نرخ بهره بین بانکی در گذشــته، این 
موضوعات را نشــان داده اســت؛ بنابراین، بایــد از این امر 

اجتناب شود.

به گفته این کارشناس بازار سرمایه، اگرچه ممکن است 
در ظاهر افزایش نرخ بهره مُسکن کوتاه مدتی برای مهار تورم 
و نقدینگی محسوب شود، اما در میان مدت حتماً منجر به 
افزایش حجم نقدینگی و تورم می شود و تأثیر منفی نیز بر 

بازار سرمایه و اقتصاد کشور می گذارد.
وی ســخنان دولتمردان در حمایت از بازار ســرمایه را 
مدنظر قرار داد و تصریح کرد: اگر دولتمردان شعار حمایت 
از این بازار را سر می دهند و با مبانی آن آشنایی دارند، نباید 
اجازه افزایش نــرخ بهره بین بانکی را بدهنــد. زیرا، مبانی 
بازار سرمایه، تولید و شــکوفایی صنایع است. مدیرعامل 
گروه مالی آوای باران با اشــاره به اینکه در گفتار، از کاهش 
نرخ بهره صحت می شــود، در حالی که در عمل، نرخ بهره 
به صورت خزنده در حال افزایش اســت، گفت: تا زمانی که 
تصمیم گیران کلان به ویژه وزارت اقتصاد، به بازار سرمایه 
اعتقاد نداشته باشند، شاهد بهبود فضای کسب وکار و تولید 
نخواهیم بود. لازمه توجه ویژه به بازار سرمایه، کاهش نرخ 

بهره بین بانکی و در نتیجه نرخ سود بانکی است.
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بررسی عملکرد 6 ماهه مالیات 
کالا و خدمات؛

سیگاری  ها ۱۹۰۹ میلیارد 
تومان مالیات پرداختند

جزییــات عملکرد مالیــات 6 ماهه کالا 
و خدمــات نشــان می دهد در ایــن مدت 
78 درصد مالیات ارزش ازوده وصول شــد 
و ســیگاری ها برای مصرف ســیگار 1909 

میلیارد تومان مالیات پرداختند.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، 
در نیمه نخست سال 1400 از محل فروش 
کالا و خدمات بالغ بر 51 هزار و 590 میلیارد 
تومان مالیات وصول شد که 70 درصد رشد 
نسبت به دوره مدت سال قبل دارد و نیز 84 
درصد مصوب شــش ماهــه را تامین کرده 

است.
سهم مالیات ارزش افزوده

بالاترین ســهم درآمــدی در این بخش 
مربوط به مالیــات ارزش افــزوده با رقم 40 
هزار 600 میلیارد تومان بوده که 78 درصد 
نسبت به مدت مشابه سال 99 افزایش یافته 

و 92 درصد مصوب را پوشش داده است.
ســیگاری ها هزار 909 میلیــارد تومان 
برای مصرف ســیگار مالیات دادند که رشد 
94 درصدی دارد.علاوه بر آن 632 میلیارد 
تومان مالیات بــر فروش دریافت شــد که 
59 درصد نســبت به مدت مشابه سال قبل 

افزایش نشان می دهد.
مالیات بنزین 

مالیات بر فــروش فرآورده هــای نفتی 
موضوع مالیات بنزین 3 هزار و 229 میلیارد 

تومان با رشد 9 درصدی اخذ شد.
عوارض خروج از کشور

با بهترین شدن شــرایط کرونا و باز شدن 
مرزها مسافران 403 میلیارد تومان عوارض 
خروج از کشــور داده اند کــه 1134 درصد 

افزایش نسبت به مدت مشابه سال قبل دارد.
مالیات نقل و انتقال و شماره گذاری 

خودرو
شــهروندان بابت نقل و انتقال خودرو نیز 
هزار 536 میلیارد تومان با رشد 62 درصدی 
نسبت به قبل مالیات پرداختند. همچنین 
686 میلیارد تومان نیز برای شماره گذاری 

مالیات دریافت شده است.
توسعه ورزش همگانی

از محــل تعرفه مالیات بــر ارزش افزوده 
شهرداری به منظور توسعه ورزش مدارس،  
همگانی و روســتایی و عشــایری و ســایر 
بخش ها نیــز 481 میلیارد تومــان مالیات 
وصول شده که نســبت به قبل 109 درصد 

بالاتر بوده است.
مجموع مالیات

براساس گزارش خزانه جمع مالیات های 
مســتقیم و کالا و خدمات 138 هزار 519 
میلیارد تومان با 63 درصد رشــد نسبت به 
مدت مشــابه سال قبل ثبت شــد که 102 

درصد رقم مصوب را محقق کرده است.

سرپرست سازمان تامین 
اجتماعی؛

متناسب سازی حقوق ها 
متوقف نمی شود

ســازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه 
موضوع »بازپس گیری ســهام واگذارشده 
دولت به ســازمان تامیــن اجتماعی«، یک 
مشکل قانونی میان ما، مجلس و دولت است 
که حل خواهد شد گفت: حتما کسری بودجه 
و منابع داریم اما متناسب ســازی را با همه 
فشارهایی که به ما وارد می شود اجرا و ماه به 

ماه حقوق را بر اساس آن می پردازیم.
بــه گــزارش اقتصادآنلاین بــه نقل از 
ایسنا، میرهاشــم موســوی در واکنش به 
مباحث مطرح شده اخیر پیرامون احتمال 
بازپس گیــری ســهام واگذارشــده دولت 
به ســازمان تامین اجتماعــی جهت تهاتر 
مطالبات بیمه  ای ســازمان مزبــور از دولت 
و همچنین اجرای طرح متناســب ســازی 
مســتمری ها که در دولت قبل  انجام شده 
بود گفت: این یک مشــکل قانونی میان ما، 
مجلس و دولت اســت که حل خواهد شــد 
و  مشــکل خاصی در رابطه با ایــن 69 هزار 

میلیارد تومان نداریم.
وی در پاسخ به اینکه آیا در صورت جدی 
شــدن این موضوع، تامین بار مالی همسان 
سازی حقوق بازنشستگان با مشکل مواجه 
نخواهد شد؟ گفت: متناسب سازی را با همه 
فشارهایی که به ما وارد می شــود اجرا می 
کنیم و ماه به ماه حقوق را بر اساس متناسب 
سازی می پردازیم.سرپرست سازمان تامین 
اجتماعی افزود: طبق روال ماه های گذشته 
حقوق بازنشســتگان را پرداخــت کردیم.

موســوی درباره روبه رو شدن این سازمان با 
کمبودهای بودجه ای نیز گفت: حتما کسری 
بودجه و منابع داریم. متناســب سازی یک 
باری بود که بر اساس شرایط اقتصادی کشور 
به صندوق بیمه ای ما تحمیل شــد، اما تمام 
تلاش خود را به کار گرفتــه ایم که پرداخت 

های ما به روز باشد. 
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رییس جمهــور گفــت: ســاختار بودجه با 
رویکــرد اجرای عدالــت در حال اصلاح اســت 
و برای مثال افزایش حقوق ها به شــکل پلکانی 
اعمال خواهد شــد و دولت هیچ وعده ای نخواهد 

داد که قابل تحقق نباشد.
به گزارش اقتصادآنلایــن ، رییس جمهور در 
دیدار مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس 
شورای اســلامی، پس از ســخنان نمایندگان 
که بیش از یک ســاعت و نیم به طــول انجامید، 
از رییس دفتــر و معاون اجرایی خود خواســت 
مقدمات برگــزاری جلســات بررســی و ارائه 
راهکار برای رفع مشــکلات تهران را فراهم کنند 
تا تصمیمات در این باره اتخاذ، و ســفر دولت به 
شهرستان های استان تهران و شهر تهران انجام 

شود.
در این دیدار که اســتاندار تهــران نیز حضور 
داشــت، 24 نفر از نمایندگان استان در سخنانی 
به بیان دیدگاه هایشان درباره مسائل و مشکلات 
استان پرداختند و خواســتار تلاش دولت برای 

رفع این مشکلات شدند.
تســریع در تعیین حدود و حریم جغرافیایی 
شهرســتان های اســتان تهران، کمک به حل 
مشکل فرســودگی ناوگان حمل و نقل عمومی، 
کمک به توســعه مترو و حمل و نقل ریلی به ویژه 
بین شهرستان های استان تهران با مرکز استان، 
اتخاذ تدابیر و اقدام جدی برای حل مشــکلات 
محیط زیســتی تهران به ویژه مشــکل آلودگی 
هوا، ترافیک، آب و فاضلاب، ساخت و ساز، تدبیر 
جدی برای کنترل و درمان آسیب های اجتماعی 
و اصلاح و ارتقــای ســاختارهای اداری تهران 
به ویژه در شهرســتان های این استان متناسب 
با جمعیت رو بــه افزایش این مناطــق از جمله 

مسائل و مشکلات مطرح شده در این جلسه بود.

محســن منصوری، اســتاندار تهران نیز در 
این جلســه با اشــاره به اینکه جمعیت تهران به 
طور متوســط ســالانه 250 هزار نفــر افزایش 
می یابد و جغرافیای تهــران، ظرفیت ادامه این 
روند افزایشــی را ندارد، گفت: باید طرحی جامع 
نه برای ممنوعیت بلکه بــرای کنترل و هدایت 
جمعیت و سازماندهی مهاجرت در سطح کشور 

تهیه و اجرا شود.
اســتاندار تهران با بیــان اینکه در دو ســال 
گذشــته تقریباً هیچ بودجه ای در زمینه محیط 
زیست استان تهران هزینه نشــده است، گفت: 
قوانیــن خوبی برای مدیریت مســائل زیســت 
محیطی و رفع مشــکلات آن وجود دارد که اجرا 
نشــده و تلاش خواهیم کرد با اجرای دقیق این 

قوانین، تا حد امکان مشکلات را برطرف کنیم.
پس از ســخنان نمایندگان، آیت الله رییسی 
در ســخنانی برگــزاری این جلســه را آغاز یک 
حرکت مشــترك برای حل مشــکلات استان 

تهران توصیف کــرد و گفت: امروز یــک امید و 
انتظار جدی در مردم برای حل مشــکلات و یک 
احساس یأس و ناامیدی در دشمن به وجود آمده 
که احســاس می کنند دولت با قدرت کارها را به 

پیش می برد.
رییس جمهور با اســتقبال از تشکیل قرارگاه 
رفع آسیب های اجتماعی از ســوی استانداری 
تهران و با بیان اینکه اگر لازم باشــد شــخصاً در 
جلسات تصمیم گیری نهایی این قرارگاه شرکت 
خواهم کرد، گفــت: اگر چه تهران همه کشــور 
نیســت، اما با توجه به مرکزیــت و جمعیت بالا، 
مســائل تهران جنبه ملی دارد، و حل مشکلات 
و آسیب های اجتماعی در این استان می تواند در 

رفع مشکلات مشابه در همه کشور مؤثر باشد.
رییسی به موضوع مشــکلات محیط زیستی 
استان تهران اشــاره کرد و گفت: استاندار تهران 
براســاس قانون باید مســئولیت مدیریت رفع 
آلودگی هــوا، ترافیک، فاضلاب و دیگر مســائل 

زیســت محیطی اســتان را برعهده بگیرد و اگر 
لازم بود در این قوانین اصلاحاتی انجام شــود یا 
اختیارات بیشــتری در نظر گرفته شود، این کار 

انجام خواهد شد.
رییس جمهور درباره تکلیف دولت در توسعه 
ناوگان حمــل و نقل عمومی به ویژه در اســتان 
تهران، گفت: قطعاً نباید توقع داشــت مشکلات 
انباشــته شده از ســال های گذشــته یک شبه 
برطرف شود، اما دولت سیزدهم حتماً به وظایف 

خود در این زمینه عمل خواهد کرد.
رییسی در بخش دیگری از ســخنان خود با 
اشــاره به اینکه اصلاح ســاختار بودجه به شکل 
جدی در حال پیگیری اســت، گفــت: دولت به 
شدت به افزایش هزینه ها حساســیت دارد؛ در 
روزهای نخســت آغاز بکار وقتی می خواســتیم 
حقوق مردادماه را پرداخت کنیــم، اعتباری در 
دسترس نبود و هم اکنون ماهانه به طور متوسط 
10 هزار میلیــارد تومان سررســید هزینه های 

دولت قبل را می پردازیم.
رییس جمهور بــا تأکید بر اینکه ســمت و 
سوی حرکت دولت ســیزدهم اجرای عدالت 
است، گفت: ســاختار بودجه با رویکرد اجرای 
عدالــت در حال اصلاح اســت و بــرای مثال 
افزایــش حقوق ها به شــکل پلکانــی اعمال 
خواهد شــد و دولت هیچ وعده ای نخواهد داد 

که قابل تحقق نباشد.
رییسی گفت: در ساختار جدید بودجه، برای 
هر استان در توســعه و تولید ملی سهمی تعیین 
شده و استان ها باید سهم و نقش خود را در رونق 
تولید و پیشرفت کشــور ایفا کنند. بر این اساس 
دیگر اســتان ها لزوماً به تأمین منابــع از مرکز 
وابســته نبوده و باید منابع مورد نیاز برای توسعه 

را از خود استان تأمین کنند.

اثر مثبت حذف سود مرکب این است که تعهدات فعالان اقتصادی 
که دچار مشکل شده اند را کاهش می دهد.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به اینکه با 
حذف سود مرکب بانک ها، بخشی از مطالبات وصول می شود، به پایگاه 
خبری بازار سرمایه )ســنا( گفت: قانون حذف سود مرکب در مجلس 
قبل مصوب شده اما تاکنون اجرا نشــده بود که امیدواریم با پیگیری 

مجلس این موضوع عملیاتی شود.
رحیم زارع افزود: با این اقدام، بدهی کسانی که بدهکار نظام بانکی 

هســتند و به دلیل ربح مرکب امکان بازپرداخت تعهدات را نداشتند، 
تعیین تکلیف شده و تبدیل به وجوه دریافتی توسط بانک ها می شود.

نماینده مردم آباده، بوانات، خرم بید و سرچهان در مجلس شورای 
اسلامی عنوان کرد: حذف سود مرکب در ترازنامه نظام بانکی تأثیرگذار 
بوده و حجم منابــع نقدی نظام بانکی و قدرت بانک هــا را برای تأمین 

تسهیلات افزایش می دهد.
وی در ادامه اظهار کرد: وظیفه مجلس آن اســت کــه این قانون را 
بررسی کرده و کمیسیون اقتصادی نیز نســبت به اجرای آن جدی تر 

باشد تا شاهد رشد و توسعه تولید و ایجاد اشتغال در کشور باشیم.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس اضافه کرد: اثر 
مثبت حذف سود مرکب این است که تعهدات فعالان اقتصادی که دچار 
مشکل شده اند را کاهش داده و ارزش ســهام بانکی ها در بازار سرمایه 
افزایش می یابد.زارع خاطرنشــان کرد: در صــورت حذف ربح مرکب 
بانک ها و اجرای آن که بانک مرکزی هم پیگیر آن است، هم منابع مورد 
نیاز بانک ها در قالب مطالبات تبدیل به وجه نقد شــده و هم طرح های 

جدید، سودآور خواهند شد.

احســان ارکانی با تاکید بر لزوم تغییر ســریع سیاســت غلط ارز 
ترجیحی با همکاری دولت گفت: پرداخت یارانه مســتقیم به مردم 

باید در دستور کار قرار گیرد.
به گزارش اقتصادآنلاین بــه نقل از مهر، احســان ارکانی درباره 
دلایل انحراف سیاست ارز دولتی از اهداف مورد نظر خود بیان کرد: 
مشکل اصلی در سیاست ارز 4200 تومانی این بود که واردکنندگان 
کالاهای مشــمول ارز دولتی در عمــل وارداتی انجــام ندادند و ارز 
دولتی توسط گیرنده صرف مصارف دیگری شد و یا کالای وارد شده 
مانند نهاده دامی که باید با ارز دولتی به دامداران و مرغداران تحویل 

داده می شد، در بازار آزاد به قیمت بالا به فروش رسید.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس ادامه داد: هدف از تخصیص 
ارز ترجیحی این بــود که کالاهای اساســی وارداتــی مانند دارو و 
نهاده های دامی به قیمت مناســب تهیه شــوند و توسط واردکننده 
به دست تولیدکننده و مصرف کننده برســد. به طور معمول چنین 
سیاست هایی بر روی کاغذ بدون مشــکل هستند اما در فرآیندهای 

اجرایی با مشکلات زیادی روبرو می شوند.
وی افزود: این مســائل در کشــور ما به دلیل عدم نظارت دقیق 

دستگاه ها و عدم ارتباط ســامانه های اطلاعاتی خلاءهای اطلاعاتی 
ایجاد می کنند و افراد ســودجو به راحتی از این فضا ســو اســتفاده 
می کنند.ارکانی با اشــاره بــه مخالفت مجلس در تداوم سیاســت 
ارز دولتی برای کالاهای اساســی گفت: مجلس بــه این جمع بندی 
رسیده اســت در هر حوزه ای که اختلاف قیمت وجود داشته باشد، 
سو استفاده و فســاد هم در آن بخش شــکل می گیرد نمونه آن هم 
در صنعت خودرو قابل مشــاهده اســت. لذا پیشــنهاد بسیاری از 
نمایندگان به دولت حذف ارز 4200 تومانی اســت زیرا این اختلاف 
قیمت باعث شکل گیری فســاد و ناکارآمدی شده و اعتراض جامعه 

هدف را برانگیخته است.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با تاکید بر اینکه هدف ارزان 
رسیدن کالاهای اساســی باید به روش دیگری به غیر از سیاست ارز 
دولتی انجام بگیرد، افزود: باید ارز دولتــی به جای دلالان به صورت 
یارانه مســتقیم به مردم داده شــود و یا ارز دولتی به واردکنندگان 
نهاده هــای دامی به دامــداران تعلق بگیــرد تا محصول خــود را با 
قیمت ارزان تری به بازار عرضه کنند. این شــیوه از راهکار فعلی که 

ناکارآمدی خود را نشان داده است، مطمئن تر به نظر می رسد.

ارکانی با اشاره به لزوم تخصیص یارانه مستقیم به افراد جامعه به 
عنوان بهترین جایگزین برای ارز 4200 تومانی اضافه کرد: در بخش 
کالاهای اساسی و دارو باید یارانه به صورت مســتقیم به مردم داده 
شود تا ما به التفاوت قیمتی که با آزاد سازی قیمت ها به وجود می آید 

با پرداخت یارانه به مردم جبران شود.
وی گفت: مجلس ســال گذشــته برای مدیریت بهتر سیاســت 
ارزی کشــور، پرداخت یارانه غیر نقدی را به تصویب رساند تا امکان 
دسترســی مســتقیم به نقدینگی وجود نداشته باشــد و به کارت 
بانکی سرپرســت خانواده رقم غیرقابل برداشــت اضافه شــود تا از 
فروشــگاه های تعریف شــده مجاز وزارت صمت امکان خرید مواد 
غذایی فراهم شود. پرداخت این یارانه خدمتی به سفره مردم خواهد 
بود.ارکانی قیمت گذاری دســتوری و کاهش تولید را یکی از تبعات 
منفی سیاست ارز 4200 تومانی دانست و افزود: مهمترین ضربه ای 
که ارز دولتی بــه تولیدکنندگان وارد کرد، در حــوزه دام بود. وقتی 
سیاست ارز ترجیحی به هدف نرسید و به دســت دلال و واسطه گر 
رســید، دولت دامدار و مرغدار را وادار به فروش قیمت های مصوب 

دولتی کرد و بسیاری را ورشکست کرد.

رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید مجلس 
گفت: امروز درآمد خانوارها با هزینه های آنها تناسب 
ندارد و دولت باید محل مناســبی را بــرای افزایش 

حقوق در سال آینده پیش بینی کند.
سید شــمس الدین حســینی عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاســبات مجلــس در گفت وگو 
با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، با اشــاره به بحث 
افزایش حقوق ها در سال 1401 گفت: دولت باید با 
توجه به کسری بودجه محل مناسبی را برای افزایش 

حقوق در سال آینده پیش بینی کند.
وی ضمن تاکید براینکه کسری بودجه به خودی 
خود بد نیســت بلکه دلیل و شــیوه تامین کسری 

اهمیت دارد، افــزود: یک خانواده نیز مــی تواند به 
دلیل داشــتن درآمدی کمتــر از هزینه ناشــی از 
سرمایه گذاری و خرید مسکن کسری بودجه داشته 

باشد.
رئیس کمیســیون ویژه جهش و رونــق تولید و 
نظارت بر اجرای اصل 44 قانون اساسی تصریح کرد: 
تملک دارایــی های ســرمایه ای دولت نقش همان 
ســرمایه گذاری بر روی مســکن را دارد و ارزش این 
دارایی در طول ســالیان آینده افزایش پیدا خواهد 
کرد و در این میان امکان استقراض هم وجود دارد که 

ایرادی ندارد.
حســینی اظهار کرد: براین اساس دلیل کسری 

بودجه مهم اســت، انتقادات به کســری بودجه در 
شرایط کنونی اقتصادی کشور به دلیل آن است که 
این کسری ناشی از فزونی هزینه هاست یعنی برای 
تامین مایحتاج روزانه نیاز به فــروش دارایی داریم 
و این کسری بودجه ناشــی از عدم مدیریت منابع و 

مصارف است.
نماینده مردم رامســر و تنکابــن در مجلس با 
بیان اینکه بحث بعدی شیوه تامین کسری بودجه 
اســت، گفت: دولت باید در شــیوه تامین کسری 
بودجه اهتمام لازم را داشــته باشــد به نحوی که 
منجر به افزایش پایه پولی، نقدینگی و تورم نشود. 
در اقتصاد دلیل کسری بودجه و شیوه تامین مالی 

بســیار حائز اهمیت اســت.  هر زمان از اصلاحیه 
بودجه ســخن به میان می آید یعنی اگر ســقف 
منابع تحقق پیدا نمی کند و بخشی از مصارف نیز 
اجتناب ناپذیر اســت باید اصلاحاتی در پایه های 

درآمدی ایجاد شود.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
بیان کرد: امــروز باید پذیرفت درآمــد خانوارهادر 
بسیاری از حوزه ها با هزینه های آنها تناسب ندارد و 
اصل این کســری خانوارها پذیرفتنی نیست، نکته 
مهم در این میان شــیوه تأمین کسری است و دولت 
باید محل مناســبی را برای افزایش حقوق در سال 

آینده پیش بینی کند.

رییس جمهور؛

آبرویمان را برای نجات اقتصاد کشور می گذاریم 
ساختار بودجه با رویکرد اجرای عدالت اصلاح می شود

از »بازی مرکب« تا حذف »سود مرکب«

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد؛

دلایل انحراف سیاست ارز دولتی  
تخصیص یارانه مستقیم؛ بهترین جایگزین برای ارز۴2۰۰ تومانی

حسینی مطرح کرد؛

درآمد خانوارها با هزینه ها تناسب ندارد
دولت محل مناسبی برای افزایش حقوق های ۱۴۰۱ پیش بینی کند

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: رشد 8درصدی برای اقتصاد در 
بودجه1401 هدف گذاری شده است که باید منابع لازم برای تحقق این 

امر مشخص شود.
به گزارش اقتصادآنلاین، مســعود میرکاظمی تصریح کرد: در دهه 
گذشته حجم بالایی از منابع صرف اداره دولت شده اما نتایج آن در سطح 

رفاه مردم دیده نشده است.

میرکاظمی گفت: این نشــان می دهد که مشــکل اساســی در این 
خصوص وجود دارد و باید بازنگری در بودجه داشته باشیم.

او تاکید کرد: بودجه 1401 به گونه ای تنظیم می شود که پاسخگوی 
مواردی مانند رشــد اقتصادی، کاهش بیکاری و تک رقمی شــدن تورم 

باشد.
این مقام مســئول ادامه داد: ما شاخص های رشــد را در بخش های 

مختلف که حدود 40 زیرساخت مثل صنعت، معدن ، تجارت و کشاورزی 
هستند  محاسبه می کنیم  و این کار  را تا سطح شهرستان پیش می بریم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: مرحله دوم این است که برای 
این رشد مد نظر برای اقتصاد که  8 درصد در بودجه 1401 هدف گذاری 
شده ، منابع مورد نیاز مشخص شود که چه میزان را دولت تامین می کند و 

چه میزان از سرمایه گذاری بخش خصوصی حاصل می شود.

با وجود صرف منابع بالا رفاه مردم رشد نکرده است نوسانات قیمتی کالاهای اساسی 
به روایت وزارت صمت 

از رشد ۷۱درصدی شکر تا 
۶۳درصدی برنج ایرانی

آمارهای رسمی ارائه شده از سوی وزارت 
صمت حکایت از نوسانات قیمتی کالاهای 
اساسی در شهریوماه امسال نسبت به مدت 
مشابه سال قبل دارد که این امر نشان می هد 
مردم هزینه بیشــتری را برای تامین اقلام 
سبد کالاهای اساسی خود پرداخت کرده اند.

به گزارش اقتصادآنلایــن،  آمارهای ارائه 
شده از ســوی وزارت صمت نشان می دهد 
که قیمت کالاهای اساســی در شهریورماه 
سال 1400 نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
با افزایش محسوســی همراه بوده است؛ به 
نحوی که قیمت هر کیلوگرم برنج پاکستانی 
باسماتی درجه یک با 28.4 درصد افزایش از 
20 هزار و 514 تومان در شهریور ماه 1399 
به 26 هــزار و 338 تومان در شــهریور ماه 

1400 افزایش یافته است.
همچنیــن قیمت هــر کیلوگــرم برنج 
تایلندی نیز در شــهریور 1400 نســبت به 
شــهریور 1399 با 55.9 درصــد افزایش از 
10 هزار و 307 تومان به 16 هزار و 71 تومان 
افزایش یافته؛ ضمن اینکه نرخ هر کیلوگرم 
برنج طارم اعلا شــهریور 1400 نســبت به 
شهریور 1399، 63.7 درصد افزایش داشته 
و از 26 هــزار و 777 تومان به 43 هزار و 847 

تومان رسیده است.
گزارش رســمی ایــن وزارتخانه حاکی 
از آن اســت که قیمت هر کیلوگــرم برنج 
هاشــمی درجه یک نیز طی مدت یاد شده 
63.1 درصــد افزایش یافتــه و از 26 هزار و 
252 تومان به 42 هزار و 823 تومان رسیده؛ 
ضمن اینکه قیمت هر کیلوگرم شکر سفید 
نیز 71.6 درصد افزایش یافتــه و از 8 هزار و 
182 تومان در شهریور 99 به 14 هزار و 48 

در شهریور 1400 افزایش یافته است.
همچنین قیمت هر کیلوگرم گوشــت 
گوساله نیز در شهریور ماه 1400 نسبت به 
شــهریور ماه 1399 به میزان 63.7 درصد 
افزایش و از هــر کیلوگرم 78 هــزار و 921 
تومان بــه 129 هزار و 207 تومان رســیده 

است.
از سوی دیگر، قیمت هر کیلوگرم گوشت 
گوسفندی طی مدت یاد شده 38.3 درصد 
افزایش یافته و از 97 هزار تومان به 134 هزار 
و 192 تومان رســیده و قیمت هر کیلوگرم 
گوشت مرغ تازه نیز در شــهریور ماه 1400 
نسبت به شهریور ماه 1399 به میزان 58.1 
درصد افزایش یافته و از هر کیلوگرم 17 هزار 
و 301 تومان به 27 هزار و 348 تومان رسیده 

است.

وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی؛
یک میلیون و ۸۵۰هزار 

فرصت شغلی تا پایان۱۴۰۱ 
ایجاد می شود

وزیرکار، تعاون و رفاه اجتماعی گفت: در 
نخستین جلسه شورای عالی اشتغال کشور 
در دولت ســیزدهم ایجاد یک هــزار و850 
فرصت شــغلی تا پایــان1401 با همکاری 

بخش خصوصی تصویب شد.
به گزارش اقتصادآنلاین بــه نقل از ایرنا، 
»حجــت الله عبدالملکی« اظهار داشــت: 
نخستین جلسه شورای عالی اشتغال کشور 
به ریاســت ســید ابراهیم رییسی رییس 
جمهوری در دولت سیزدهم برگزار شد.وی 
با بیان اینکه بالاترین مرجع تصمیم گیری 
درباره سیاســت اشتغال کشــور این شورا 
اســت، تصریح کرد: وزارت کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی به عنوان دبیر آن شناخته می شود 
و مسئولیت برنامه ریزی ها را نیز برعهده دارد.

وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 
هدف این شــورا چاره اندیشی برای مسئله 
بیکاری به عنوان دو مشکل اصلی کشور در 
کنار گرانی است، خاطرنشــان کرد: در این 
جلسه برای نخستین بار زیســت بوم ملی 
اشتغال جمهوری اسلامی ایران را رونمایی 
شــد که دو بخش روش های ایجاد اشتغال 
و هماهنگــی میان دســتگاهی را تضمین 
می کند.وی بــا تاکید بر اینکــه 20 مصوبه 
برای ایجاد هماهنگی لازم میان دســتگاه 
ها تصویب شد، اظهار داشت: همچنین 16 
توافقنامه نیز مورد تایید برای امضا اعلام شد 
تا بیش یک میلیون 850 هزار فرصت شغلی 
با هماهنگی دستگاه های مختلف و همکاری 
بخش خصوصی کارسازی شود.عبدالملکی 
با اشاره به اینکه این تعداد اشتغال برای نیمه 
دوم سال 1400 تا پایان 1401 برنامه ریزی 
شده است، تاکید کرد: رییس جمهوری در 
این جلسه بر تسریع این روند تاکید داشتند 
به همین دلیل امکان ایجاد اشتغال بیشتر در 
این مدت نیز ممکن خواهد بود.وی افزود: بر 
همین اساس مقرر شد تا به جای هر سه ماه 
یکبار شــاهد برگزاری این جلسه در هر ماه 
باشیم تا ایجاد اشتغال که از مطالبات مردمی 
است در سریعترین زمان ممکن به ثمر برسد.



هفته نامهبازار سرمایه
3 اقتصادی شماره  204

شنبه   8 آبان 1400 
  سال هفتم

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی بر این باور هستند که باید 
شرکت های سودده و توانمند کشــور برای ورود به بازار سرمایه باید 
ترغیب و تشویق شــوند.نایب رییس کمیسیون اقتصادی مجلس به 
پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، گفت: با انتخاب رییس جدید سازمان 
منتظر اقدامات ضابطه مند، قانونی و مطلوب در بازار سرمایه و اعتماد 

بیشتر مردم به آن هستیم.

شهباز حسن پور بیگلری افزود: خوشبختانه بازار سرمایه قوت قلبی 
برای مردم است و امیدواریم هر چه سریع تر اعتماد از دست رفته مردم 
به بازار سرمایه برگردد.نماینده مردم سیرجان و بردسیر عنوان کرد: 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی ضمن حمایت از فعالیت سازمان 
بورس و بازار سرمایه بر این باور هستند که باید شرکت های سودده و 
توانمند کشور برای ورود به بازار ســرمایه ترغیب و تشویق شوند.وی 

در ادامه اظهار کرد: ســازمان بورس و اوراق بهادار هم باید تلاش کند 
شفاف سازی را سرلوحه کارهای خود قرار دهد تا در آینده دچار مشکل 
نشویم.حسن پوربیگلری با اشاره به اینکه بازار سرمایه بهترین گزینه 
برای سرمایه های مردم در بخش مسکن است، گفت: بازار سرمایه در 
همه زمینه ها به ویژه بازار مسکن که نیاز اصلی و اساسی مردم است، می 

تواند نقش بی بدیل و بی نظیری داشته باشد.

انتظار برای بازگشت اعتماد مردم به بازار سرمایه
خبرمیز خبر 

یک تحلیلگر ارشد بازارهای 
بین المللی تصریح کرد:
 اثر بازارهای جهانی 

 بر بازارسرمایه؛ 
مستقیم اما تدریجی

تاثیر بحران های جهانی بر بازار سرمایه 
کشــور به علــت وجــود تحریم هــا روند 
پرشــتابی ندارد اما اثر تغییرات قیمتی بر 
بازار کامودیتی ها به تدریج در داخل کشور 

مشاهده می شود.
یک تحلیلگر ارشد بازارهای بین المللی 
فولاد و ســنگ آهن در گفت و گــو با پایگاه 
خبری بازارسرمایه )سنا(، با بیان این مطلب 
گفت: از آنجا که بازارســرمایه به سیســتم 
بانکی خارج از کشور وصل نیست، شدت و 
ضعف بحران هــای بازارهای جهانی )مانند 
بازار کامودیتی ها( به طور مســتقیم به بازار 

داخلی منتقل نمی شود.
کیوان جعفری طهرانی افزود: اما از سویی 
دیگر به علت تحریم هــا و محدودیت های 
موجود، بازارســرمایه ایران نتوانسته است 
ســرمایه گذاران خارجی را جذب کند؛ در 
نظر داشته باشید که هدف بازارسرمایه تنها 
حضور ســرمایه گذاران داخلی نیست و به 
نظر من هنر بازارسرمایه جذب سرمایه های 

خارجی است.
جذب ســرمایه گذاران خارجی و 

موانع پیش رو
وی تصریــح کــرد: ایــن مشــکلات و 
محدودیت ها ســبب شــده تا بازارسرمایه 
نتواند پتانســیل واقعی خــود را در جذب 
سرمایه گذار خارجی بروز دهد. براین اساس 
بازارسرمایه کشــور محدود به بازار داخلی 

است.
این تحلیلگر ارشد بازارهای کالایی گفت: 
به نظر من نتیجه این اقدامات در حوزه بین 
المللی در بازارسرمایه کشــور نیز تاثیر می 
گذارد ولی با رونــدی آرام پیش می رود؛ به 
این معنی که فراز و نشــیب قیمت کالا ها با 
ســرعت موجود در حوزه جهانی به کشور 
ما منتقل نمی شــود. با این وجود زمانی که 
قیمت جهانی کالایی افزایش پیدا می کند، 
شرکت های بورسی که اغلب صادرکنندگان 
کالا ها هســتند با قیمت بالاتری می توانند 
صادرات را انجام دهنــد؛ به دلیل این اتفاق،  
ارزش سهام این شرکت ها نیز افزایش پیدا 

می کند.  
جعفری طهرانی افزود: موضوعی که در 
بازار داخل وجود دارد، شــاید در یک سال 
ارزش واقعی سهام شــرکت ها افزایش پیدا 
کرده باشد، اما فراموش نکنید که این افزایش 
ارزش لزوما بر اساس افزایش تناژ تولید این 
شرکت ها و رشد کمیت صادرات نیست، بلکه 
براساس افزایش قیمت هاست که سبب می 
شــود تا حاصل ضرب عدد تولید در قیمت 
فروش داخلی در پایان سال نسبت به سال 
های گذشــته عدد بزرگ تری شود، این در 
حالی است که در بررسی کمیتی متوجه می 

شویم گاهی اوقات این عدد کاهشی است.
چشم انداز بازارهای کالایی مثبت 

است
وی در بررســی بازار فلزات اساسی بیان 
کرد: بازار فلزات اساســی با نوساناتی همراه 
اســت، اما در مجموع روند این بازار مثبت 
است، به طوری که همواره با تقاضای زیادی 
در این خصوص مواجهیم؛ هرچند که با توجه 
به وضعیت بورس فلزات لنــدن و یا بورس 
فلزات شانگهای و یا سایر بورس های مطرح 
دنیا، این روند افزایــش قیمت کنترل می 

شود.
این کارشــناس بازارهای کالایی گفت: 
روند افزایش قیمت نفت هم در حال حاضر 
صعودی است و همراه با کاهش قیمت دلار، 

صعود قیمت نفت سرعت گرفته است.
جعفری طهرانی توضیــح داد: افزایش 
بیش از حد قیمت ها ســبب می شــود تا 
بسیاری از صنایع آســیب ببینند. از این رو 
گاهی به طور دســتوری عرضه ها توســط 
قدرت های جهانی در بازارهای بین المللی 
افزایش می یابند؛ به خصوص چین که نقش 
بسیار پررنگی را در عرضه فلزات اساسی دارد. 
چین حتی در مــواردی با عرضه از انبارهای 

خود بازار را کنترل کرده است.
وی اظهــار کــرد: بــه نظر مــن روند 
ابرچرخه ها بسیار متفاوت شــده اند، زیرا 
غیر از دو مولفه اصلی تعیین کننده قیمت 
کامودیتی ها در جهان یعنی عرضه و تقاضا، 
مولفه ســومی هم وجود دارد که آن دخالت 
دســتوری کشــورهای مطرح در تولید و 
مصرف کننده کامودیتی ها در جهان است. 
بزرگترین اقتصادهای دنیــا یعنی امریکا 
و چین بیشــترین دخل و تصرف را در این 
خصوص دارند.این تحلیلگر بازار بین المللی 
کامودیتی گفت: فرامــوش نکنیم که تمام 
کشورهای پیشرو به ویژه چین، سال هاست 
از سیاســتی پیروی می کنند که به موجب 
آن نه تنها اطلاعات درســتی را در خصوص 
تولیدات خود منتشر نمی کنند، بلکه گاهی 
اطلاعات غلط و گمراه کننــده ای را به بازار 

ارائه می دهند.

یک کارشناس بازار پول و 
سرمایه مطرح کرد؛

از ترس و هراس بی دلیل 
بورسی ها تا عملیات بازار باز 

بانک مرکزی
بانک مرکزی عملیات فــروش یا خرید 
اوراق دولتی از بانک هــای عامل را از طریق 
تابلوی فرابــورس انجام می دهــد و آماری 
که مرتبط با فروش اوراق دولتی در مهرماه 
است، تنها مربوط به آمار »عملیات بازار باز« 

می شود.
نایب رئیــس هیــات مدیره شــرکت 
سبدگردان فراز با تأکید بر اینکه بازار سرمایه 
بستری اســت که از طریق آن سرمایه های 
مردم با خرید سهام به صنایع مختلف تزریق 
می شــود، به خبرنگار پایگاه خبــری بازار 
سرمایه )ســنا( گفت: این فرایند از طریق 
تابلوهای بورس اوراق بهادار و فرابورس ایران 
انجام می شــود. این در حالی است که بانک 
مرکزی از طریق عملیات بازار باز، نقدینگی 
را در سیستم بانکی کنترل می کند و تنها از 
تابلوی فرابورس برای عملیــات خود بهره 

می برد.
حمیدرضا جیهانی با اشــاره به مفهوم 
عملیات بازار باز اظهار کــرد: این عملیات، 
فرایندی اســت کــه بانک مرکــزی برای 
مدیریت فضای نرخ بهــره در بین بانک ها 
ایجاد کرده است. بر اساس این فرایند، بانک 
مرکزی، امکان فروش یا خرید اوراق دولتی 
به بانک های عامــل و همچنین، مدیریت 
فضای نقدینگی در میان بازار بانکی را ایجاد 

می کند.
این کارشــناس بازار پول و سرمایه ادامه 
داد: در عملیات بازار باز، کریدور سود 14 تا 
22 درصدی برای این فرایند تعریف شــده 
اســت. بر این اســاس، بانک مرکزی زمانی 
که بخواهد نقدینگــی را از طریق بانک ها و 
بازار جمع کنــد، از طریق فــروش اوراق به 
بانک های عامل، با یک نرخ بهره ترجیحی، 

نقدینگی را به بانک مرکزی هدایت می کند.
وی با اشاره به سیاســت انبساطی بانک 
مرکزی تصریح کرد: زمانی که بانک مرکزی 
بخواهد سیاست انبساطی را اعمال کند، به 
بیانی دیگر، بخواهد نرخ بهره را دستخوش 
تغییر قرار دهــد، اوراق را از بانک  ها بازخرید 

می کند و به  ازای آن به بانک ها پول می دهد.
به گفته نایب رئیس هیات مدیره شرکت 
ســبدگردان فراز، بانک مرکــزی عملیات 
فروش یا خرید اوراق دولتــی به بانک های 
عامــل را از طریق تابلوی فرابــورس انجام 

می دهد.
وی با بیان اینکه خریداران یا فروشندگان 
تمامــی اوراق دولتی، بانک ها نیســتند، 
خاطرنشــان کرد: بخشــی از اوراق بدهی، 
توسط مردم یا صندوق های سرمایه گذاری 
درآمد ثابت با توجه به نســبت هایی که از 
اقلام مختلف در سبد دارایی خود باید داشته 

باشند، معامله می شود.
این کارشــناس بازار پول و سرمایه ادامه 
داد: زمانی که از عملیات بــازار باز صحبت 
می کنیــم، این عملیــات تنهــا در حوزه 
بانک مرکــزی و بانک های عامل اســت و 
از جمله سیاســت گذاری های نظام پولی 
کشور به شــمار می رود. این در حالی است 
 کــه موضوعــات مرتبط بــا صندوق های 
ســرمایه گذاری و نمادهای بورسی، به بازار 
سرمایه و بورس مربوط می شوند.وی با اشاره 
به سرمایه گذاری سهامداران در اوراق بدهی 
تصریح کرد: سرمایه گذاران از یک نقدینگی 
سرگردان برخوردار هستند که این سرمایه 
ســرگردان، از یک بازار به بازار دیگر در حال 
مهاجرت و حرکت است. ســرمایه گذاران 
با توجه به میزان ریســک پذیری خود وارد 
بازارهای مختلف می شــوند و همچنین در 
بازار سرمایه، اقدام به خرید اوراق یا سهم های 
گوناگونی می کنند. این بخش از معاملات 
سرمایه گذاران، در بورس و فرابورس انجام 
می شود.جیهانی توضیح داد: زمانی که این 
سرمایه ها، وارد صندوق های سرمایه گذاری 
یا سهام یا گواهی سپرده شود، در بازار سهام 
سرمایه گذاری شــده و زمانی که سرمایه و 
نقدینگی در قالب اوراق اخزا یا اوراق مرابحه 
دولتی یا اوراق گام که اوراق هایی هستند که 
دولت منتشر می کند، سرمایه گذاری شود 
درواقع صرف خرید اوراق دولتی شــده و از 
بازار سرمایه به بازار پول منتقل شده است.

آموزش و فرهنگ سازی؛ لازمه ورود به بازار 
ســرمایهنایب رئیس هیات مدیره شرکت 
سبدگردان فراز با بیان اینکه آموزش، اصل 
نخست در حوزه فرهنگ سازی است، گفت: 
مردم و ســهامداران خرد باید تلاش کنند 
ظرفیت ها و ذخیره آموزشــی خود را ارتقا 
دهند تا دچار رفتارهای هیجانی و شیدایی 
نشوند. طی دو یا سه سال اخیر، مشاهده شده 
است که افرادی که با بازار سرمایه و ادبیات 
سرمایه گذاری آشــنایی اندکی داشتند، به 
امید ســودهای بالا، وارد بورس شده اند. در 
حالی که بازار سرمایه نســبت به بازارهایی 
همچون سفته بازی ســکه بسیار پیچیده  و 

تخصصی تر است.

مدرس دانشگاه امیرکبیر مطرح کرد:

از حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی تا تخلیه تومور اقتصادی

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:
نقش کلیدی بازار سرمایه در ساخت مسکن

با حذف ارز ترجیحی، بازار سرمایه به  عنوان ویترین بازار مالی کشور، 
از کاهــش رانت و حذف نرخ های دســتوری و در نهایت شــکل گیری 
سرمایه گذاری ارزش محور و مبتنی بر تقاضای واقعی برخوردار خواهد 

شد.
استاد دانشگاه امیرکبیر با بیان مطلب بالا به خبرنگار پایگاه خبری 
بازارســرمایه )ســنا( گفت: حذف ارز 4200 تومانی از پیکره اقتصادی 
کشور مانند جراحی تومور از بدن بیمار اســت و بی شک ارزش درمان 

خواهد داشت.
محمدجواد فریادرس، افزود: به نظر می  رسد که وجود ارز ترجیحی 
)دلار 4200 تومانی( در تاروپود اقتصادی کشــور از حدود ســه سال 
گذشــته، نه تنها اهداف اولیه خود را محقق نکرده، بلکه به شکل گیری 

شبکه  ای از رانت و فساد یاری رسانده است. 
وی تصریح کرد: چند نرخی بودن ارز به تخصیص غیربهینه سرمایه 
و نیروی انسانی منجر شده که پیامدهای نامطلوبی همچون ایجاد رانت 
و فساد به دنبال دارد. براین اســاس با حذف دلار 4200 تومانی با کمک 
راهکارها و ابتکارهای متعدد، می  توان از این آثار ســوء اقتصادی به حد 

قابل توجهی جلوگیری کرد. 
فریادرس، بورس را به  عنوان قلب تپنده بخش مالی اقتصاد کشــور 
دانست که بی درنگ و به طور مستقیم از این مشکلات یا راه  حل  ها تاثیر 

می پذیرد.  
این کارشناس ارشد بازار سرمایه، افزود: از 22 فروردین سال 1397، 
دلار 4200 تومانی به موجب مصوبه هیات وزیران دولت دوازدهم متولد 
شد. ارز ترجیحی یاد شده ابتدا به ســاکن با هدف جلوگیری از افزایش 
قیمت کالاهای اساسی، در حکم ضربه  گیر پرش قیمت  ها برای رویارویی 
با جهش  های ارزی اقتصادی کشور معرفی شــد اما گذر زمان حاکی از 
وجود مشکلات مختلف اقتصادی و اجتماعی با ظهور دلار 4200 تومانی 

است.
به گفته این اســتاد دانشــگاه امیرکبیر، تخصیص 14، 10 و هشت 
میلیارد دلار به ترتیــب در ســال  های 1398، 1399 و 1400 حاکی از 

اختصاص ارقام بالایی از دلار 4200 تومانی در بودجه کشور است.
فریادرس تصریح کرد: تجربه آحاد مــردم از افزایش قیمت کالاهای 
اساسی در سه سال گذشته و مشاهدات میدانی از تفاوت قیمت فاحش 
بین قیمتی که مصرف  کننده در بازار برای کالاهای با ارز 4200 تومانی 
پرداخته با آنچه برای واردات آن ها پرداخت شده، نشان داد که این مبالغ 
هنگفت از منابع کشور نه تنها منجر به جلوگیری از افزایش قیمت  های 
اساسی نشد، بلکه موجب هدر رفت منابع، ایجاد رانت و فساد اقتصادی 

نیز شد.
وی توضیح داد: میانگین شــاخص تورم در مدت سه سال اخیر بعد 
از شــوك ارزی بیش از 120 درصد بوده اما به عنوان مثال کالایی مانند 
گوشت گوسفندی، در مدت مشابه قریب به 186 درصد رشد قیمت را 
تجربه کرده است. براساس تجربه مدت اخیر این طور به نظر می  رسد که 

دولت سابق در رویارویی با اتلاف منابع ارزی توفیق همه جانبه  ای نیافت.

این کارشناس بازارسرمایه ادامه داد: افزایش بی  رویه قیمت  کالاهای 
اساسی، تحقق نیافتن حمایت از قشر آسیب پذیر و بی  توجهی به حمایت 
از تولید که همگی از اهداف آغازیــن دلار 4200 تومانی بودند به  علت 
نفع بردن دلالان از رانت دلار 4200 تومانی به عمیق  تر شدن مشکلات 
اجتماعی همچون بی  عدالتی، سرخوردگی، بی انگیزگی در تولید و ایجاد 

ارزش افزوده و حتی بی اطمینانی نسبت به آینده شد.
فریادرس افزود: مشــکلات مرتبط با دلار 4200 تومانی با اعلام نظر 
موافق ریاســت محترم جمهوری در برنامه تلویزیونی شــامگاه دو روز 
گذشته مبنی بر حذف کامل آن تا انتهای سال جاری با حمایت از تولید و 
افزایش بهره  وری و با استفاده از تخصیص منابع ریالی یارانه  ای به بخش 

آسیب  پذیر به تدریج مرتفع خواهد شد.
او تصریح کرد: درآمدهای نفتی و میعانــات گازی دلاری مهمترین 
درآمد دلاری کشور اســت که هم  اکنون مابه  التفاوت ارز 4200 تومانی 
و ارز آزاد قریب به 23 هزار تومان بوده که با حذف دلار 4200 تومانی باید 

صرف حمایت از تولید و افزایش بهره  وری شود.
فریادرس افزود: این مابه  التفاوت می  تواند دســت دولت را بازتر کند 
تا رانت نهان موجود در صنایعی مانند صنایع دارویی، غذایی و کشت که 
مانند گذشته برخی محصولاتشان با ارز 4200 محاسبه می  شود، حذف 
کند. در عوض، عواید آن ضمن کمک به افزایــش تولید به طور یارانه به 
گروه  های هدف پرداخت شود. همچنین سیستم  های نظارت شفاف و 

هوشمند بر توزیع یارانه پیاده  سازی شود.
استاد دانشــگاه امیرکبیر تاکید کرد:  اگر سیستم نظارت لازم شکل 
گیرد، یک راه کار این خواهد بود که در عوض پرداخت ارز 4200 تومانی 
برای دارو و مســائل درمانی، مابه التفاوت به بیمه  ها پرداخت شود؛ در 
صورت حذف ارز 4200 تومانی، تقویت نظارت  ها و ســپس آزاد شدن 
واردات کالا در برخی صنایع، به  عنوان مثــال، در حوزه مواد غذایی می  
توانیم رقابت در بخش خصوصی را شــاهد شــویم که خود منتج به کم 

شدن قیمت  ها برای مصرف  کننده نهایی خواهد شد.
وی افزود: اساســا دولت با حذف ارز 4200 به دنبال قطع دست رانت  
خواران و دلالان و حمایت از قشر آســیب  پذیر است. این حمایت اگر به  

صورت نوع جدیدی از یارانه باشد، ابتدا باید توسط دولت با به روزرسانی 
فهرست یارانه  بگیران که خود موجب کم شدن تعداد افراد جامعه هدف 
خواهد شد پیش رود. بنا به گزارش دیوان محاسبات، 23 میلیون ثروت-

مند از لیست یارانه بگیران حذف نشــده  اند که در این میان به طور قطع 
افراد و خانوارهایی هستند که در خلال 11 سال گذشته در زمره ثروت-

مندان بوده اما یارانه گرفته  اند.
این کارشناس ارشد بازارسرمایه تصریح کرد: ارائه کارت اعتباری به 
جامعه هدف به امید جلوگیری از قاچاق معکوس کالاهایی که در داخل 
ارزان تر هستند، توسط نمایندگان مجلس پیشــنهاد شده است. البته 
که آفت این مســاله نیز می  تواند چالش  های تحویل کالا به مردم، ایجاد 
نارضایتی با صف کشیدن مردم و رویارویی احتمالی با اقلام مصرفی بی  

کیفیت را با خود به  همراه بیاورد.
حذف یا نصب؛ کدامیک بر بازارسرمایه موثرتر است؟

فریادرس در خصوص تاثیر ارز ترجیحی بر بازار سرمایه گفت: بورس 
چه با نصب و چه با حــذف ارز 4200 تومانی و کاهش یا افزایش حمایت 
دولت از تولید، می  تواند شاهد تحولات عدیده  ای قرار گیرد. تصویب ارز 
4200 و گذر زمان نشان داد نظر کارشناسان بورسی مبنی بر ایجاد رانت 
و دلالی صحیح بوده است. با مشخص شــدن ناکارآمدی این نوع ارز، به 
تدریج ارز 4200 تومانی در کالاهای مختلف حذف شــد به طوری که 

اکنون به برخی اقلام اساسی خاص و دارو محدود شده است.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه سهام مهمترین شرکت  های تولیدی و 
صنایع کشور در بورس خرید و فروش می  شود و با حذف ارز 4200 تومانی 
در تمامی صنایع، این گمان می  رود که در برخی صنایع افزایش فروش و 
سودآوری و در برخی دیگر به  علت افزایش بهای تمام شده و کاهش توان 

قدرت خرید مصرف  کننده نهایی، کاهش فروش را متصور شویم.
این کارشناس ارشد بازارسرمایه، پیچیدگی و درهم  تنیدگی مسایل 
اقتصادی را فراتر از ثابت نگه داشتن عناصر و فاکتورهای خاص دانست 
و گفت: به  همین دلیل نیاز به تحقیق اساسی و عمیق دارد؛ اما قدر مسلم 
این است که در بلندمدت با آزادسازی قیمت محصولات، شرکت  هایی 
که کارامدتر عمل می کنند با افزایش ارزش شــرکت، p/e بهتری نیز 

کسب کرده و توجه سرمایه  گذاران را به  خود جلب خواهند کرد.
فریادرس توضیح داد: در مرحلــه گذار و حــذف ارز 4200 نباید از 
مسائلی مانند حمایت دولت از تولید، کمک به قشر آسیب پذیر، تقسیم 
عادلانه منابع قدرت و ثروت، مبارزه با فســاد و رانــت، تحریک تقاضا و 
عوامل بنیادی غافل بود، زیرا اهالی بازار سرمایه پدیده  های اقتصادی و 

رخدادهای سیاسی اجتماعی را رصد می کنند.
این استاد دانشگاه تصریح کرد: حذف ارز 4200 تومانی نباید سبب 
ایجاد شوك در بازار شود و باید به طور حتم برای جلوگیری از ایجاد برخی 
از نوســانات در بازار ســهام، این اقدام با تمهیداتی خاص به مرحله اجرا 
برسد. با این وجود، ترسیم تصویر دقیق از اینکه با حذف ارز 4200 تومانی 
فروش افزایش می  یابد یا خیر نیازمند دقت و بررســی عمیق صنعت به 

صنعت و حتی شرکت به شرکت است.

بازار ســرمایه محور نظام تأمین مالی برای ساخت مسکن در کشور 
بوده و نقش مهمی را در فعالیت های ساخت ایفا می کند.

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی با پیشنهاد 
اســتفاده از توان شرکت های بورسی در ســاخت یک میلیون دستگاه 
آپارتمان در سال به خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا( گفت: تولید 
یک میلیون مسکن در طول یک ســال طرح بزرگی است که استفاده از 

توان شرکت های بورسی تأثیر فوق العاده ای برای اجرائی شدن آن دارد.
محمدرضا پور ابراهیمی داورانی افزود: ســاخت یک میلیون واحد 
مسکونی در سال، در صورت تأمین زمین و منابع مالی، قابل اجرا است و 

بهترین روش سرمایه گذاری در حوزه مسکن، استفاده از صندوق پروژه ها 
و صندوق زمین و ساختمان است زیرا کمک می کند مردم منابع خود را به 
سمت این صندوق ها بیاورند تا با استفاده از آنها و مدیریت صحیحی که بر 

آن حاکم است با نوسانات شدید مواجه نشوند.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شــورای اسلامی عنوان کرد: 
کسری موجود در ساخت مسکن، رکود فعالیت های ساختمانی و حجم 
زیادی از نقدینگی ها باعث شده تا تشکیل صندوق های زمین و مسکن 
و صندوق پروژه ها با هدف افزایش تولید در حوزه ســاختمان، بهترین 

گزینه برای تامین مالی مسکن در کشور باشد.

وی اضافه کرد: فعالیت در حوزه مســکن باید کاملا مدیریت شــده 
و فعالیت صندوق ها هم با یکدیگر هماهنگ باشــد و همچنین حجم 

نقدینگی هم به سمت و سوی تولید حرکت کند.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی در ادامه اظهار کرد: بازار 
سرمایه به عنوان محور نظام تامین مالی برای برون رفت مشکلات صنعت 

ساخت و ساز و احیای آن بسیار موثر است .
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی خاطر نشان کرد: 
این موضوع در دستور کار دولت قرار گرفته و به نظر من کار مهمی در این 

زمینه صورت خواهد گرفت.

هنوز تصمیــم جدی در خصــوص تغییر فرمول 
قیمت گذاری دلاری پتروشیمی ها گرفته نشده، اما 
امیدواریم در صورت قطعیت تصمیمات جدید، این 
تغییرات در راستای منافع همه فعالان این صنعت از 

جمله تولیدکنندگان و صادرکنندگان باشد.
احمد مهــدوی ابهری، دبیــرکل انجمن صنفی 
کارفرمایان پتروشیمی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
اطلاع رسانی بازار سرمایه )سنا( با اعلام این خبر گفت: 
در پی انتشار خبر مربوط به تغییر فرمول قیمت گذاری 
پایه محصولات پتروشیمی بر پایه دلار که از سوی قائم 
مقام وزیر صمت در امور بازرگانی مطرح شد با معاون 
وزیر صمت صحبت کردم. آنچه مســلم است، هنوز 
تصمیم جدی در این رابطه گرفته نشده است و قاعدتاٌ 
باید تا قبل از گرفتن تصمیمی قطعی در این حوزه تمام 
جوانب کار بررسی شود و مشخص شود که منظور از 

این تغییرات دقیقا چیست.
وی با اشاره به این که در این خبر آمده است فرمول 
قیمت گذاری پایه محصولات پتروشیمی بر مبنای 
دلار تغییر خواهد کرد افــزود: در این خصوص هنوز 
نه جلسه ای با تولیدکنندگان برگزار شده و نه اعلامی 
صورت گرفته است. از این رو، گمان نمی رود تا بررسی 
کامل موضوع و پخته  شدن آن تصمیمی گرفته شود. 
در این خصــوص هنوز به طور رســمی چیزی اعلام 
نشــده و فقط گفته شــد به منظور بررسی موضوع، 

جلسات کارشناسی برگزار خواهد شد.
وی خاطر نشان کرد: اما در هر صورت امید می رود 
تصمیمات عاقلانه ای گرفته شــود و این تصمیمات 

منجر به بروز مشــکلات بــرای تولیدکننــدگان و 
صادرکنندگان این صنعت نشــود. انتظــار می رود 
پیش از تصمیمــی در این حوزه، بــا تولیدکنندگان 
صادرکنندگان جلسات لازم برگزار شود تا لطمه ای به 

صادارت و تولید وارد نشود.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایان پتروشیمی در 
خصوص فرمول فعلی قیمت گذاری پتروشــیمی ها 
گفت: شرکت های تولیدکننده پتروشیمی، خوراك را 
دلاری خریداری و در ریال ضرب می کنند و در نهایت 
آن را به صورت ریال پرداخت می کنند. از سوی دیگر، 
دلار صادراتی را در نیما می فروشند و با همان قیمت 

نیما محصولات پتروشــیمی تعیین می شود. حال 
وقتی تمام صادرات با دلار نیمایی به فروش می رسد، 

محصولشان را باید بر چه مبنایی بفروشند.
وی افزود: اینکه گفته شــود مبنای قیمت گذاری 
دلاری نباشد و با قیمت ریال محاسبه شود، الان نیز 
همین طور اســت. تولیدکنندگان در حال حاضر نیز 
دلارشان را بر مبنای نیما می فروشند. این روش نیز 
همان اســت. تولیدکنندکان پتروشــیمی در حال 
حاضر قیمت محصولات داخلی را با همان مبنای دلار 

نیمایی 5 درصد تخفیف می دهند.
وی گفت: در حال حاضر در کشــور ما غیــر از  ارز 

4200 تومانی که برای برخی کالاها همچون نهاده ها 
و دارو پرداخت می شــود، ارز رســمی کشور ارز نیما 
است و تولیدکنندگان پتروشیمی نیز با دلار نیما کار 

می کنند.
مهدوی ابهری دربــاره این موضــوع که مبنای 
قیمت گذاری پتروشــیمی ها قیمت ماه قبل ملاك 
باشــد، گفت: اینکه گفته می شود قیمت ماه گذشته 
مبنــا قرار بگیــرد، فرمول درســتی نیســت چون 
قیمت های جهانی ممکن است نوسان داشته باشد و ما 
باید بر مبنای نرخ های جهانی حرکت کنیم به همین 
دلیل اســت که در حال حاضر وقتی در دنیا قیمت ها 
رو به افزایش است ما نیز افزایش قیمت داریم و وقتی 
قیمت ها نزولی می شــود، قیمت ها در داخل کاهش 

می یابد.
وی افزود: قیمت ها در بــازار داخلی باید بر مبنای 
جهانی محاسبه شود و نمی شود ما جزیره جدا باشیم 
و تغییرات قیمتی دنیا باید در مبــادلات و قیمت ها 
لحاظ شــود.دبیرکل انجمن صنفــی کارفرمایان 
پتروشــیمی در پایان تأکید کرد: روش فعلی ایرادی 
ندارد و روش جدیدی که بتواند هم برای تولیدکننده 
و هم مصرف کننده جایگزینی بهتر باشــد، متصور 
نیســت.گفتنی اســت، طی چند روز اخیر خبری از 
قول محمدصادق مفتح، قائم مقــام وزیر صمت در 
امور بازرگانی منتشر شده است مبنی بر اینکه فرمول 
قیمت گذاری پایه تغییر خواهد کرد. به گفته این مقام 
مسئول، کارشناســی های لازم در خصوص فرمول 

جدید صورت گرفته که به زودی اعلام خواهد شد.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایان پتروشیمی:

تصمیمی جدی در خصوص تغییر فرمول محاسبه پتروشیمی ها اعلام نشده است



بورس هفته نامه
شماره  4204 اقتصادی

شنبه   8 آبان 1400 
  سال هفتم

خبر
در نخستین روز آبان ماه؛
۷ میلیارد برگه بهادار 

دست به دست شد
در جریان معاملات امروز )شنبه، یکم 
آبان ماه(، شــاخص کل بــورس تهران با 
کاهش 28 هزار و 688 واحدی به رقم یک 
میلیون و 407 هزار واحد رسید و شاخص 
هم وزن با 9 هــزار و 183 واحد کاهش، به 

رقم 388 هزار و 78 واحد را به ثبت رساند.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
)ســنا(، برپایه معاملات نخســتین روز 
معاملاتی هفته، بیــش از 7 میلیارد و 73 
میلیون ســهم، حق تقــدم و اوراق بهادار 
به ارزش 58 هــزار و 869 میلیــارد ریال 
دادوستد شد.شاخص بازار اول کاهش 24 
هزار و 926 واحدی و شــاخص بازار دوم، 
کاهش 45 هــزار و 491 واحدی را تجربه 
کردند.همچنین گروه فلزات اساســی با 
72 هــزار و 541 معامله بــه ارزش 6 هزار 
و 779 میلیارد ریال، گروه شــیمیایی با 
40 هزار و 259 معامله بــه ارزش 3 هزار 
و 478 میلیارد ریال، گــروه خودرو با 47 
هزار و 595 معامله به ارزش 2 هزار و 877 
میلیارد ریال، گروه فرآورده های نفتی با 27 
هزار و 415 معامله به ارزش 2 هزار و 331 
میلیارد ریــال و گروه بانک هــا با 11 هزار 
و 411 معامله به ارزش یــک هزار و 182 
میلیارد ریال در صدر برترین گروه ها قرار 
گرفتند.شرکت فولاد مبارکه اصفهان با 3 
هزار و 228 واحد، شرکت فرآوری معدنی 
اپال کانــی پارس با 200 واحد، شــرکت 
بورس کالای ایران با 175 واحد، شــرکت 
سایر اشــخاص بورس انرژی با 155 واحد 
و شرکت داد گستر عصر نوین های وب با 
83 واحد بیشترین تاثیر مثبت را بر رشد 
شاخص کل داشــتند.در مقابل، شرکت 
گسترش نفت و گاز پارســیان با یک هزار 
و 632 واحد، شرکت پتروشیمی پارس با 
یک هزار و 434 واحد، شرکت پتروشیمی 
پردیس با یک هزار و 421 واحد، شــرکت 
ســرمایه گذاری غدیر با یک هزار و 388 
واحد و شرکت سرمایه گذاری نفت و گاز و 
پتروشیمی تامین با یک هزار و 367 واحد 
بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس 

داشتند.

نسبت به دوره مشابه گذشته 
به ثبت رسید؛

افزایش ۸۱ درصدی در 
سود خالص گروه شیمیایی

بررســی صورت هــای مالــی گروه 
محصولات شــیمیایی در 6 ماهه نخست 
ســال جاری، بیانگر افزایش 81 درصدی 
ســود خالص در این شــرکت ها است.به 
گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، 
بررســی صورت های مالی میان دوره ای 
6 ماهه شــرکت های گــروه محصولات 
شیمیایی )پتروشــیمی ها( که سال مالی 
آنها پایان اسفند است، حکایت از افزایش 
سودآوری 81 درصدی آنها نسبت به مدت 
مشابه سال 1399 دارد.براساس اطلاعات 
به دســت آمده از صورت های مالی دوره 
6 ماهه منتهی به 31 شهریور ماه 1400، 
شرکت پتروشیمی نوری، بیشترین سود 
خالص را در میــان هم گروهی های خود 
در دوره یاد شــده ایجاد کرده اســت. این 
شرکت سود خالص این دوره را با 72 درصد 
افزایش نسبت به دوره مشــابه گذشته، 
72 هزار و 878 میلیــارد و 578 میلیون 
ریال اعلام کرده است.شــرکت پلیمر آریا 
ساسول، ســود خالص 6 ماهه نخست را 
65 هــزار و 33 میلیــارد و 499 میلیون 
ریــال اعلام کرده کــه نشــان از افزایش 
62 درصد این شــرکت فرابورسی در سود 
خالص نسبت به سال گذشته دارد.شرکت 
پتروشیمی مارون، ســود خالص در نیمه 
نخســت ســال را با افزایش 56 درصدی، 
مبلــغ 55 هــزار و 611 میلیــارد و 312 
میلیون ریال اعلام کرده است.شــرکت 
پتروشیمی جم نیز ســود خالص را مبلغ 
48 هزار و 498 میلیارد و 854 ریال اعلام 
کرده که نشــان از افزایش 102 درصدی 
نســبت به 6 ماهه منتهی به 31 شهریور 
مــاه 1399 دارد.شــرکت پتروشــیمی 
پارس، ســود خالص دوره 6 ماهه منتهی 
به شــهریور ماه ســال جاری را با افزایش 
13 درصدی، 47 هــزار و 589 میلیارد و 
88 میلیون ریال اعلام کرد.شــایان ذکر 
است، مجتمع پترو صنعت گامرون، سود 
خالص دوره یاد شــده را مبلغ 11 میلیارد 
و 147 میلیون ریال اعلام کرده است. این 
در حالی است که »شگام« در دوره مشابه 
گذشته مبلغ  7 میلیارد و 288 ریال زیان 
خالص اعلام کرده بود.همچنین، شرکت 
پتروشیمی آبادان زیان خالص را با کاهش 
20 درصدی نســبت به دوره مشابه، 805 
میلیارد و 574 میلیون ریــال اعلام کرده 

است. 

خبر

الاکلنگ شاخص کل و شاخص هم وزن

با افزایش۹۵۰۰ واحدی رقم خورد؛
رنگ سبز بر قامت شاخص کل در آخرین روز هفته

گزارش هفتگی بورس تهران؛
شاخص کل و شاخص هم وزن کاهشی شدند

در جریان معاملات )سه شنبه، چهارم آبان ماه(، 
شاخص کل بورس تهران با افزایش 336 واحدی به 
رقم یک میلیون و 384 هزار واحد رســید و شاخص 
هم وزن با 3 هزار و 632 واحد کاهــش، به رقم 376 

هزار و 526 واحد را به ثبت رساند.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، برپایه 
معاملات امروز، بیش از 5 میلیــارد و 155 میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 38 هزار و 88 

میلیارد ریال دادوستد شد.
شاخص بازار اول افزایش 467 واحدی و شاخص 

بازار دوم، کاهش 19 واحدی را تجربه کردند.
همچنین گروه شــیمیایی با 56 هــزار و 901 
معامله به ارزش 4 هزار و 699 میلیارد ریال، گروه 
فلزات اساســی با 51 هزار و 867 معامله به ارزش 
3 هــزار و 838 میلیارد ریال، گــروه خودرو با 48 
هزار و 427 معامله به ارزش 2 هزار و 630 میلیارد 

ریال، گروه فــرآورده های نفتی بــا 32 هزار و 10 
معامله به ارزش 2 هزار و 116 میلیارد ریال و گروه 
بانک ها با 17 هــزار و 935 معاملــه به ارزش یک 
هزار و 518 میلیارد ریــال در صدر برترین گروه ها 

قرار گرفتند.
شــرکت پتروشــیمی پردیس با یک هزار و 51 
واحد، شرکت پتروشمی نوری با 695 واحد، شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان با 659 واحد، شــرکت معدنی 

و صنعتی چادرملو با 568 واحد و شــرکت گسترش 
نفت و گاز پارسیان با 475 واحد بیشترین تاثیر مثبت 

را بر رشد شاخص کل داشتند.
در مقابل، شــرکت پتروشــیمی فناوران با 475 
واحد، شرکت پتروشیمی خارك با 445 واحد، بانک 
پارســیان با 441 واحد، شرکت پتروشیمی شازند با 
387 واحد و بانک پاســارگاد با 343 واحد بیشترین 

تاثیر منفی را بر شاخص بورس داشتند.

در جریان معاملات امروز )چهارشنبه، پنجم آبان 
ماه(، شاخص کل بورس تهران با افزایش 9 هزار و 500 
واحدی به رقم یک میلیون و 393 هزار واحد رسید و 
شاخص هم وزن با 50 واحد کاهش، به رقم 376 هزار 

و 496 واحد را به ثبت رساند.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، برپایه 
معاملات آخرین روز هفته، بیش از 4 میلیارد و 955 
میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 37 

هزار و 252 میلیارد ریال در بورس اوراق بهادار تهران 
دادوستد شد.

شاخص بازار اول افزایش 10 هزار و 725 واحدی 
و شــاخص بازار دوم، افزایش 7 هزار و 279 واحدی 
را تجربه کردند.همچنین گروه فلزات اساسی با 59 
هزار و 109 معامله به ارزش 4 هــزار و 214 میلیارد 
ریال، گــروه کانه فلزی با 22 هــزار و 521 معامله به 
ارزش 2 هزار و 178 میلیارد ریال، گروه شیمیایی با 

41 هزار و 969 معامله به ارزش 2 هزار و 150 میلیارد 
ریال، گروه خودرو با 40 هزار و 442 معامله به ارزش 2 
هزار و 32 میلیارد ریال و گروه فرآورده های نفتی با 28 
هزار و 730 معامله به ارزش یک هزار و 852 میلیارد 
ریال در صدر برترین گروه ها قرار گرفتند.شــرکت 
فولاد مبارکه اصفهان با 3 هزار و 152 واحد، شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر با یک هــزار و 376 واحد، 
شرکت ملی صنایع مس ایران با 900 واحد، شرکت 

پتروشمی نوری با 468 واحد و شرکت پالایش نفت 
بندرعباس با 369 واحد بیشــترین تاثیر مثبت را بر 
رشد شاخص کل داشــتند.در مقابل، شرکت نفت 
پارس با 179 واحد، شــرکت تامین سرمایه امین با 
126 واحد، شرکت پالایش نفت تبریز با 107 واحد، 
گروه مپنا با 60 واحد و شــرکت صنعتی زر ماکارون 
با 54 واحد بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس 

داشتند.

در بورس اوراق بهادار تهــران، ارزش کل معاملات و همچنین حجم 
کل معاملات در هفته منتهی به 5 آبان، نســبت به هفته منتهی به 29 
مهرماه کاهشی شد؛ همچنین، شــاخص کل بورس نیز کاهش 2.95 

درصدی را به ثبت رساند.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )ســنا(، بررسی معاملات بازار 
ســهام در هفته منتهی به 5 آبان 1400، حاکی از آن است که ارزش کل 
معاملات این بازار در این هفته نسبت به هفته گذشته با 24.87 درصد 
کاهش، از 248 هــزار و 894 میلیارد ریال به 187 هــزار میلیارد ریال 
رســید. همچنین، حجم کل معاملات این بــازار از 30 میلیارد و 265 
میلیون سهم در هفته گذشته به 22 میلیارد و 501 میلیون سهم رسید 

که کاهش 25.65 درصدی را نشان می دهد.
وضعیت صعود و نزول بازارها

در هفته یادشده، تمامی بازارها نسبت به هفته گذشته خود کاهشی 
شدند؛ این در حالی است که تنها بازار بدهی، روند افزایشی داشت.

بر این اســاس، ارزش معاملات در بازار اول ســهام، کاهش 22.67 
درصدی را در هفته جاری نسبت به هفته گذشــته خود تجربه کرد و از 
101 هزار و 58 میلیارد ریال به 78 هزار و 152 میلیارد ریال رسید. حجم 
معاملات این بازار نیز که هفته منتهی به 29 مهرماه 12 میلیارد و 397 
میلیون سهم بود به 9 میلیارد و 326 میلیون سهم در هفته جاری رسید و 

کاهش 24.78 درصدی را به ثبت رساند.

روند حرکت بازار دوم ســهام نیز همانند بازار اول سهام کاهشی بود. 
به طوری که ارزش معاملات این بازار در هفته منتهی به 5 آبان نســبت 
به هفته گذشــته خود، 34.79 درصد کاهش یافت و از 75 هزار و 836 
میلیارد ریال به 49 هزار و 451 میلیارد ریال رسید. حجم معاملات این 
بازار نیز با 21.36 درصد کاهش، از 12 میلیارد و یک میلیون ســهم به 9 
میلیارد و 437 میلیون سهم رسید.بازار بدهی برخلاف بازارهای دیگر، 
هفته ای سبز را پشت ســر گذاشــت و ارزش معاملات این بازار با رشد 
113.41 درصدی از 3 هزار و 307 میلیارد ریال در هفته گذشــته به 7 
هزار و 57 میلیارد ریال در هفته منتهی به 5 آبان رسید. حجم معاملات 
بازار بدهی نیز از 3.31 میلیون برگه به 7.51 میلیون برگه رسید که رشد 
126.98 درصدی را نشــان می دهد.ارزش معاملات در بازار مشتقه در 

هفته منتهی به 29 مهرماه 156 میلیارد ریال بود که در هفته منتهی به 5 
آبان به 126 میلیارد ریال رسید و کاهش 19.37 درصدی را تجربه کرد. 
حجم معاملات در این بازار بــا 99.92 درصد کاهش، از 1.127 میلیون 

قرارداد در هفته قبل به 0.92 میلیون قرارداد در هفته جاری رسید.
صندوق های ســرمایه گذاری قابل معامله در هفته منتهی به 5 آبان 
در مقایســه با هفته پیش، روندی کاهشی داشــتند و ارزش معاملات 
این بازار از 68 هزار و 537 میلیارد ریــال در هفته قبل به 52 هزار و 214 
میلیارد ریال در هفته یادشده رسید و کاهش 23.82 را تجربه کرد. حجم 
معاملات در این بازار نیز با افت 21.24 درصدی در این هفته نســبت به 
هفته قبل از 4 میلیارد و 736 میلیون یونیت به 3 میلیارد و 730 میلیون 

یونیت رسید.
شاخص کل کاهشی شد

بر اساس این گزارش، شــاخص کل بورس در هفته منتهی به 5 آبان 
نسبت به هفته گذشــته خود افت 2.95 درصدی را تجربه کرد و از یک 
میلیون و 436 هزار واحد تا یک میلیون و 393 هزار واحد کاهش یافت 

که افت 42 هزار و 430 واحدی را نشان می دهد.
همچنین شــاخص کل با معیار هم وزن نیز در هفته جاری نسبت به 
هفته قبل روندی کاهشی داشت و با 5.26 درصد کاهش از 397 هزار و 
263 واحد به 376 هزار و 472 واحد رسید و 20 هزار و 790 واحد کاهش 

یافت.

با حــذف ارز ترجیحــی و واقعی شــدن بهای 
تمام شده، شــرکت های بورســی نه تنها از دایره 
قیمت گذاری دستوری خارج می شوند بلکه می-

 توانند با افزایش حاشــیه ســود و بهای تمام شده 
واقعی، درآمدهای عملیاتی خود را بهبود بخشیده 

و آن را وارد چرخه اقتصادی شرکت کنند.
علیرضا محمدی زیوه کارشــناس بازار سرمایه 
در گفتگو با پایگاه اطلاع رسانی بازار سرمایه )سنا( 
با بیان این مطلــب در خصوص تاثیــر حذف ارز 
4200 تومانی بر شــرکت های بورسی گفت: تاثیر 
این موضوع بر صنایع بورســی را بهتر است در چند 
مولفه مهم شرکت ها بررسی کنیم. نخست آنکه با 
حذف ارز 4200 تومانی دو قطب مهم صورت مالی 
شــرکت ها یعنی درآمدهای عملیاتی و بهای تمام 
شده دچار تغییرات چشم گیری می شوند. از این رو 
با حذف ارز 4200 تومانی و جایگزینی با ارز نیمایی 
یا بازار آزاد؛ بهای تمام شده شرکت ها افزایش خواهد 
یافت و در صورتی که بهای تمام شده افزایش چند 
برابری داشته باشد ولی درآمدهای عملیاتی تغییر 

نکند؛ عملا شرکت ها زیان ده می شوند .
وی افزود: حذف ارز ترجیحی را می توان به فال 
نیک گرفت؛ زیرا با واقعی شــدن بهای تمام شده؛ 
شــرکت ها در ابتدا از دام قیمت گذاری دستوری 
خارج شده و با لحاظ کردن مؤلفه های اقتصادی و 
حسابداری از جمله حاشیه سود و بهای تمام شده 
واقعی، خواهند توانست سمت درآمدهای عملیاتی 
خود را بهبود بخشیده و درآمد متناسب با عملیات 
تولید و فروش خود را وارد چرخه اقتصادی شرکت 

کنند.
محمدی زیوه در ادامه به یکی دیگر از آثار مثبت 
حذف ارز 4200 تومانی اشاره کرد و گفت: با واقعی 
شدن قیمت ها و مشخص شــدن مکانیزم تعیین 
قیمت کالای نهایی و همچنین با حذف دلالان که 
به دنبال احتکار کالای عرضه شده با قیمتی کمتر 
از قیمت واقعی خود هســتند؛ شرکت ها عملکرد 
بهتری در زمینه مدیریت فروش، توزیع کالا، ارائه 
تخفیف به مشــتریان، بازاریابی، کشف بازارهای 

جدید، تبلیغات و رقابت خواهند داشت.
این کارشــناس بازار ســرمایه در پاســخ به 

این ســوال که کدام صنایع از ارز 4200 تومانی 
اســتفاده می کردند و حال با حــذف این یارانه، 
فروششــان چه تغییری خواهد داشــت گفت: 
طبق نخستین لیســت اقلام و کالاهای مشمول 
دریافت ارز ترجیحی که در ســال 1397 منتشر 
و در ســال های بعدی اصلاح شــده، تقریبا می 
توان گفت صنایع مــواد غذایی، دارویی، زراعت، 
دامداری، تایر و لاستیک و همچنین صنعت قند 
و شــکر ارز 4200 تومانی دریافت کردند. البته 
دایره شمول این یارانه دولتی در سال های اخیر 
و با توجه به برخی محدودیت هــا در تامین ارز؛ 

بسیار محدود شده است.
به گفته محمدی زیوه به نظر می رســد با حذف 
ایــن یارانه از نظــام اقتصادی کشــور و حرکت به 
سمت مکانیســم بازار، همانطور که پیشتر اشاره 
شد؛ درآمدهای عملیاتی شرکت ها بهبود یابد زیرا 
با تفویض اختیار تامین مواد اولیه و همچنین تولید 
و فروش و قیمت  گذاری به خود شرکت ها؛ سیستم 
پویاتر و سریع تر از گذشــته حرکت خواهد کرد و 
همین موضوع در فروش، درآمد و درنهایت کارایی 

شبکه تولید، خود را نمایان خواهد کرد.

وی با یــادآوری ایــن نکته که گاهــی برخی 
شــرکت ها در اطلاعیه های خود عــدم تامین ارز 
4200 تومانی از سوی بانک مرکزی را علت توقف 
تولید و یا عدم توزیع و عرضه کالا عنوان می کنند، 
گفت: این شــرکت  ها به نوعی از مسئولیت تامین 
و تولید کالا فرار کردنــد؛ در صورتی که اگر تمامی 
فرآیندها به شرکت واگذار شود، دیگر بهانه های این 

چنینی از شرکت ها پذیرفتنی نخواهد بود.
محمدی زیوه  در ادامه در خصــوص تأثیر این 
تصمیم بر اقتصاد کلان کشور گفت: مرکز پژوهش 
های مجلس در آذر ماه همان سال ابتدایی توزیع ارز 
ترجیحی وضعیت کالاهای مشمول این موضوع را 
بررسی کرده و در گزارشــی با عنوان ارزیابی نتایج 
اختصاص ارز با نــرخ ترجیحی و پیشــنهادهای 

اصلاحی را در دی ماه 1397 منتشر کرده است.
وی تصریــح کرد: نکته بســیار مهمــی که در 
سال های بعد در تخصیص این نوع از ارز مورد توجه 
قرار نگرفت، یافته های همین گزارش اســت زیرا 
طبق بررسی های مرکز پژوهش های مجلس توزیع 
ارز 4200 تومانی به هــدف اصلی خود یعنی ثبات 

قیمت کالاهای اساسی کمک نکرده است.

طی تحقیقات صــورت گرفته، اثــر حذف ارز 
ترجیهی بر تــورم در برنج خارجــی 9 .0درصد ، 
گوشت دام 5 .0درصد، گوشــت مرغ 4 .0درصد و 
تخم مرغ 3 .0 درصد بوده است ضمن اینکه درآمد از 
دست رفته دولت نیز در این حوزه رقم قابل توجهی 
بوده اســت به طوریکه در برنــج خارجی 5472 
میلیارد تومان، گوشت دام 9118 میلیارد تومان، 
گوشت مرغ 7220 میلیارد تومان و تخم مرغ 404 

میلیارد تومان بوده است.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه طبق ارزیابی 
های صورت گرفته، توزیع ارز 4200 تومانی علاوه 
بر موارد یاد شده موجب افزایش شدید تقاضا برای 
ورود کالاهای اساسی شده و با انگیزه کسب منفعت 
توسط گروهی خاص در کشور؛ سبب بیش اظهاری، 
دیگراظهــاری واردات، صادرات مجــدد نهاده یا 
کالای نهایی به صورت رســمی یا قاچاق، احتکار و 

گران فروشی شده است.  
به عقیده این کارشناس بازار سرمایه این گزارش 
به طور شفاف بیان کرده است که وجود این سیستم 
ارزی برای اقتصاد کشور سمی مهلک بوده و در کنار 
آن با توجه به شــرایط تحریمی کشور در سال های 
اخیر توجیه اقتصادی نیز نداشته و تهدیدی برای 

منابع ارزی بوده است.
محمدی زیــوه  گفت: طبق محاســبات مرکز 
پژوهش های مجلس حذف این طــرح بار تورمی 
چندانی هم نخواهد داشت؛ زیرا سهم کالاهایی که 
از حذف ارز ترجیحی اثرپذیری بالایی دارند در سبد 

مصرف کننده حدود 18درصد است.
وی در پایان در خصوص آثار تورمی ارز ترجیحی 
کالاهای اساسی و درآمد از دست رفته دولت گفت: 
طی تحقیقات صورت گرفته، اثر حذف ارز ترجیهی 
بر تــورم در برنج خارجی 9 .0درصد ، گوشــت دام 
5 .0درصد، گوشــت مرغ 4 .0درصــد و تخم مرغ 
3 .0 درصد بوده اســت ضمن اینکه درآمد از دست 
رفته دولت نیز در این حوزه رقم قابل توجهی بوده 
است به طوری که در برنج خارجی 5472 میلیارد 
تومان، گوشــت دام 9118 میلیارد تومان، گوشت 
مرغ 7220 میلیارد تومان و تخم مرغ 404 میلیارد 

تومان بوده است.

یک کارشناس بازار سرمایه بررسی کرد؛

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی؛ آغازی بر حذف رانت و احتکار

ســید جواد جهرمی معاون عملیات و نظارت بــر بازار بورس 
کالای ایــران و هیات همراه صبح امروز به منظور بررســی عرضه 
محصولات بهمن موتــور با اولویــت عرضه محصــول فیدلیتی 
در بورس کالا از خــط تولید این شــرکت بازدید و در نشســتی 
با مدیران بهمــن موتور، عرضه خــودرو در بــورس را از زوایای 

مختلف مورد بررسی قرار دادند.

به گزارش پایــگاه خبری بازارســرمایه )ســنا( و بــه نقل از 
کالاخبر؛ در ابتدای این نشســت علی پــور ابراهیم آبادی رئیس 
هیئت مدیره بهمن موتور با اشــاره به قدمت 64 ساله گروه بهمن 
گفت: بهمن موتور بــزرگ ترین مجموعه هلدینــگ گروه بهمن 
اســت که تا ســال 95 به صورت نیمه دولتی اداره می شــد که با 
خرید 63 درصد سهام آن در این ســال از سوی بخش خصوصی با 

تحولات مثبتی مواجه شد.
وی با بیــان اینکه بهمن موتور براســاس دو محور اساســی و 
اســتراتژیک به جلو پیش می رود، افزود: رشــد تولید و کیفیت 
محصولات و تدوین برنامه بلندمدت دو محور اساســی شــرکت 
اســت به طوریکه از امروز کلیــه اقدامات تا ســال 1404 برنامه 

ریزی شده است.

»فیدلیتی« به تالار بورس کالا نزدیک شد
نماد ۲ شرکت در سامانه 
پس از معاملات درج شد

شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تسویه وجوه از درج نماد 2 شرکت 

در سامانه پس از معاملات خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
)سنا( و به نقل از سمات، بر اساس اطلاعیه 
صادر شده از سوی سپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تســویه وجــوه، درج نماد 
شــرکت های »حمــل و نقل گهــر ترابر 
سیرجان و سرمایه گذاری توسعه تجارت 
هیرمند« در سامانه پس از معاملات انجام 

گرفت.
بر اســاس این اطلاعیه، درج نمادهای 
»ذحگهر« متعلق به شرکت حمل و نقل 
گهر ترابر سیرجان با ســرمایه 4 میلیارد و 
440 میلیون ســهم و »ذبهیر« متعلق به 
شرکت ســرمایه گذاری توسعه تجارت 
هیرمند با ســرمایه 600 میلیون سهم در 

سامانه پس از معاملات عملیاتی شد.

فلزات اساسی در صدر 
گروه های بورسی

در جریان معاملات )دوشنبه، سوم آبان 
ماه(، شــاخص کل بورس تهران با کاهش 
23 هزار و 647 واحدی به رقم یک میلیون 
و 384 هزار واحد رسید و شاخص هم وزن 
با 7 هزار و 927 واحد کاهش، به رقم 380 

هزار و 157 واحد را به ثبت رساند.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
)سنا(، برپایه معاملات  ، بیش از 5 میلیارد 
و 675 میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش 38 هــزار و 812 میلیارد 

ریال دادوستد شد.
شاخص بازار اول کاهش 20 هزار و 764 
واحدی و شــاخص بازار دوم، کاهش 36 

هزار و 804 واحدی را تجربه کردند.
همچنین گروه فلزات اساســی با 53 
هزار و 662 معامله به ارزش 3 هزار و 532 
میلیارد ریــال، گروه خودرو بــا 54 هزار و 
395 معامله به ارزش 3 هزار و 319 میلیارد 
ریال، گروه شــیمیایی با 46 هــزار و 677 
معامله بــه ارزش 3 هــزار و 307 میلیارد 
ریال، گروه فــرآورده های نفتی با 45 هزار 
و 53 معامله به ارزش 3 هزار و 142 میلیارد 
ریال و گــروه بانک ها با 17 هــزار و 365 
معامله به ارزش یک هــزار و 419 میلیارد 

ریال در صدر برترین گروه ها قرار گرفتند.
شــرکت بورس کالای ایــران با 180 
واحد، شــرکت فرآوری معدنی اپال کانی 
پارس با 123 واحد، شرکت سایر اشخاص 
بورس انرژی با 112 واحد، شرکت لابراتوار 
داروسازی دکتر عبیدی با 81 واحد و بانک 
کارآفرین با 60 واحد بیشترین تاثیر مثبت 

را بر رشد شاخص کل داشتند.
در مقابل، شرکت پتروشیمی پارس با 
یک هزار و 395 واحد، شرکت پتروشیمی 
پردیس با یک هزار و 175 واحد، شــرکت 
صنایع ملــی مس ایران با یک هــزار و 36 
واحد، شرکت پتروشیمی جم با یک هزار 
و 3 واحد و شــرکت معدنی و صنعتی گل 
گهر با 986 واحد بیشترین تاثیر منفی را 

بر شاخص بورس داشتند.

امروز در بورس کالا انجام 
می شود:

عرضه نزدیک به ۱.۲ 
 میلیون تن سیمان 

و شمش بلوم
تالار ســیمان بورس کالای ایران امروز 
شنبه 8 آبان میزبان عرضه یک میلیون و 
135 هزار و 999 تن ســیمان از سوی 62 
شرکت سیمانی اســت. علاوه بر این تالار 
محصولات صنعتی و معدنی بورس کالای 
ایران نیز عرضه 61 هزار و 100 تن شمش 

بلوم را تجربه می کند.
به گزارش پایگاه خبری بازارســرمایه 
)ســنا( و به نقل از کالاخبر؛ علاوه براین 7 
هزار و 723 تن میلگرد، تیرآهن و ریل آهن 
نیز در تالار مذکور عرضه می شــود.تالار 
فرآورده های نفتی و پتروشــیمی بورس 
کالای ایران نیز عرضه 63 هزار و 69 تن قیر، 
وکیوم باتوم، مواد پلیمری، مواد شیمیایی، 
لوب کات و گوگرد را تجربه می کند.تالار 
صادراتی بورس کالای ایــران در این روز 
شاهد عرضه 15 هزار و 570 تن قیر است.

بازار فرعی بورس کالای ایران نیز میزبان 
عرضه 4 هزار و 254 تن اتیل بنزن، پشــم 

شیشه، کائولن و ورق سازه فولادی است.



هفته نامهبانک و بیمه 
5 اقتصادی شماره  204

شنبه   8 آبان 1400 
  سال هفتم

تودیع و معارفه مدیران عامل پیشین و جدید بانک ملت

رضا دولت آبادیرضا دولت آبادیمحمد بیگدلیمحمد بیگدلی

مدیرعامل بیمه آسیا؛

بیمه آسیا خدمات کاربردی و متنوعی را در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی ارائه می کند

سرپرست مرکز توسعه پیشگیری و درمان اعتیاد خبر داد؛

پرداخت وام ۱۰۰میلیونی به معتادان بهبودیافته

مراســم تودیع و معارفه مدیران عامل پیشین و جدید بانک ملت با 
حضور دکتر عباس مرادپور مدیرکل بانک، بیمه و شرکت های دولتی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، اعضای هیات مدیره بانک های تجارت 
و ملت و مدیران ســطوح مختلف ایــن بانک برگزار شــد.به گزارش 
اقتصادآنلاین، در این مراســم حکم مدیریت عاملی رضا دولت آبادی 
در بانک ملت از ســوی مدیرکل بانک، بیمه و شرکت های دولتی وزیر 
اقتصاد به وی اعطا و با اعطای لوح و هدایایی از بیش از 30 سال خدمات 

و تلاش های محمد بیگدلی در این بانک خصوصی شده، تجلیل شد.
مرادپور: بانک ملت یکی از قوی ترین بدنه های مدیریتی و 

کاری نظام بانکی را دارد
عباس مرادپور، مدیرکل بانک، بیمه و شــرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد در این جلســه با تکریــم خدمات خالصانــه محمد بیگدلی 
مدیرعامل پیشــین بانک ملت و خوشــامدگویی به رضا دولت آبادی 
مدیرعامل جدید این بانک، بخشــی از انتظارات وزیر امور اقتصادی و 

دارایی را از مدیران عامل بانک ها بیان کرد.
وی با اشاره به سوابق فعالیت مدیرعامل پیشین بانک ملت، یادآور 
شد: بیگدلی در این چندسال نهایت همکاری را با دولت و وزارت اقتصاد 
داشــته و همیشــه در خط مقدم همکاری ها حضور داشته و منشاء 
خدمات بســیاری بوده به گونه ای که بانک ملت با هدایت وی، از زیان 

دهی به سودآوری و استحکام مالی بالا رسیده است.
این مســوول وزارت اقتصاد، با تاکید بر این نکته که بانک ملت یکی 
از قوی ترین بدنه های مدیریتی و کاری رادر بین بانک های کشــور در 
اختیار دارد، اظهار داشت: بنده هرجا که به مشورت و کمک فکری نیاز 

داشته ام از بانک ملت کمک گرفته ام.
وی با اشاره به سابقه فعالیت رضا دولت آبادی مدیرعامل جدید بانک 
ملت، خاطرنشان کرد: وی دو سال زودتر به وعده خود عمل کرد و بانک 
تجارت را از زیان دهی و شمولیت اصل 141 قانون تجارت خارج ساخت 
و انتظار می رود که بانک ملت با مدیریت جدید و حمایت همه مدیران و 

کارکنان، به دستاوردهای بیشتری دست پیدا کند.
دولت آبادی: تمام وقت من در خدمت مشتریان و کارکنان 

خواهد بود
ضا دولت آبــادی، مدیرعامل جدید بانک ملت هم در ســخنانی با 
قدردانی از بیگدلــی از وی به عنوان یکی از مدیران ارزنده، شایســته 
و پرتلاش شبکه بانکی و اقتصادی کشــور نام برد که با تلاش خود در 
قلوب کارکنان بانک ملت جای گرفته اســت.وی با عرض خداقوت به 
بیگدلی، برای وی در جایگاه های جدیــد آرزوی موفقیت کرد و اظهار 
امیدواری کرد که بانک ملت بتواند از تجربیات ارزنده وی استفاده کند.

دولت آبادی با قدردانی از اعتماد وزیر اقتصاد و رییس کل بانک مرکزی 
بابت سپردن سکان هدایت بانک ملت به وی، گفت: امیدوارم با وجود 
زیرساخت های قوی و کارکنان فهیم و متخصص بانک ملت، شرایطی را 

درخور شأن این بانک بزرگ رقم بزنیم.
مدیرعامل بانک ملت، کار کردن در بانک ملــت را افتخاری بزرگ 
خواند و با بیان این نکته که تمام وقت من در خدمات مشتریان و کارکنان 
خواهد بود خواستار تلاش هرچه بیشتر در بخش هایی همچون حوزه 
ارزی و بین الملل، حضور بیشــتر در بخش صنایع و کســب و کارها و 

همچنین اعمال حاکمیت شرکتی شد.

بیگدلی: افتخار می کنم که کارمند بانک ملت بوده ام
محمد بیگدلی، مدیرعامل پیشین بانک ملت نیز با قدردانی از اعضای 
هیات مدیره و دیگر مدیران و کارکنان ایــن بانک بابت همکاری در به 
دست آوردن موفقیت ها در چهار سال گذشــته، همه دستاوردهای 
حاصله را نتیجه تلاش، همراهی و همراســتایی آنان دانست و گفت: 
هرآنچه را که در توان داشتم و آیین نامه ها و دستورالعمل ها اجازه می 
داد برای رفاه و معیشت کارکنان، رضایت مشتریان و خدمت به مردم به 

کار بستم و برای پیشرفت بانک ذره ای کوتاهی نکردم و کم نگذاشتم.
وی یادآور شد: افتخار می کنم که کارمند بانک ملت بوده ام و در این 
چندسال نیز همواره دغدغه معیشت کارکنان را داشته ام و از هر فرصتی 
برای سازمان و معیشت کارکنان اســتفاده کرده ام و هیچ چیزی برای 

بنده اولویت دار تر از رفع مشکلات و گرفتاری های مردم نبوده است.
نجف: بانک ملت را همیشه مدیرانی بزرگ راهبری کرده اند

مرتضی نجف، رییــس هیات مدیره بانک ملت نیــز در ابتدای این 
جلســه با ارائه گزارش عملکردی از دوران چهارساله مدیریت عاملی 
بیگدلی در این بانک، اظهار داشت: بانک ملت را همیشه مدیرانی بزرگ 
راهبری کرده اند و این بانک در یک دهه اخیر در اغلب بخش ها پیشرو 
نظام بانکی کشور بوده اســت.وی با بیان این نکته که بیگدلی، مدیری 
مهربان، اخلاق مدار و مهرورز بود کــه در طول دوران مدیریت عاملی، 
به نیروی انسانی توجه ویژه ای داشــت، از رضا دولت آبادی مدیرعامل 
جدید بانک ملت نیز به عنوان مدیری شایسته یاد کرد که از بطن نظام 
بانکی برخاسته و در تمامی سطوح بانک تجارت تا پست مدیریت عاملی 

فعالیت کرده است.

مسعود بادین، نایب رییس هیأت مدیره و مدیرعامل بیمه آسیا به 
همراه اعضای هیأت مدیره این شرکت در نمایشگاه و همایش معرفی 
سرمایه گذاری و توســعه حوزه نفت، گاز، پتروشــیمی و انرژی های 

تجدیدپذیر حضور پیدا کردند.
به گزارش اقتصادآنلاین، مدیرعامل بیمه آسیا و اعضای هیأت مدیره 
در این نمایشگاه، از غرفه های شرکت های بزرگ نفتی و پالایشگاهی 
بازدید کردند و با مسئولین این شرکت ها در زمینه پوشش های بیمه 

ای برای صنایع نفت، گاز و پتروشیمی به گفت و گو پرداختند.
بر اســاس این گزارش، در این گفت و گوها، مدیرعامل بیمه آسیا با 
اشاره به پیچیدگی تکنیکی و پتانسیل بالای خطر پذیری و ریسک های 
موجود در زنجیره عملیات در این صنایع، بر نقش مهم و موثر بیمه ها در 

پوشش این ریسک ها و صیانت از سرمایه ملی کشور تأکید کرد.
مســعود بادین اعلام کرد، بیمه آســیا به عنوان بزرگ ترین بیمه 
خصوصی کشور و با ســرمایه 24 هزار میلیارد ریالی و بر خورداری از 

کارشناسان خبره، هم اکنون بخش مهمی از صنایع بزرگ پتروشیمی 
و پالایشگاهی کشور را تحت پوشش داشته و آمادگی آن را دارد با انجام 
نیازسنجی های علمی – کاربردی لازم درخصوص اولویت های بیمه 
ای در صنعت نفت، گاز و پتروشــیمی خدمات متنوع و شایسته ای را 

در تمام رشته های بیمه ای به شرکت های فعال در این حوزه ارائه کند.
نمایشگاه و همایش معرفی فرصت های ســرمایه گذاری و توسعه 
حوزه نفت، گاز، پتروشیمی و انرژی های تجدیدپذیر در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی کشور از 3 لغایت  5 آبان ماه سال جاری در جزیره کیش 
با حضور مناطق آزاد و ویژه دارای ظرفیت های سرمایه گذاری و توسعه 
در حوزه نفت،گاز، پتروشیمی و انرژی، شرکت های فعال بخش دولتی 
و بخش خصوصی، عناصر فعال در اکوسیستم، نفت، گاز و پتروشیمی 
کشور و نیز با مشارکت بازار سرمایه شــامل حوزه بورس، بانک و بیمه 
برگزار شد. مدیرعامل بیمه آســیا، در این نمایشگاه از غرفه تعدادی از 
شــرکت های بیمه ای نیز بازدید کرد و همچنین، با دعوت مدیرعامل 
شرکت بیمه ایران معین، در مراسم افتتاح ساختمان جدید این شرکت 
در جزیره کیش، حضور یافت.گفتنی است، اسماعیل مهدوی نیا و سید 
مهدی صادقی از اعضای هیأت مدیره بیمه آسیا، مدیرعامل شرکت را 

در این سفر همراهی می کردند.

فاطمه رضوان مدنی با بیان اینکه در سال گذشته 9178 مورد و در 
سال جاری تاکنون 4918 مورد وام پرداخت شده است، گفت: این وامها 
به صورت خود اشــتغالی بود که وام خود اشتغالی مبلغ 100 میلیون 
تومان با بهره 4 درصد و با بازپرداخت 7 ساله به فرد معتاد بهبودیافته ای 

که آماده سازی شغلی را طی کرده، پرداخت می شود.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایســنا،  فاطمه رضوان مدنی  در 
نشست صمیمانه ســفیران زندگی که امروز برگزار شد، با بیان اینکه 
سازمان بهزیستی از سال 1385 تسهیلات کم بهره را در اختیار معتادان 
بهبودیافته قرار داد، گفت: اما بعد از مدتی متوجه شدیم اینکه تسهیلات 
کم بهره بدهیم حتی اگر افراد آموزش های فنی و حرفه ای هم ببینند، 

کافی نیست و یک معتاد بدهکار می شود بنابراین از سال 1393 بحث 
آماده سازی شغلی مطرح شد.

وی ادامه داد: شیوه نامه آماده سازی شــغلی تهیه و این شیوه نامه 
به ادارات کل در سایر اســتان ها ابلاغ شد بر این اساس تمام متقاضیان 
وام در ابتدا آماده سازی شغلی باید داشــته باشند. بدین صورت که در 
ابتدا بیاموزند چگونه روی پای خودشان بایستند و آموزش هایی در کنار 
آموزش های شــغلی دریافت کنند. بعد از پرداخت وام به آنان، با توجه 
به علاقه و تخصص به کارفرماها معرفی می شــدند و وام را دریافت می 

کردند. این باعث شد این اقدامات بهتر انجام و مشکلات کمتر شود.
رضوان مدنی با بیان اینکه در سال گذشــته 9178 مورد و در سال 

1400 تاکنون 4918 مورد وام پرداخت شده است، گفت: این وام ها به 
صورت خود اشتغالی بود که وام خود اشتغالی مبلغ 100 میلیون تومان 
با بهره 4 درصد و با بازپرداخت 7 ســاله به فرد معتاد بهبودیافته ای که 

آماده سازی شغلی را طی کرده پرداخت می شود.
وی همچنین افــزود: افرادی که بخواهند معتــادان بهبود یافته را 
به کار گیرند تا حداکثر 40 نفر به آنهــا وام پرداخت می کنیم. در حال 
حاضر وام کارفرمایی 50 میلیون تومان است که درصددیم به مبلغ 100 
میلیون تومان افزایش دهیم.رضــوان مدنی اظهار کرد: در حال حاضر 
مبلغ 2 میلیارد تومان به ازای به کارگیری 40 نفر از معتادان بهبود یافته 

که البته باید شرایط را داشته باشند، پرداخت می شود.

رییس کل بانک مرکزی گفت: تا قبل از پایان آبان 
امسال، درباره بخش های باقی مانده از قانون جدید 
چک و زمان اجرای کامل این قانون، اطلاع رســانی 

خواهم کرد.
بــه گــزارش اقتصادآنلاین بــه نقل از باشــگاه 
خبرنگاران، علی صالح آبــادی رییس بانک مرکزی 
در حاشیه نشست با فعالان اقتصادی در این  خصوص 
که قانون جدید چک با وجود اینکه بر اساس تکلیف 
قانونی، ماه ها قبل باید به طور کامل اجرایی می شد 
افزود: در قانون جدید چک 17 تکلیف دیده شده که 
11 مورد از آن اجرایی شده و تنها 6 مورد باقی مانده 

است.
وی اضافه کرد: تکالیف باقی مانــده قانون چک 
مانند چک الکترونیک، به زیرساخت هایی نیاز دارد 

که تامین آن زمان بر و محتاج کار بیشتری است.
رییس کل بانک مرکزی گفت: 6 مورد باقی مانده 
از تکالیف جدید قانون چک نیاز به کار فنی بیشتر و 
سنگین تری دارد که در این باره کارگروهی تشکیل 
دادیم تا پس از بررســی ها، زمان تکمیل آن را اعلام 

کنند.
صالح آبادی افزود: تا قبل از پایان آبان، به صورت 
شفاف درباره جزییات تکالیف اجرا شده و نوع تکالیف 
باقی مانده و زمان اجرایی شــدن آن ها اطلاع رسانی 

خواهم کرد.
وی در خصوص این که در قانون جدید چک زمان 
اجرای آن دیده شده و حتی مسئولان بانک مرکزی 

نیز بر اســاس آخرین اعلام، اطلاع رســانی کردند 
ابتدای سال 1400 قانون جدید چک به صورت کامل 
اجرایی می شــود، گفت: بعضی چیز ها زمان بر است 
و اجازه دهید با بررســی هایی که انجام می دهم در 

گفتگوی بعدی در این باره اطلاع رسانی کنم.
رییــس کل بانک مرکــزی با بیان اینکــه امروز 
فعالان اقتصادی از اتاق های بازرگانی سراسر کشور 
و نمایندگان صنایع بزرگ حضور داشــتند افزود: از 
ابتدای حضور در مسئولیت بانک مرکزی مایل بودم از 
دیدگاه های فعالان اقتصادی در تدوین سیاست های 
ارزی، ریالی و اعتباری استفاده کنم . فعالان اقتصادی 

پیشنهاد های خود را به بانک مرکزی ارائه کنند ما هم 
در حوزه های مختلف از افــراد متخصص و خبره در 
تشکیل کمیته های مشترك استفاده می کنیم ضمن 
اینکه بنا داریم مسئولان بانکی هم در این کمیته ها 
حضور داشــته باشــند تا از دیدگاه های آن ها نیز در 

تدوین مقررات استفاده شود.
صالح آبادی گفت: در این نشست فعالان اقتصادی 
درباره سامانه های موجود از جمله ارتقای سامانه های 
ارزی، پیشــنهاد های خوبی ارائه کردند ضمن اینکه 
اعتقاد داشتند باید از ظرفیت های بازار پول و سرمایه 
به صورت مشــترك اســتفاده کنیم که ما هم از آن 

استقبال کردیم تا با بازار سرمایه در تعامل باشیم و دو 
بازار پول و سرمایه به صورت مکمل کار تامین مالی 

بنگاه ها را انجام دهند.
وی افزود: تملک واحد های تولیدی توسط بانک ها 
نکته دیگری بود که از سوی فعالان اقتصادی مطرح و 
مقرر شد دستورالعملی در این زمینه تهیه و در جلسه 
آینده شورای پول و اعتبار مطرح و تصویب شود البته 
با ساز و کار هایی که در این دستورالعمل پیش بینی 
خواهد شد روند بازگشــت بنگاه های تعطیل شده و 

دارای مشکل را به چرخه تولید تسهیل خواهیم کرد.
همچنین رییس کل بانک مرکزی در نشســت با 
فعالان اقتصادی گفت: امیدواریم اقدامات در دستور 
کار ما در عمل و به دور از کار رســانه ای باشد و با این 
اقدامات تحولات مثبت را در فضای اقتصادی کشور 

شاهد باشیم.
صالح آبادی با بیان اینکه بســیار به بهبود اوضاع 
اقتصادی کشــور خوش بین هســتم افزود: دولت، 
مجلس و قوه قضاییه، نگاه مثبت به حل مشکل دارند 
که امیدواریم با اقدامات هماهنگ این ســه قوه هم 
مشکل فعالان اقتصادی حل شود و هم وضع اقتصاد 

کشور بهبود یابد.
وی گفــت: البته فعــالان اقتصادی که همیشــه 
کمک کننده بودند اکنون هــم باید کمک کنند، زیرا 
ما در بانک مرکزی بدون کمک شما فعالان اقتصادی 
نمی توانیم کاری را از پیش ببریم بنابراین کمک کنید 

تا نشست های این چنینی نتیجه بخش باشد.

 رییس کل بانک مرکزی خبر داد؛

تعیین تکلیف قانون چک، تا پایان آبان

مدیرعامل بانک صــادرات ایران در مراســم افتتاح نمایشــگاه 
فرصت های ســرمایه گذاری حوزه نفــت، گاز و پتروشــیمی خبر 
داد که ظرفیت تامین مالی طــرح طراوت بانک صــادرات ایران در 
صنعت تا پایان ســال به 100هزار میلیارد تومان می رسدبه گزارش 
اقتصادآنلاین، مدیرعامــل بانک صادرات ایران گفــت: تامین مالی 
بخش هــای مختلف صنعت با اســتفاده از ظرفیت طــرح طراوت و 

اعتبارات اســنادی ریالی بانک صادرات ایران تا پایان سال جاری در 
صورت وجود پروژه های جدید به  100 هــزار میلیارد تومان خواهد 
رســید.حجت اله صیدی در آییــن افتتاحیه نمایشــگاه و همایش 
فرصت های سرمایه گذاری حوزه نفت، گاز، پتروشیمی و انرژی های 
تجدیدپذیر در مناطق آزاد و ویژه اقتصــادی در جزیره کیش با اعلام 
آمادگی برای تامین مالی پروژه های این صنعت افزود: بانک صادرات 

ایران از ابتدای سال 98 همزمان با نام گذاری آن سال به عنوان »رونق 
تولید« از سوی مقام معظم رهبری با استفاده از قابلیت طرح طراوت 
و اعتبارات اسنادی ریالی داخلی در شــرایط تنگناهای بین المللی، 
حمایت از بخش های مختلف اقتصادی و تولیدی کشــور را با داخلی 
سازی اعتبارات اسنادی آغاز کرد. ســال 99 بیش از 45 هزار میلیارد 

تومان از این طریق تامین مالی انجام شد .

ظرفیت تامین مالی طرح طراوت بانک صادرات در صنعت نفت تا پایان سال، به ۱۰۰همت می  رسد
خبرمیز خبر 

 ارائه تسهیلات ویژه بیمه 
آسیا به »حامیان سلامت«

بیمــه آســیا در قالب طــرح »حس »به 
گروه »حامیان سلامت« شــامل پزشکان، 
پیراپزشــکان، پرســتاران و کلیه کارکنان 
بیمارســتان ها و مراکز درمانی، برای خرید 
بیمه های عمر و پس انداز و جامع مهر آســیا 

تسهیلات ویژه ارائه می کند.
به گزارش اقتصادآنلاین، شــرکت بیمه 
آســیا به عنوان اولیــن و بزرگ تریــن ارائه 
کننده بیمه های عمر و پس انداز در کشــور، 
در راستای قدردانی از تلاش گروه »حامیان 
ســلامت« در خصوص مقابله و پیشگیری 
از گســترش ویروس کرونــا، در قالب طرح 

»حس«تسهیلات ویژه ارائه می کند.
بر اســاس این گزارش، تمامی خریداران 
بیمه های جامع عمر و پس انداز و مهر آســیا 
در گروه »حامیان ســلامت« مــی توانند از 
تسهیلات ویژه بیمه آســیا از جمله افزایش 
متناسب در اندوخته بیمه نامه شامل تخفیف 
در هزینه های اداری و بیمــه گری به میزان 
100 درصد، تســهیل و تخفیف مناسب در 
اضافه نرخ، استفاده از خدمات انجام آزمایش 
و معاینه رایــگان در مراکز طرف قــرارداد و 
امکان پرداخت 90 درصد اندوخته به عنوان 

وام و یا برداشت از اندوخته،  استفاده کنند.
این گزارش می افزاید، در طرح ویژه بیمه 
آسیا، »گروه حامیان ســلامت«در صورت 
خرید بیمه نامه عمر و پس انداز، از تخفیفات 
و تســهیلات ویژه ای به شــرح ذیل در سایر 
رشــته های بیمــه ای از جملــه 40 درصد 
تخفیف جهت خطــرات اصلی در بیمه های 
بدنه اتومبیل، 85 درصد تخفیف برای کلیه 
خطرات منازل مسکونی و 80 درصد تخفیف 
برای مطب و دفاتر کار پزشکان و پیراپزشکان 
در بیمه های آتش سوزی، تخفیف در پوشش 
بیمه ای تجهیزات پزشکی مستقر در مطب 
پزشــکان در بیمه های مهندســی با توجه 
به شرایط، تقســیط، کســر از حقوق و ارائه 
30 درصد تخفیف حق بیمه مــازاد مالی در 
فروش اقساطی در بیمه های ثالث اتومبیل، 
15 درصد تخفیف در صــورت عقد قرارداد 
به جامعه مــورد نظر در بیمه هــای باربری، 
35 درصد تخفیف در مســئولیت حرفه ای 
پزشــکان، 40 درصد تخفیف در مسئولیت 
حرفه ای پیراپزشــکان و 45 درصد تخفیف 
در مسئولیت هیأت مدیره مجتمع مسکونی 
متعلق به کادر درمان در بیمه های مسئولیت 
و 30 درصد تخفیف با ارائه بیمه نامه حوادث 
انفرادی با پوشش خانواده در بیمه های عمر 

و حادثه برخوردار می شوند.
بیمه گذاران«گروه حامیان ســلامت« 
به منظور برخورداری از تســهیلات مذکور 
می توانند به کلیه واحدهای صدور و شــعب 
شرکت بیمه آســیا در سراسر کشور مراجعه 

کنند.

رشد چشمگیر سپرده بانک ها 
نزد بانک مرکزی

بررســی آمارهای بانک مرکزی نشــان 
می دهد میزان ســپرده بانک هــا نزد بانک 
مرکزی طی سال های 1396 تا 1399 رشد 
2.3 برابری داشته و از رقم 154 هزار میلیارد 

ریال به 354 هزار میلیارد ریال رسیده است.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقــل از ایرنا، 
بانک ها موظفند همواره بخشــی از سپرده 
اشخاص نزد خود را در بانک مرکزی سپرده 
کنند. به این ســپرده بانک ها سپرده قانونی 
گفته می شود که یکی از ابزارهای غیرمستقیم 
سیاســت پولی بانکی محســوب می شود و 
می توان برای کنترل میــزان نقدینگی از آن 
اســتفاده کرد به این صورت که در دوره های 

رکود باید کاهش و در دوره رونق افزایش یابد.
معمولا بانک مرکزی به این ســپرده های 
بانک ها ســود نمی دهد و در واقع ســپرده 
قانونی، نوعی مالیات بر فعالیت بانک محسوب 
می شود. علاوه بر این ســپرده توسط بانک 
مرکزی با هدف تامین امنیت ســپرده های 
مردم، کنترل نقدینگــی و تورم و همچنین 
پشــتوانه ای برای بانک ها در زمان مواجهه با 
ورشکســتگی یا احتیاج به نقدینگی بلوکه 

استفاده می شود.
براســاس آخرین داده های بانک مرکزی 
میزان ســپرده قانونــی بانک ها نــزد بانک 
مرکزی از ســال 1396 روند رو به رشــدی 
داشته است. این رقم در سال 1396 برابر 154 
هزار میلیارد تومان بود که در مقایسه با سال 

قبل از آن 23.1 درصد رشد داشت.
ســپرده بانک ها نــزد بانــک مرکزی در 
ســال های 1397 و 1398 بــه ترتیب برابر 
194 هزار میلیارد تومان و 260 هزار میلیارد 
تومان شد. بررسی نمودارها نشان می دهد که 
این شاخص در ســال 97 بیش از 26 درصد و 
درســال 98 نیز 33.7 درصد افزایش داشته 

است.
بانک ها سال گذشــته 354 هزار میلیارد 
تومان از ســپرده های نزد خــود را به بانک 
مرکزی واگذار کردنــد. این رقم 36.3 درصد 

نسبت به سال 98 رشد داشت.

حرکت از چشم انداز به سوی 
کیفیت؛

وقتی تجربه مشتری به ارائه 
خدمات برتر تبدیل می  شود

مهم ترین هدف یک بانــک دیجیتال این 
است که مشــتری در تعامل با آن به تجربه ای 
شــیرین، لذت بخش و ماندگار دست یابد و 
به مرورزمان با آن نهاد مالــی ارتباط عاطفی 

معنادار برقرار کند.
 به گــزارش اقتصادآنلایــن، ازآنجاکه 
فلسفه وجودی بانک های دیجیتال برآمده 
از خلاقیت، دقت، انعطاف، قابلیت ســریع 
تغییر و چابک ســازی بخش های مختلف 
اســت، رصد دقیق نیازهای متنوع و رفتار 
مشــتری در میان مــدت و بلندمــدت در 
بسترهای گوناگون می تواند تجربه مشتری 
را به ارائه خدمات برتــر تبدیل کند و تمایز 
موردنیاز را بین خود و ســایر رقبا به وجود 
آورد. در این مقاله راهکارهای تبدیل تجربه 
مشــتری به محصول و خدمــت در بانک 
ایران زمین در مقام بانکی تمام دیجیتال در 

آینده، بررسی خواهد شد.
اولویت قرار دادن مشتری به معنای 

واقعی کلمه
تجربــه بانک هــای دیجیتــال موفق در 
جهان نشان می دهد، هرگاه مشتری به جای 
محصول، محور قرار می گیــرد و محصول بر 
اساس نیاز واقعی او طراحی می شود، تحولات 
عظیمی در آن نهاد مالی به وقوع می پیوندد. 
از سویی برای رسیدن به رشد پایدار، کاهش 
حجم فعالیت های غیر اصلی، کاهش هزینه ها 
و افزایش ســرمایه گذاری های راهبردی در 
کنار توزیع چندکانالــه و یکپارچه خدمات 
در بســترهای آنلاین، تلفن همراه و شــعبه، 
ضرورتی انکارناپذیر برای هر بانک دیجیتال 

در کشور است.
قدم بزرگــی که بانــک ایران زمین در این 
مسیر برداشته است این است که این بانک با 
هدف افزایش رضایت مشتری در کانال های 
مختلف، امکان دسترســی تمامی شــعب و 
مشتریان خود را به یک پلتفرم دیجیتال )فراز( 
فراهم کرده و در آینده زمان حضور مشــتری 
را در شعبه به حداقل می رســاند. این همان 
برداشتن گام واقعی در مسیر دیجیتالی شدن 
است. از سویی در اولویت قرار دادن مشتری از 
سوی یک نهاد مالی به معنای فراموش کردن 
سود آن نهاد نیست؛ برعکس این اولویت قرار 
دادن، یک تعامل سودآور دوسویه و یک بازی 
برد-برد هم برای بانک و هم برای مشــتری 
است. توجه داشــتن به این مســأله، جنبه 
تبلیغاتی تمرکز و توجه به مشتری را به صفر 
می رســاند و محور قــرار دادن او به مثابه نیاز 

وجودی بانک در نظر گرفته می شود.
این نهاد مالــی طی پنج ســال تحقیق و 
بررسی و برداشــتن گام های عملی مهم در 
مسیر دیجیتالی شــدن، به این اعتقاد راسخ 
رسیده است که در ســازمان دهی، فناوری و 

فرهنگ باید بر موارد ذیل متمرکز شود.
الف. حرکت از چشــم انداز به سوی 

کیفیت
بانک ایران زمین به این نتیجه رسیده است 
که به جای تعیین تمامــی الزامات محصول 
از قبل، بر کیفیــت نرم افزارهای خود و فراهم 
کردن بســتر بازخورد ســریع برای مشتری 
متمرکز شــود تا از این طریق بتواند نیازهای 

حقیقی او هرچه بهتر تشخیص دهد.
ب. حرکت از زمان بندی به ســوی 

بهره وری
بانک ایران زمین معتقد است که پروژه های 
بزرگ با زمان بندی ثابت باید کنار گذاشــته 
شوند و در مقابل توسعه سریع نرم افزار و توانایی 
اعمال تغییر سریع در محصول در دستور کار 

قرار گیرد.
ج. حرکــت از تعییــن هزینه ثابت 

به سوی ارزش
بانکداری دیجیتال مبتنی بــر فناوری و 
پلتفرم اســت و نیاز مداوم به اصلاح نرم افزار، 
جزو جدانشــدنی این مدل از بانکداری است. 
بدیهی است که تفکر سنتی نسبت به بودجه 
و هزینه کرد در این بســتر جایی ندارد و بانک 
ایران زمین بر اســاس آزمون ماهانه کاربری 
محصول، سرمایه گذاری در دوره های مختلف 
مانند سرمایه گذاری خطرپذیر را نیز در برنامه 

خود گنجانده است.
د.توسعه تفکر طراحی

مبتنی بر ایــن رویکرد، فراینــد و اصول 
طراحی محصول کاملًا دگرگون می شــود و 
استفاده از تحقیقات مشتری و درك نیازهای 
او در اولین فاز طراحی قــرار می گیرد و پس از 
آزمون ایده هــا، محصول موردنظر توســعه 

می یابد.
ه.جذب نیروی انسانی متخصص

کمک گرفتــن از متخصصــان بازاریابی 
کاربــری،  تجربــه  طــراح  دیجیتــال، 
توسعه دهندگان نرم افزار آشنا با رویکردهای 
چابــک و متخصصــان دوآپس )توســعه و 
عملیات(، می توانــد زمان ارائــه خدمت به 
مشتریان را در شعبه به حداقل برساند و فرایند 
خدمت رسانی به مشتریان شــرکتی را نیز از 

چندروز به چندساعت تبدیل کند.
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 وزیر کار مطرح کرد؛

آخرین جزییات از احتمال 
افزایش یارانه نقدی

وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی درباره 
آخرین وضعیت حــذف یارانه افراد پردرآمد 

و پرداخت آن به افراد کم درآمد توضیح داد.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از تسنیم، 
حجت الله عبدالملکی در حاشیه تکریم وحید 
قبادی دانا رییس ســابق سازمان بهزیستی 
و معارفه علی محمد قــادری رییس جدید 
سازمان بهزیستی کشــور در رابطه با حذف 
یارانه  افراد ثروتمند و پرداخــت آن به افراد 
کم برخوردار اظهار کرد: تــا زمانی که بانک 
اطلاعاتی اقتصادی تکمیل نشود نمی توانیم 

فرآیند حذف و اضافه را انجام دهیم.
وی گفــت: البته در دولت قبــل فرآیند 
راه اندازی ســامانه ها شروع شــد اما کامل 
نیســت به طوری کــه اطلاعــات برخی 
خانواده ها به سال 98 برمی گردد و تا تکمیل 
این سامانه ها نمی توانیم حذف و اضافه ای در 

باب یارانه ها انجام بدهیم.
وزیر تعاون ، کار و رفــاه اجتماعی افزود: با 
حذف یارانه ها برخی از خانوارها شکایتی به 

دیوان عدالت شده است.
عبدالملکــی در رابطه بــا افزایش یارانه 
نقدی نیز گفــت: تصمیم گیــری در نظام 
یارانه ها با دولت است، البته از گذشته نیز در 
این خصوص صحبت هایی شده، اما هنوز به 

نتیجه نرسیده است.
وی همچنین دربــاره خط فقر نیز گفت: 
معیارها متفاوت است و استاندارد مشخصی 
نداریم و در معاونت رفاهی وزارتخانه تأکید 

شده است این معیار استاندار محاسبه شود.

ایری با تاکید بر لزوم عرضه 
مسکن به بازار:

خانه های خالی متعلق به 
بانک ها با اجرای قانون 

مجلس شناسایی شد
سخنگوی کمیســیون عمران مجلس 
گفت: اجرای قانون مصــوب مجلس درباره 
مالیات بر خانه های خالی به شفاف سازی و 
شناسایی خانه های خالی متعلق به بانک ها 

منجر شده است.
عبدالجلال ایری در گفت و گو با خبرنگار 
خبرگزاری خانه ملــت ، در رابطه با آخرین 
وضعیت اجرای قانون مالیــات بر خانه های 
خالی گفت: این قانون یکــی از کارآمدترین 
قوانینی بوده که در مجلس یازدهم بررسی، 
اصلاح و تصویب شــد و هدف اصلی آن نیز 
شناسایی واحدهای خالی حقیقی و حقوقی 
احتکار شــده اســت تا با عرضه آنها در بازار، 

تعادلی میان عرضه و تقاضا ایجاد شود.
این نماینــده مردم در مجلس شــورای 
اســلامی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی 
اعلام کرده که بیش از  یــک میلیون و 200 
هزار واحد خالی شناســایی شده و برای اخذ 
مالیات به سازمان امور مالیاتی معرفی شده 
است. البته لیســت خانه های خالی پیش از 
این نیز به ســامان امور مالیاتی ارسال شده 
اما مورد قبول این ســازمان قرار نگرفته بود 
حال مجــددا وزارت راه در قالب دیگری این 
لیست را ارسال کرده است. حال انتظار داریم 
اجرای این قانون بدون فوت وقت و با دقت بالا 
اجرایی شود تا هرچه سریع تر مردم تاثیر آن 

را در قیمت ها احساس کنند.
سخنگوی کمیســیون عمران مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: یکی از نکات قابل 
توجه در شناســایی واحدهای خالی، تعداد 
خانه های تحت تملک بانک ها و اشــخاص 
حقوقی بوده اســت. طبق گفته مسئولان 
وزارت راه بخش قابــل توجهی از واحدهای 
خالی شناسایی شــده متعلق به بانک هایی 
است که به جای عمل به وظایف خود، برای 
کسب منفعت بیشــتر تصدی گری و بنگاه 
داری انجام می  دهند. از این رو یکی از اهداف 
مجلس در تصویب قانون مالیات بر خانه های 
خالی این است که صرفه اقتصادی نگهداشت 
خانه توســط فعالان اقتصادی و بانک  ها را 
کاهش دهد تا در نهایت منجر به تغییر رفتار 
محتکران و عرضه واحدهــای خالی به بازار 

شود.
وی، بــا بیان اینکه قانــون مجلس عامل 
شفاف سازی و شناســایی خانه های خالی 
متعلق به بانک ها است تاکید کرد: مجلس به 
ویژه کمیسیون عمران با جدیت پیگیر اجرای 
صحیح و دقیق قانون مالیــات بر خانه های 
خالی است، چرا که معتقدیم اجرای قاطعانه 
این قانون به ویــژه در خصــوص بانک ها و 
اشــخاص حقوقی، ایــن پیام را بــه جامعه 
می رســاند که مجلس در اجــرای عدالت 
جدی است.به گزارش خبرنگارخبرگزاری 
خانه ملت، طبق گفته محمود محمودزاده 
معاون مســکن وزیر راه و شهرســازی، در 
لیست جدید خانه های خالی معرفی شده به 
سازمان امور مالیاتی بخش قابل ملاحظه ای 
از واحد های مســکونی  مربوط به واحد های 

حقوقی و بانک ها است.

خبر

 عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی؛

صندوق پروژه ها روش سرمایه گذاری مناسب در حوزه مسکن

شاکری:

بانک ها به جای پرداخت تسهیلات به مردم ساختمان سازی می کنند
لزوم رسیدگی به ترازنامه بانک ها

بازار سرمایه به کمک ابزارهایی چون صندوق پروژه می تواند بهترین 
گزینه برای سرمایه گذاری  در حوزه مسکن باشد.

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی درباره استفاده 
از توان شرکت های بورسی که سهامدار بیشــتر آنها مردم هستند در 
ساخت یک میلیون دســتگاه آپارتمان به پایگاه خبری بازار سرمایه 
)سنا(، گفت: اگر از توان بازار سرمایه به منظور جمع آوری سرمایه های 
خرد مردم و تأمین منابع مالی برای بخش تولید اســتفاده کنیم، گام 

موثری در بخش تأمین مسکن برداشته ایم.
مجتبی یوسفی افزود: تأمین مسکن یکی از موضوعات اصلی کشور 
است، اما متأســفانه به دلیل کوتاهی در برخی امور، قیمت ها در حوزه 

مسکن بسیار رشد کرده و 70 درصد سهم سبد خانوار به حوزه مسکن 
اختصاص یافته است.

یوسفی در ادامه اظهار کرد: طرح ساخت یک میلیون واحد مسکونی 
از جمله طرح هایی اســت که می تواند در آینده مشکل تأمین مسکن 
مردم را برطرف کند امــا نیاز به برنامه ریــزی و مدیریت صحیح دارد.

وی عنوان کرد: بهترین روش ســرمایه گذاری در حوزه مســکن که 
ریسک پذیری آن مشخص است، اســتفاده از صندوق پروژه ها است 
زیرا کمک می کند مردم منابع خود را به سمت این صندوق ها بیاورند 
تا با استفاده از آنها و مدیریت صحیحی که بر آن حاکم است، با نوسانات 
شدید مواجه نشوند.به گفته یوســفی؛ ساخت یک میلیون مسکن در 

سال هدف قابل دسترسی است اما باید تدابیری اندیشیده شود که در 
این طرح از هر گونه اعمال قیمت گذاری دستوری جلوگیری شود تا در 
بخش صادرات زنجیره تأمین کالای ساخت این میزان مسکن آسیبی 
وارد نشود.وی ادامه داد: در بحث تأمین مصالح ساختمانی تدابیر لازم 
برای تأمین آن از بورس کالا دیده شده است.این عضو کمیسیون عمران 
مجلس شورای اســلامی در ادامه تصریح کرد: بازار سرمایه با نگاهی 
متفاوت می تواند بهترین گزینه برای این طرح و سرمایه گذاری  در حوزه 
مسکن باشد.یوسفی خاطرنشان کرد: براساس این طرح، دولت موظف 
است سالی یک میلیون واحد مسکونی با هدف کنار زدن سوداگران از 

بازار مسکن و بازگرداندن تعادل بین عرضه و تقاضا در این حوزه، بسازد.

عضو کمیســیون عمران مجلس با اشــاره به 
اینکه بانک ها به جای عمل به وظایف قانونی خود 
و پرداخت تســهیلات به مردم، به بنــگاه داری و 
ساختمان سازی ورود می کنند؛ بر لزوم رسیدگی 

به ترازنامه مالی بانک ها تاکید کرد.
اقبال شاکری در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاری 
خانه ملت، با اشــاره به وضعیت بازار مسکن، گفت: 
بخشی از التهاب بازار مسکن متاثر از فضای روانی 
بوده که تورم روانی را به همراه دارد و بخشــی هم از 

فعالیت سوداگران و دلال ها تاثیر می گیرد.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اسلامی 
کنترل قیمت مسکن و کاهش حباب در این بازار پر 
تلاطم را در گروی چند اقدام اساسی دانست و افزود: 
یکی از مهمترین اقداماتی که باید برای کنترل بازار 
مسکن انجام دهیم، ســاخت واحدهای مسکونی 
حمایتی توسط دولت است که بخشی از آن بر اساس 
قانون جهش تولید مســکن در حال انجام بوده که 
ســالانه حداقل یک میلیون خانه در سراسر کشور 
باید ساخته شود. خوشبختانه فرآیند ثبت نام برای 
خانه های طرح جهش تولید آغاز شده که خود تاثیر 

روانی بسیار خوبی بر جامعه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: اقــدام مهم دیگری که باید برای 
ساماندهی به بازار مسکن انجام شود، اجرای کامل 
و دقیق قانون مالیات بر خانه های خالی به عنوان یک 
قانون دائمی و سپس عرضه واحدهای خالی احتکار 
شده به بازار است. قانون مالیات بر خانه های خالی 
در ماه ها نخســت مجلس یازدهم مورد بررسی و 
اصلاح قرار گرفت و بی تردید به یکی از قوانین بسیار 

کارآمد تبدیل شد. بر اساس قانون مذکور خانه های 
خالی که برای افزایش قیمت و کســب سود بیشتر 
احتکار شدند باید مالیات پرداخت کنند، این امر با 
هدف عرضه بیشتر واحد های خالی به بازار و جبران 

بخشی از کمبودها انجام خواهد شد.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: یکی 
دیگر از اقداماتی که در تخلیه حباب بازار مســکن 
تاثیر گذار بوده و در بسیاری از کشورهای جهان نیز 
اجرایی شده است، مالیات بر عایدی سرمایه بوده که 
هم اکنون در مجلس در حال بررسی و چکش کاری 
اســت.وی عنوان کرد: اجرای قاطع قوانین مالیات 
ستانی موجب می شود بازار مسکن از جریان عمومی 
اقتصاد کشــور و میانگین نرخ تورم تبعیت کند و تا 
زمانی که این اقدامات انجام نشده و  مسکن از کالایی 
سرمایه ای به کالایی مصرفی تبدیل نشود، بازار ملک 
از فضای روانی جامعه متاثر خواهد شد. تولید مسکن 
به همراه اجرای قانون مالیات بــر خانه های خالی و 
تصویب و اجرای طرح مالیات بر عایدی ســرمایه ، 
اقدام سه گانه مجلس برای قطع دست سوداگران و 
سفته بازان بوده که حباب بازار را نیز به مرور تخلیه 
خواهد کرد.عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اســلامی، تصریح کرد: اما متاسفانه قانون مالیات بر 
خانه های خالی مدتی میان وزارت راه و شهرسازی و 
سازمان امور مالیاتی به صورت پینگ پنگی رد بدل 
شده و به اجرا نرسید. از این رو در طرح جهش تولید 
مسکن مسئولیت سامانه املاك و اسکان را از وزارت 
صمت به وزارت راه و شهرسازی منتقل کردیم تا این 

وزارت خانه محور اطلاعات قرار بگیرد. حال، کندی 
اجرای این قانون باید بر طرف و سازمان امور مالیاتی 
چابک تر عمــل کرده تا اثر مثبت قانــون در جامعه 
احســاس شــود. بخش عمده ای واحدهای خالی 
شناسایی شده در تهران بوده و پیش بینی می شود 
حدود 500 هزار واحد مسکونی خالی با اجرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی به بازار عرضه شــوند.این 
نماینده مردم در مجلس شــورای اسلامی در رابطه 
با اهداف اجرای قانون مالیات بــر خانه های خالی، 
اظهار کرد: افرادی ســرمایه خود را خانه خریده و با 
هدف افزایش قیمت بدون عرضه در بازار نگهداری 
می کنند که با اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 
جلوی این مسئله گرفته خواهد شــد، اما بخشی از 
واحدهای مسکونی خالی در اختیار اشخاص حقیقی 
و بانک ها بوده و متاسفانه به جای اینکه به کار اصلی 
خود بپردازند، در بازار مسکن سرمایه گذاری کرده 
و ساخت وســاز انجام  داده و به امید افزایش قیمت، 

احتکار کرده و در بازار هم عرضه نمی کنند.
وی ادامــه داد:درآمد حاصل از اخــذ مالیات بر 
خانه ها خالی به صندوق ملی مســکن واریز شده و 
صرف ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی بر 
اساس قانون جهش تولید مسکن می  شود.شاکری 
خاطرنشان کرد: وظیفه اصلی دولت، وزارت اقتصاد، 
بانک مرکزی و معاون اول رئیس جمهور اســت که 
فعالیت بانک هــا را مدیریت کرده و اجــازه احتکار 
مســکن به آنها ندهند. همانطور که حجت الاسلام 
رئیسی نیز با اشــاره به اهمیت این موضوع به وزیر 
اقتصاد تاکید کــرد که در اکثــر پرونده  های بزرگ 

اقتصادی مربوط به تولید در قوه قضاییه پای بانک ها 
در میان بوده که نشــان دهنده ضرورت مدیریت و 
ساماندهی بانک ها اســت. بنده معتقدم بانک ها به 
هیچ عنوان نباید تصدی گری و بنــگاه داری کنند 
بلکه باید به وظیفه خودشان در پرداخت تسهیلات 

به مردم و شرکت ها، عمل کنند.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اسلامی 
عنوان کرد: هنگامی که بانک ها به بنگاه داری ورود 
می کنند، بخشی از منابع مالی خود را که مربوطه به 
پرداخت تسهیلات است را به دلیل سرمایه گذاری 
در بخش های مختلف قفل کــرده و در پرداخت وام 
به مردم کوتاهی می کنند. بی تردید با آزادســازی 
این منابع مالی حبس شــده، گشایش بسیار خوبی 
در اقتصاد کشــور ایجــاد خواهد شــد.وی با بیان 
اینکه بخشــی عمده ای از درآمــد بانک  ها از محل 
بنگاه داری و تصدی گری است، تصریح کرد: درآمد 
بانک ها باید صرفا از محل خدمات بانکی باشــد که 
این طور نیســت از این رو بانک ها برای فرار مالیاتی 
عملکرد غیرعملیاتی خود را که حاصل بنگاه داری 
و شــرکت داری و راه خلاف قانون اســت به عنوان 
درآمد عملیاتی خود معرفی کرده و عنوان می کنند 
که سودآور هستند و از طرف دیگر به اعضای هیئت 
مدیره خود که هیچ نقشی در بهره وری ندارند، پاداش 
چند صد میلیون تومانی پرداخت می کنند. به همین 
دلیل است که باید به ترازنامه بانک ها رسیدگی شود 
اما نگرانیــم در این مورد کوتاهی صــورت بگیرد. از 
دادســتان تهران نیز به عنوان مدعی العموم تقاضا 

دارم به این موضوع بسیار مهم ورود کند

معاون اول رییس جمهور با تأکید بر ایجاد سالانه 
یک میلیون شــغل گفت: باید ســهم هر دستگاه 
و وزارتخانه از اشــتغال در نظر گرفته شده تعیین و 

پیگیری شود.
به گزارش اقتصادآنلایــن، محمد مخبر معاون 
اول رییس جمهور در نخســتین جلســه شورای 
اشتغال وزارت سیزدهم که عصر دیروز پنجشنبه 6 
آبان برگزار شد، اظهار کرد: من اولین بار است که در 
این جلسه شرکت می کنم. به گفته رییس جمهور 
باید سالی یک میلیون شغل ایجاد شود. معتقدم در 
این شورا باید هر وزیر اعلام کند که چه تعداد از یک 
میلیون شغل را متعهد می شود و پیگیری کنیم که 
آیا توانسته به وعده خود عمل کند یا خیر و هر سه 

ماه یک بار وزرا گزارش کار ارائه دهند.
وی افزود: مردم چشمشان به ما است. چه کسی 
باید این برنامه ها را اجرایی کند؟ ما باید این مشکلات 
را حل کنیم. با حرف زدن که حل نمی شود، ما کارگر 
مردم هستیم. وزارت نیرو، وزارت راه، وزارت سمت 
یا معاونت علمی و فناوری بگوید بــرای آینده چه 

کارهایی باید انجام بدهند.
مخبــر ادامه داد: پیشــنهاد می کنــم به جای 
تسهیلات خوداشتغالی، از این 4 هزار هزار میلیارد 
تومانی نقدینگی که دست مردم است وام بگیریم 
و حتی نرخ بهــره آن هم به مردم داده شــود. بانک 

مرکزی هم آن را تضمین کند.
معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: من با علم 
می گویم که تورم ناشی از نقدینگی است نه نوسانات 
ارزی، این همه پول دست مردم است، از سوی دیگر 
این همه ظرفیت کارآفرینی و اشتغال وجود دارد. 
باید از این منابع برای راه اندازی کسب و کار استفاده 
کرد. همچنین تعیین کنیم سهم هر دستگاه از این 

یک میلیون شغل چیست.
معاون علمی رییس جمهور: زیست بوم 

ملی اشتغال بر اساس استارت آپها
ر ادامه این نشست سورنا ستاری معاون علمی 
رییس جمهور با اشاره به اهمیت کارآفرینی از محل 
شرکت های دانش بنیان و اســتارت آپ گفت: در 

شتاب دهنده ها این ایده اســت که به جذب ثروت 
می رسد نه سرمایه. ما این فرآیند را فراموش کردیم 
و فکر می کنیم اگر وام بدهیــم تبدیل به کارخانه 

می شود.
وی افزود: زیست بومی طراحی کردیم که بر این 
اساس مشخص کرده برای هر شغلی چقدر سرمایه 
گذاری نیاز اســت. مثلًا در پارك فناوری پردیس 
به خاطر وجود این زیســت بوم ســرمایه گذاری 

خصوصی به دولتی 20 به یک است.
معاون رییس جمهور در مــورد مجوزها اظهار 
داشت: دولت ها با نوآوری موافق نیستند. در کشور 
ما چون دولت چاق اســت، این موضوع بیشــتر به 
چشم می خورد. همچنین ساختارهای اقتصادی ما 
براساس واردات شکل گرفته نه صنعت لذا به تولید 
کننده برای مجوزها سخت می گیریم. باید فرآیند 

مجوزها تسهیل شود.
وزیر صمت: دانشــگاه های ما متناسب با 

مهارت های کسب و کار نیستند
در ادامه این جلسه سید رضا فاطمی امین وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکــه بازار کار ما 
ناکارآمد است، گفت: برخی مراکز صنعتی ما نیروی 

کار می خواهند اما نیروی کار را نمی یابند. این یک 
موضوع جدی اســت و حتی بنگاه های ورشکسته 
هم می توانند با یــک نیروی کار ماهــر مجدداً راه 
اندازی شوند.وی افزود: هیچ برنامه ای نداریم که تا 
15 سال آینده چه مشــاغلی نیاز است. تا زمانی که 
دانشگاه های ما نفتی هستند، به جایی نمی رسیم. 
واحدهای صنعتی پیشرو در دنیا دوره های آموزشی 
برای فارغ التحصیلان ایجاد می کنند. آموزش عالی 
ما با این مشکل مواجه است که دوره های آموزشی 
طولانی اســت اما دانشــجو فرصتی برای مهارت 
آموزی ندارد.فاطمی امین در خصوص تدوین برنامه 
اشتغال استانی خاطرنشــان کرد: با برش استانی 
موافق نیستم و باید شهرســتانی فکر کنیم. اگر به 
شهرستان ها توجه شــود، مهاجرت معکوس رخ 

می داد.
به گفته وی در حوزه قوانین و مقررات نیز قانون 
فعلی کار براســاس کارگران موجود است و باید به 

سمت بیکاران اصلاح شود.
وزیر جهاد کشــاورزی: اشتغال با صنایع 

تبدیلی روستاها
سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی در 

جلسه شورای عالی اشتغال با بیان اینکه راه اندازی 
صنایع تبدیلی در روستاها به ایجاد اشتغال روستایی 
می انجامد، گفت: حذف برخــی فرآیندها خود به 
خود به ایجاد شــغل می انجامد و نیازی نیست که 

تسهیلات بدهیم.
وی افزود: مثلًا همواره تأکید می شــود مصرف 
آب شرب در شهرها بالاست و همیشه دنبال صرفه 
جویی هستیم. اگر این را به صورت شرکت درآوریم و 
تعدادی جوان مأمور شوند که صرفه جویی را ترویج 
کنند هرچقدر مصرف آب کاهش یابد درآمد ایجاد 
می شــود و می توانیم به این شــرکت ها بدهیم. یا 
مثلاً در مصرف گندم هرچقدر صرفه جویی شــده 
و مصرف آن کاهش یابد، درآمد ایجاد شــده که به 
اشتغال می انجامد. لذا حذف بروکراسی ها اشتغال 

زا ست.
در پایان این نشســت ســردار زادکمند رییس 
قرارگاه مهارت آموزی ســتاد کل نیروهای مسلح 
درباره مهارت آموزی به سربازان اظهار داشت: مراکز 
آموزش مهارت به ســربازان رشــد خوبی داشته و 
ظرفیت بالایی برای آموزش در ســطح کشــور در 
اختیار داریم. ســالی 300 هزار نفــر وارد خدمت 
سربازی می شوند و ما موضوع مهارت آموزی را در 

حوزه کادر وظیفه در دست اجرا داریم.
به گفته زادکمند، برنامه ریزی ایــن قرارگاه از 
قبل از خدمت با سبک اطلاعات مهارت سربازان در 
سامانه »سرباز« آغاز می شود. در حین خدمت نیز 
مهارت هایی به آنان آموزش داده شده و در سامانه 
»ماهر رسان« بساط اشتغال سربازان ترخیص شده 

را پیگیری می کنیم.
رییس قرارگاه مهارت آموزی ستاد کل نیروهای 
مسلح تأکید کرد: در سه سال اخیر 500 هزار نفر از 
ســربازان آموزش های مهارتی شامل مهارت های 
عمومی، تخصصــی و اجتماعی را طــی کرده اند. 
همچنین 20 گام برای مهارت آموزی و اشــتغال 
ســربازان فراهم کردیم. دو هزار میلیــارد تومان 
تسهیلات برای اشتغال ســربازان مهارت دیده در 

نظر گرفته و اطلاع رسانی شده است.

معاون اول رییس جمهور اعلام کرد؛

برنامه ریزی برای ایجاد سالانه ۱میلیون شغل 

روی خوش تورم بــه پول دارها / هزینه فقــرا 46و ثروتمندان 
31درصد افزایش یافتتورم ســالانه کل خانوارهای کشور در مهر 
امســال برابر با 45.4 درصد بوده که این رقم بــرای پایین ترین و 
بالاترین دهــک درآمدی به ترتیــب 47.9 و 46.9 درصد گزارش 

شده است.
به گزارش اقتصادآنلاین، مقایسه تورم سالانه در دو ماه گذشته 

نشان می دهد که این شــاخص برای پایین ترین دهک درآمدی، 
0.6 درصد افزایــش یافته اما برای بالاتریــن دهک درآمدی، 2.5 
درصد کاهش یافته اســت.همچنین در حالی تورم نقطه ای برای 
کل خانوارهای کشــور در مهر ماه برابر با 39.2 درصد بود که این 
رقم برای پایین ترین و بالاترین دهک درآمــدی به ترتیب برابر با 
46 و 31.1 درصد گزارش شده است.مقایسه تورم نقطه ای نسبت 

به شهریور نشــان می دهد که این شــاخص برای بالاترین دهک 
درآمدی 9.5 درصد و برای پایین ترین دهــک درآمدی تنها 2.5 
درصد کاهش یافته اســت.به بیان دیگر، هزینه پایین ترین دهک 
درآمدی در مهر ماه امسال نســبت به ماه مشابه سال گذشته 46 
درصد افزایش یافته که این رقم برای بالاترین دهک درآمدی برابر 

با 31.1 درصد بوده است

روی خوش تورم به پول دارها  به اعتقاد بهارستانی ها؛
 بورس انرژی 

باید تقویت شود
عرضه نفت خــام و برخــی محصولات 
پتروشــیمی در بورس انــرژی در اولویت 
برنامه های مجلس قرار گرفته و کمیسیون 
انرژی تاکید خاصی بر تقویــت این بورس 

دارد.
سخنگوی کمیســیون انرژی مجلس 
درباره عرضــه منظم و مســتمر نفت خام، 
نفــت کــوره و میعانــات گازی در بورس 
انرژی به پایگاه خبری بازار ســرمایه )سنا( 
گفت: در صــورت باور به شــفافیت و اتخاذ 
سیاست ها و تدابیر مناسب به منظور استفاده 
از ظرفیت های بازار ســرمایه، عرضه نفت 
خام و فراورده های نفتــی در بورس انرژی 

امکان پذیر خواهد بود.
مصطفی نخعی افزود: عرضه بخش زیادی 
از نفت خام و فرآورده های نفتی ضمن کشف 
قیمت شــفاف، منابع درآمدی بیشتری را 
نصیب کشــور کرده و ظرفیت های بالقوه 

بخش خصوصی را فعال تر می کند.
نماینده مــردم نهبندان و سربیشــه در 
مجلس شورای اسلامی گفت:در حال حاضر 
بحث مربــوط به عرضه نفت خــام و برخی 
محصولات پتروشــیمی در بورس انرژی در 
اولویت کارها قرار گرفته و کمیسیون انرژی 
هم به آن تاکید ویژه دارد.وی در ادامه اظهار 
کرد: ما به دنبال تقویت بورس انرژی هستیم 
به این صورت که بیشتر ظرفیت حوزه انرژی 
در بخش های مختلف )بالادســتی و پایین 
دســتی( و بخش عمــده ای از محصولات 
پتروشــیمی  با پایه انرژی در بورس انرژی 
عرضه شــود.نخعی عنوان کــرد: بنابراین، 
این موضوع به شفاف سازی بیشتر و رقابتی 
شدن قیمت ها و استفاده از توانمندی بخش 
خصوصی در دوران تحریــم کمک خواهد 
کرد.این نماینده مجلس خاطر نشان کرد:  
امیدوارم تلاش برای رونق و توسعه روزافزون 
بازار انرژی کشور که منطبق با سیاست های 
کلان اقتصادی حاکم بر کشور است، بتواند 
در بلندمدت علاوه بر تقویت توانمندی های 
بخش خصوصی به ارتقاء شفافیت و رقابت 

در بازار انرژی ایران، منجر شود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی؛
بهارستانی ها؛ حامی 

صددرصد طرح ساماندهی 
خودرو

مجلس شورای اسلامی از هر ایده، طرح 
و اقدامی که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
به عنوان متولی حوزه صنعت خودرو، برای 
ساماندهی و بهبود این صنعت داشته باشد 
قطعا حمایت خوهد کرد.حجت الله فیروزی 
نماینده مردم فسا و عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شورای اسلامی در گفتگو 
با پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران )سنا( با 
بیان این مطلب، در خصوص نظر مجلس در 
خصوص طرح ساماندهی خودرو گفت: هر 
برنامه ای که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در حوزه ســاماندهی بازار خودرو داشــته 
باشد که این اقدامات چه در بهبود کمیت و 
چه در بهبود کیفیت منتهی به اصلاح روند 
تولید شود، حتما مجلس استقبال خواهد 
کرد.وی در این باره تاکید کرد: وزیر صنعت، 
معدن و تجارت برنامه های متعددی در حوزه 
خودرو ارائه کرده که به نظر می رسد بر اساس 
این طرح ها وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در صدد است هم سطح کیفی محصولات را 
افزایش دهند و هم به لحاظ کمی تغییراتی 
اساسی ایجاد کند بدین ترتیب انتظار می رود 
با اجرای این طرح هــا، هم روند کمی بهبود 
یافته و هم پاسخی مناسب به نیاز متقاضیان 
و تقاضای بازار ایجاد شــود.         نماینده مردم 
فســا و عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اســلامی خاطرنشان کرد: 
وزیر صنت، معــدن و تجارت برنامه جامعی 
ارائه کرده که بخشــی از آن در شــش ماهه 
دوم ســال جاری که به  نوعی شــش ماهه 
آغاز به کار دولت محســوب می شــود اجرا 
می شود و بخشی نیز در سال آینده اجرایی 
و اثرگذاری آن مشــخص خواهد شــد.وی 
با تاکید بر اینکه قطعا مجلس و نمایندگان 
و خصوصا کمیسیون صنایع و معادن از این 
اقدامات استقبال خواهند کرد گفت: بر این 
اســاس مجلس این اطمینان را می دهد که 
نیاز وزارت صنعت، معدن و تجارت برای به 
سرانجام رسیدن این اهداف را فراهم خواهد 
کرد و در تمامی حوزه ها اعم از قانون گذاری، 
نظــارت و حمایت هــای اجرایــی و ایجاد 
سازوکارهای اجرایی حتماً حمایت خواهد 
کرد.وی افزود: مجلس قطعــا از این ایده ها 
و برنامه هایی که منتهــی به بهبود کیفیت 
و افزایش راندمان تولیــد و بهبود صادرات 
محصولات تولیدی در هر زمینه ای خصوصا 
در حوزه خودرو باشــد حمایت و پشتیبانی 

خواهد کرد.
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شنبه   8 آبان 1400 
  سال هفتم

فرابورس

در جریان معاملات روز، )دوشنبه، ســوم آبان ماه( شاخص 
کل فرابورس با کاهــش 280 واحدی به رقــم 19 هزار و 676 

واحد رسید.
به گــزارش پایــگاه خبری بــازار ســرمایه )ســنا(، برپایه 
معاملات امــروز در فرابورس ایران، بیــش از 2 میلیارد و 288 
میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار بــه ارزش 389 هزار و 

746 میلیارد ریال دادوستد شد.
در جریــان معاملات امــروز فرابــورس ایران، شــرکت 
فرابورس ایران با 9 واحد، شــرکت صنعتــی مینو با 7 واحد، 
شــرکت ریل پرداز نوآفریــن با 2.83 واحد، شــرکت پخش 
البرز با 2.82 واحد و شــرکت تجارت الکترونیک پارســیان 
کیش با یک واحد بیشــترین تاثیر مثبت را بر رشــد شاخص 

داشتند.
در مقابل، شــرکت پتروشــیمی زاگرس با 64 واحد، شرکت 
پلیمر آریا ساســول با 27 واحد، شــرکت ذوب آهن اصفهان با 
15.64 واحد، شرکت پتروشــیمی مارون با 14 واحد و شرکت 
پالایش نفت شــیراز با 11 واحد بیشــترین تاثیــر منفی را بر 

شاخص فرابورس داشتند.

۲ میلیارد برگه بهادار دست به دست شد
خبرمیز خبر 

از اولین تأمین سرمایه صنعتی 
بازار سرمایه در فرابورس ایران 

رونمایی شد
آغاز پذیره نویسی »تفارس« 

از روز شنبه
جواد عشــقی نژاد، مدیرعامــل تأمین 
ســرمایه خلیج فارس در این مراســم گفت: 
تفاوت اصلی »تفــارس« این بــود که برای 
اولین بار در بازار سرمایه 60 درصد یک تأمین 
ســرمایه در اختیار یک صنعت قرارگرفته و 
برای اولین بار 40 درصد یک تأمین سرمایه 

پذیره نویسی عام دارد.
نشســت خبری »یک دیدار، یک عرضه« 
ویژه پذیره نویسی ســهام در درست انتشار 
شرکت تأمین سرمایه خلیج فارس صبح روز 

جاری در فرابورس ایران برگزار شد.
به گزارش مدیریــت ارتباطات فرابورس 
ایران، جواد عشــقی نژاد، مدیرعامل تأمین 
ســرمایه خلیج فارس در این مراسم با اشاره 
بــه ویژگی های مهــم این شــرکت تأمین 
سرمایه گفت: تأمین ســرمایه خلیج فارس 
شروع فعالیت خود را با ترکیب سهامداری و 
تصمیم های بزرگ تریــن هلدینگ صنعتی 
پتروشیمی ایران یعنی هلدینگ خلیج فارس 

آغاز کرد.
وی با اشــاره به اینکه »تفــارس« اولین 
تأمین ســرمایه با تکیه بر یک صنعت است، 
گفــت: راه اندازی ایــن تأمین ســرمایه به 
مفهوم ارائه اولین مجوز بــه بخش صنعتی 
بازار ســرمایه برای ایجاد تأمین سرمایه بود، 
نگاهی به 10 مجوز قبلی تأمین ســرمایه ها 
نشــان می دهد که نهادهای مالی در ترکیب 
ســهامداری این شــرکت ها حضور داشتند 
اما تفاوت اصلی »تفــارس« این بود که برای 
اولین بار در بازار سرمایه 60 درصد یک تأمین 
ســرمایه در اختیار یک صنعت قرارگرفته و 
برای اولین بار 40 درصد یک تأمین سرمایه 

پذیره نویسی عام دارد.
وی در ادامه افزود: جذابیت این موضوع با 
ترکیب سهامداری آن و سرمایه 500 میلیارد 
تومانی شرایط را فراهم کرد تا امروز در خدمت 

جامعه بازار سرمایه باشیم.
وی درباره جزییات ترکیب ســهامداری 
»تفارس« گفــت: هلدینــگ خلیج فارس 
ســهامدار 45 درصــدی ایــن مجموعه و 
ســرمایه گذاری مدبران تدبیر سهامدار 15 
درصدی است، همچنین شرکت های پلیمر 
گچساران، ابن سینا اندیمشک و پتروشیمی 
هرمز نیز از دیگــر ســهامداران »تفارس« 

هستند.
عشقی نژاد با اشاره به اینکه تأمین سرمایه 
خلیج فارس کار خود را با پرداخت نقدی 60 
درصد از 500 میلیارد تومان سرمایه توسط 
ســهامداران اصلی آغاز کرده اســت، افزود: 
200 میلیارد تومان، یعنی 40 درصد سرمایه 
روز شنبه هشتم آبان ماه پذیره نویسی عام به 

روش ثبت سفارش خواهد شد.
مدیرعامل تأمین سرمایه تفارس با اشاره به 
اینکه بر اساس برنامه ریزی ها و همکاری های 
شــرکت فرابورس نماد تفارس آماده معامله 
برای پذیره نویسی است، اظهار داشت: نکته 
اول وجه تمایز این تأمین سرمایه با سایر تأمین 
سرمایه ها این است که مجموعه تفارس بازار 
بزرگ نفت و گاز و پتروشیمی کشور که تشنه 
منابع و ســرمایه های خرد مردم اســت، در 

اختیار دارد.
وی تمرکز این مجموعه را بر ارائه ابزارهای 
نوین مالی دانســت و تصریح کرد: ابزارهای 
نوین مالــی در بازارهای مالی دنیا همیشــه 
گره گشــای مشــکلات و نیازهای صنعت، 
ناشــران و تولیدکنندگان بودند. بانک های 
سرمایه گذاری و تأمین ســرمایه نیز واسط 
بین دارندگان مالی و ناشران و تولیدکنندگان 

هستند تا مسیر توسعه و تولید را هموار کنند.

در چهارم آبان ماه به ثبت رسید؛
کاهش ۵ واحدی آیفکس

در جریان معاملات روز، )سه شنبه، چهارم 
آبان ماه( شــاخص کل فرابورس با کاهش 5 

واحدی به رقم 19 هزار و 671 واحد رسید.
به گزارش پایــگاه خبری بازار ســرمایه 
)ســنا(، برپایه معاملات امــروز در فرابورس 
ایران، بیش از یک میلیــارد و 832 میلیون 
ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 32 

هزار و 993 میلیارد ریال دادوستد شد.
در جریــان معامــلات امــروز فرابورس 
ایران، شرکت پلیمر آریا ساسول با 25 واحد، 
شــرکت فرابورس ایران با 14 واحد، شرکت 
فولاد هرمــزگان جنوب با 9 واحد، شــرکت 
پتروشیمی تندگویان با 7.51 واحد و شرکت 
پالایش نفت لاوان با 5 واحد بیشــترین تاثیر 

مثبت را بر رشد شاخص داشتند.
در مقابل، شــرکت صنعتی مینو با 6.84 
واحد، شرکت تولید نیروی برق دماوند با 5.73 
واحد، گروه سرمایه گذاری میراث فرهنگی 
با 10 واحد، شــرکت صنایع مادیران با 4.84 
واحد و شرکت مدیریت انرژی امید تابان هور 
با 3 واحد بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص 

فرابورس داشتند.

معاون پذیرش فرابورس ایران 
تشریح کرد

جزئیات دو پذیره نویسی 
۳ هزار میلیارد ریالی در 

فرابورس
پذیره نویســی عمومی دو شرکت تأمین 
ســرمایه خلیج فارس و بیمــه اتکایی آوای 
پارس از طریق بازار سوم فرابورس ایران و به 
روش ثبت سفارش از  شــنبه 8 آبان ماه آغاز 

خواهد شد و تا 30 روز ادامه خواهد داشت.
به گزارش مدیریــت ارتباطات فرابورس 
ایران، حجت اســماعیل زاده معاون پذیرش 
فرابورس ایران با بیان اینکه پذیره نویســی  
یکی از روش های جذب سرمایه در بازار اولیه 
)primary market( است، گفت: یکی از 
اهداف اصلی بازار سرمایه جمع آوری سرمایه 
برای تأسیس شرکت های جدید است که در 
این روش مبالغ دریافتی از مردم در شــرکت 
جدید سرمایه گذاری شــده و منابع مالی از 

شرکت و بازار خارج نمی شود.
اسماعیل زاده با اشاره به پذیره نویسی دو 
شرکت تأمین ســرمایه خلیج فارس و بیمه 
اتکایی آوای پارس طی هفتــه آینده درباره 
جزئیات این دو شرکت تازه تأسیس، گفت: 
سرمایه شرکت تأمین سرمایه خلیج  فارس 
5 هزار میلیارد ریال است که 3 هزار میلیارد 
ریال آن توسط مؤسسین پرداخت شده و 2 
هزار میلیارد ریال نیز از طریق پذیره نویسی 
عمومی و بــا قیمت هر ســهم هــزار ریال 
تأمین خواهد شــد.وی در ادامه به جزئیات 
پذیره نویســی بیمه اتکایی آوای پارس نیز 
اشــاره کرد و گفت: ســرمایه این شــرکت 
بیمه ای نیــز 5 هزار میلیارد ریال اســت که 
مؤسســین 3 هزار و 500 میلیارد آن را تعهد 
و 70 درصد آن معادل 2 هزار و 450 میلیارد 
ریال را به صورت نقــدی پرداخت کرده اند. 
همچنین یک هــزار و 500 میلیــارد ریال 
توسط پذیره نویسان تعهد شده که 70 درصد 
مبلغ مذکور معادل یک هــزار و 50 میلیارد 
ریال به  صورت نقدی در زمان پذیره نویسی 
تأمین خواهد شد.معاون پذیرش فرابورس 
ایران در ادامه مبلغ قابل پرداخت به ازای هر 
سهم را در پذیره نویسی شرکت بیمه اتکایی 
آوای پــارس 700 ریال )معــادل 70 درصد 
ارزش اسمی سهم( اعلام کرد و ادامه داد: این 
رقم در زمان پذیره نویسی به  صورت نقد واریز 
خواهد شد و مابقی ارزش اسمی هر سهم به 
مبلغ 300 ریال به ازای هر سهم نیز به  عنوان 
تعهد پذیره نویســان خواهد بود که مطابق 
ماده 5 طرح اساســنامه حداکثر ظرف مدت 
دو سال از تاریخ ثبت شرکت نزد مرجع ثبت 
شرکت ها وصول خواهد شد.اسماعیل زاده 
در خصوص حداکثر تعداد سهام قابل خرید 
در این دو پذیره نویسی، اظهار کرد: این تعداد 
در پذیره نویســی شــرکت تأمین سرمایه 
خلیج فارس برای تمامی اشــخاص حقوقی 
و حقیقی 40 هزار ســهم در نظر گرفته شده 
و در پذیره نویسی شرکت بیمه اتکایی آوای 
پارس نیز توسط اشــخاص حقوقی معادل 
یک میلیون ســهم و برای ســرمایه گذاران 
حقیقی 100 هزار سهم اســت که با رعایت 
حدود مقرر در ماده 33 قانون تأسیس بیمه 

مرکزی ایران و بیمه گری تعیین شده است.
پذیره نویسی به روش ثبت سفارش 

چگونه انجام می شود؟
اســماعیل زاده بــا اشــاره بــه اینکــه 
پذیره نویسی ســهام به روش ثبت سفارش 
مشــابه با عرضه اولیه ســهام به روش ثبت 
سفارش انجام می شود، تصریح کرد: سهمیه 
خرید ســرمایه گذاران حقیقــی و حقوقی 
برای پذیره نویسی این  دو شرکت به معنای 
تخصیص قطعی این سهمیه ها نیست بلکه 
مثل عرضه های اولیه، سهام منوط به تعداد 
مشارکت کنندگان در روز عرضه و طبق نحوه 

تخصیص در روش ثبت سفارش خواهد بود.
زمان انجام معاملات ثانویه

معاون پذیرش فرابورس ایران با اشاره به 
اینکه بعد از اتمام پذیره نویســی، نماد مورد 
نظر در بازار ســوم متوقف خواهد شد، افزود: 
انجام معاملات ثانویه ســهام شــرکت های 
پذیره نویسی شــده پس از صرف زمان لازم 
جهت انجام امور مربوط به ثبت شــرکت نزد 
مرجع ثبت شــرکت ها و ثبت نزد ســازمان 
بورس و اوراق بهادار و همچنین درج در بازار 

پایه فرابورس ایران، امکان پذیر خواهد شد.
معاون پذیرش فرابورس ایران در خاتمه با 
اشاره به اینکه در حال پیگیری و رایزنی برای 
تسریع در فرآیند ثبت در اداره ثبت شرکت ها 
هســتیم تا فاصله بین دوره پذیره نویسی و 
معامله پذیرشدن شرکت ها کاهش یابد، اعلام 
کرد: همچنین پذیره نویسی چند شرکت تازه 
تأسیس دیگر نیز به زودی از طریق بازار سوم 

فرابورس انجام خواهد شد.
شایان ذکر است، اطلاعیه پذیره نویسی 
و ســایر اطلاعــات شــرکت های مــورد 
پذیره نویســی در ســایت فرابورس ایران، 
بخــش بازارها و محصــولات، بازار ســوم، 
قسمت پذیره نویسی، فهرست اوراق در حال 

پذیره نویسی در دسترس عموم است.

زیروبم های بیمه اتکایی در نشست خبری یک دیدار، یک عرضه بررسی شد

تشریح اهداف و برنامه های کلان آوای پارس در آستانه پذیره نویسی
نماینده هیئت مؤسس بیمه اتکایی آوای پارس عنوان کرد: فلسفه 
وجودی شــرکت های اتکایی، توزیع ریسک بین چند بیمه گر است تا 
آسیب کمتری در هنگام وقوع خسارت برای شرکت های بیمه ای ایجاد 
شود.نشست خبری »یک دیدار، یک عرضه« ویژه پذیره نویسی سهام 
در درست انتشار شرکت بیمه اتکایی آوای پارس )سهامی عام در شرف 

تأسیس( صبح روز جاری در فرابورس برگزار شد.
به گزارش مدیریت ارتباطات فرابورس ایران مجید بنویدی، نماینده 
هیئت مؤسس بیمه اتکایی آوای پارس در این مراسم با تأکید بر اینکه 
آوای پارس، یک شــرکت تخصصی در صنعت بیمه است، گفت: بیمه 
اتکایی نوعی قرارداد برای پوشــش ریســک های عملیات بیمه گری 
شرکت بیمه اســت و قراردادی است که برای جبران خسارت بین یک 
بیمه گر اتکایی و بیمه گر مستقیم با شــرایط و مقررات ویژه عملیات 

اتکایی، منعقد می شود.
بیمه اتکایی چیست؟

به گفته وی شرکت های اتکایی ریسک را در صورت وقوع خسارت 
برای شرکت های بیمه ای کاهش می دهند.

نماینده هیئت مؤسس بیمه اتکایی آوای پارس عنوان کرد: فلسفه 
وجودی شرکت های اتکایی، توزیع ریســک بین چند بیمه گر است 
تا آسیب کمتری در هنگام وقوع خســارت برای شرکت های بیمه ای 
ایجاد شود.به گفته وی آنچه منجر به سود شرکت های بیمه می شود، 
فرصت دریافت حق بیمه تا پرداخت خســارت اســت که می توانند با 
ســرمایه گذاری، منافع بیمه ای ایجاد کنند و شــرکت های بیمه ای و 
اتکایی معمولاً شرکت های مدیریت دارایی تلقی می شوند.وی بابیان 
اینکه در بحث بیمه اتکایی، دو قــرارداد اجباری و اختیــاری داریم، 
گفت: در کشــور ما بزرگ ترین بیمه اتکایی، بیمه مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران است.بنویدی عنوان کرد: در شرکت بیمه آوای پارس ما 
قراردادهای اختیاری داریم و بخش قراردادهای اجباری مربوط به بیمه 

مرکزی است.
تاریخچه فعالیت بیمه های اتکایی در ایران

وی در تشــریح تاریخچه فعالیت بیمه های اتکایی در داخل کشور 
گفت: شــروع بیمه های اتکایی در ایران از ســال 1316 بوده اســت. 
همچنین قانون تأســیس بیمه مرکزی و بیمه گری در سال 1350 به 
عملیات اتکایی پرداخته و نیز آیین نامه شورای عالی بیمه موازینی برای 

عملیات اتکایی شرکت های بیمه تعیین کرده است.
وی با اشــاره به اینکه بیمه مرکزی، بیمه گر اصلی اتکایی کشور در 
قراردادهای اجباری و اختیاری اســت افزود: از دلایل اصلی برای دایر 
کردن شرکت بیمه اتکایی، افزایش ارزش و سرمایه موارد بیمه شده در 
سال های اخیر و عدم تناسب آن با ظرفیت نگهداری شرکت های بیمه 
اســت. همچنین افزایش ظرفیت نگهداری ریســک کشور بر اساس 

ضوابط فنی برای جلوگیری از خروج ارز از کشــور و جذب حق بیمه و 
درآمد ارزی از خارج از کشــور از دیگر دلایل اصلی برای راه اندازی این 

شرکت ها است.
دلایل اصلی تأسیس شرکت های بیمه اتکایی

بنویدی تغییر سیاســت های دولت در صنعت بیمه و فراهم شدن 
زمینه توسعه بیمه های اتکایی توسط بخش خصوصی را از دیگر موارد 
مدنظر برای تشکیل شــرکت های بیمه اتکایی دانست و در خصوص 
چشم انداز بیمه اتکایی آوای پارس گفت: شــرکت بیمه اتکایی آوای 
پارس، شرکتی پیشــرو در حوزه بیمه های اتکایی، مدیریت ریسک 
و دیگر خدمات مالی و ســرمایه گذاری در بازارهای داخلی، منطقه و 
سایر کشورهای درحال توسعه است که با بالاترین استانداردهای ارائه 

خدمات، فعالیت می کند.
مأموریت های آوای پارس

نماینده هیئت مؤسس بیمه اتکایی آوای پارس درباره مأموریت این 
شرکت نیز با تأکید بر اینکه ارائه باکیفیت ترین خدمات بیمه اتکایی در 
صدر مأموریت های مهم این مجموعه قرار دارد، افزود: استفاده بهینه 
از منابع مالی برای بهبود کیفیت نرخ های اتکایی، ایجاد شــریک های 
اســتراتژیک در بازارهای داخلی و بین المللی بیمه برای اســتفاده از 
فرصت های بازار و ارائه پاسخ مؤثر و کارا به نیازهای مشتری ها از دیگر 
رســالت های آوای پارس اســت.به گفته وی این مجموعه برای ارائه 
پیشرفته ترین خدمات مدیریت ریسک به بازارهای داخلی و خارجی، 
ایجاد ســودآوری و رشــد مالی بلندمدت و پایدار برای ســهام داران، 
سرمایه گذاری در جدیدترین فن آوری های ارتباطی و اطلاعاتی برای 
تسهیل کارایی عملیاتی، کنترل مدیریتی، اثربخشی هزینه ای و رقابتی 

تلاش می کند.
اهداف کلان

بنویدی در ادامه مراسم معرفی شــرکت بیمه اتکایی آوای پارس 
پیش از پذیره نویسی این شــرکت در فرابورس ایران، اهداف کلان این 

شرکت بیمه اتکایی را هم بررسی کرد و اظهار داشت: سودآوری، حفظ 
و افزایش حقوق صاحبان سهام از مهم ترین اهداف ما است.

وی ارائه پوشــش به مــازاد ظرفیت نگهداری شــرکت های بیمه 
مســتقیم داخلی و مناطق آزاد را هم از دیگر هدف هــای آوای پارس 
دانســت و ادامه داد: ارائه پوشــش های متنوع اتکایی به شرکت های 
واگذارکننده ریسک با شــرایط مطلوب و رقابتی، ایجاد ظرفیت های 
اتکایی بــرای بازارهای هدف اعــم از داخلی و خارجی، مشــارکت و 
عضویت در صندوق های اتکایــی داخلی، منطقــه ای و بین المللی، 
همکاری متقابل با بیمه گران اتکایی به صورت واگذاری در مقابل قبولی، 
همکاری با بیمه گر مستقیم در ســرمایه گذاری و هدف گذاری برای 
فعالیت های بیمه ای، ایجاد ثبات در امر بیمه گری شرکت ها و اجتناب 
آن ها از نوسانات خسارت ها، توسعه فعالیت بیمه گران بیمه مستقیم 
و اجتناب آن ها از نوسانات خســارات، توسعه فعالیت های بیمه گران 
از دو جنبه حجم و تنوع و ریســک های قابل پذیرش، ارائه کمک های 
فنی و تخصصی به بیمه گران مســتقیم و کاهش فشار از بیمه مرکزی 
و صندوق ویژه تحریم در راســتای برنامه توسعه ششم از دیگر اهداف 

مهم این شرکت است.
معرفی مؤسسین و درصد مالکیت

وی در ادامه به مؤسســین شــرکت بیمه اتکایی آوای پارس اشاره 
کرد و گفت: شرکت گروه مالی پارسیان با مالکیت 20 درصدی، بیمه 
پارسیان با مالکیت 15 درصدی، شرکت صبا تأمین پارسیان با مالکیت 
20 درصدی، سرمایه گذاری بانک کارآفرین با مالکیت 10 درصدی و 
شرکت آتیه پارسیس پارس با مالکیت 5 درصدی هیئت مؤسسین این 

شرکت را تشکیل می دهند.
جزییات پذیره نویسی

وی در ادامه به جزئیات پذیره نویســی بیمه اتکایی آوای پارس نیز 
اشاره کرد و گفت: سرمایه این شرکت بیمه ای نیز 5 هزار میلیارد ریال 
است که مؤسســین 3 هزار و 500 میلیارد آن را تعهد و 70 درصد آن 
معادل 2 هزار و 450 میلیارد ریال را به صورت نقدی پرداخت کرده اند. 
همچنین یک هزار و 500 میلیارد ریال توسط پذیره نویسان تعهد شده 
که 70 درصد مبلغ مذکور معادل یک هزار و 50 میلیارد ریال به صورت 

نقدی در زمان پذیره نویسی تأمین خواهد شد.
وی در ادامه مبلغ قابل پرداخت به ازای هر سهم را در پذیره نویسی 
شــرکت بیمه اتکایی آوای پارس 700 ریال )معادل 70 درصد ارزش 
اســمی ســهم( اعلام کرد و ادامه داد: این رقم در زمان پذیره نویسی 
به صورت نقد واریز خواهد شــد و مابقی ارزش اسمی هر سهم به مبلغ 
300 ریال به ازای هر سهم نیز به عنوان تعهد پذیره نویسان خواهد بود 
که مطابق ماده 5 طرح اساسنامه حداکثر ظرف مدت دو سال از تاریخ 

ثبت شرکت نزد مرجع ثبت شرکت ها وصول خواهد شد.

مدیرعامــل فرابــورس بــا اشــاره بــه اینکه 
جســورانه  ســرمایه گذاری  صندوق هــای  از 
پذیره نویسی شــده در فرابــورس ایــران تعداد 
4 صندوق در حوزه فین تک هــا مجموعاً به مبلغ 
256 میلیــارد ریال ســرمایه گذاری داشــته اند، 
افــزود: صندوق های یکــم آرمان آتــی، رویش 
لوتوس، جسورانه پارتیان و ســرو رشد پایدار یکم 
به میزان 256 میلیارد ریــال در حوزه فین تک ها 

سرمایه گذاری کرده اند.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در »سومین 
کنفرانس تخصصی و حرفه ای فناوری در صنعت 
خدمات مالی« با اشاره به کاربردهای فراوان فین تک 
در بازارهای مالی از فعالان بازار سرمایه درخواست 
کرد تا ایده هــا و طرح های خود را در این راســتا به 
سازمان بورس برای بررســی و تطبیق و یا تدوین 

قوانین لازم ارائه کنند.
به گزارش مدیریت ارتباطــات فرابورس ایران، 
مجید عشقی با بیان اینکه استفاده از فناوری های 
نوین در بازارهای مالی بایــد در خدمت عامه مردم 
باشــد، گفت: فعالان بــازار با روشــنگری و ایجاد 
گزاره های دقیق به جای توجه به خرافات بکوشند 
در مســیر بهره گیری صحیح از این فناوری ها در 
جهت خلق ارزش و توســعه اقتصاد کشــور گام 

بردارند.
به گفته وی بهینه ســازی خدمات جــاری از 
منظر زمان و هزینه، تقویت نظارت  هوشــمند، از 
جزیره ای خارج کردن بازار ســرمایه و هم افزایی با 
سایر بخش های اقتصاد از جمله مزایای استفاده از 

فناوری های جدید در بازار سرمایه کشور هستند.
وی حرکت به سمت سرمایه گذاری اتوماتیک 
و هوشــمند از جملــه معامــلات و صندوق های 
الگوریتمی، کپی تریدینــگ، و HFT و همچنین 
خدمات تجمیعی با سایر بخش های بازار مالی را از 

جمله کاربردهای فناوری در بازار مالی عنوان کرد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با ترسیم 
وضعیت کنونــی بازارهــای مالی در اســتفاده از 
فناوری های نوین افزود: در حال حاضر ســازمان 
بورس برای نظارت های هوشــمند بر معاملات و 

ارکان بازار از این فناوری ها بهره می گیرد.
عشــقی با اشــاره به علاقه منــدی نخبگان و 
صاحبان ســرمایه به ورود به عرصه خدمات مالی 
مبتنی بر فناوری و اقدام نهادهای مالی برای توسعه 
سرویس های مدرن خاطرنشان کرد: با وجود رشد 
مناسب در سرویس های e-KYC و سرمایه گذاری 

آنلاین، اما همچنان در آموزش و فرهنگ سازی عامه 
و فعالان بازار به جایگاه مطلوب نرســیده ایم و لازم 

است برای آن بیشتر تلاش کنیم.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار سســتی 
برخی نهادها و فعــالان را در پذیرش پیشــرفت 
فناوری، تسهیل دسترسی به صورت عادلانه و عدم 
آموزش و فرهنگ سازی و غلبه سوء تفاهمات درباره 
فناوری بر واقعیت ها از جمله مخاطرات پیش رو در 

جریان رشد فناوری های مالی اعلام کردند.
وی در ترسیم روند مطلوب آینده در بهره گیری 
از ایــن فناوری ها تاکید کرد: پذیــرش فناوری در 
ارکان و نهادهای مالی نه تنها به عنوان تســهیلگر 
بلکه به عنوان بخشی از فرایند ارزش سازی و ایجاد 
اکوسیســتم RegTech و SupTech در کنــار 
فین تــک و همچنین ایجاد عدالت در دسترســی 
 Open تمامی ســرمایه گذاران و طراحی مقررات
Protocol برای جلوگیری از ایجــاد انحصار در 
بازار از جمله اقداماتی اســت کــه می تواند منجر 
به بزرگ تر شــدن کیک بازار مالی با عمق بخشی 
و گســترش عرضی شــده و نقش مفیدی در رشد 
اقتصادی کشــور ایفا کند.عشــقی در پایان از دو 
بخش ارکان و نهادهای مالی برای کمک به توسعه 
حداکثری دسترســی های باز و همچنین از مراکز 
علمی و فناوری برای همکاری با بازار مالی ایران از 
طریق ایده پردازی های مدرن برای سرمایه پذیری 

دعوت کرد.
تامین مالی فین تک ها از دریچه فرابورس 

ایران
مدیرعامــل فرابــورس ایران نیز در ســومین 

کنفرانس تخصصی و حرفه ای فناوری در صنعت 
خدمات مالی به موضوع »تامین مالی فین تک ها« 

پرداخت.
امیر هامونی با بیان اینکه درآمد جهانی صنعت 
فین تک در ســال 2018 رقم 92 میلیارد دلار بوده 
است، گفت: پیش بینی می شود با نرخ رشد مرکب 
سالیانه 11،7 درصدی، در سال 2024 این عدد به 
رقم 188میلیارد دلار برسد. همچنین 80 درصد از 
درآمدهای محقق شده این صنعت در سال 2018 

مربوط به بازار پرداخت های آنلاین بوده است.
وی همچنین به ســایز بازار فناوری های مالی 
در کشــورهای عضو ســازمان همکاری اسلامی 
)OIC( اشــاره کرد و گفت: در ســال2020 سایز 
بــازار فناوری های مالی در این کشــورها مجموعاً 
49 میلیارد دلار تخمین زده می  شــود و از بین 57 
کشور عضو این سازمان، 5 کشور برتر از نظر اندازه 
بازار شامل عربستان سعودی، ایران، امارات متحده 

عربی، مالزی و اندونزی هستند.
در این میــان مدیرعامل فرابورس با اشــاره به 
اینکه از صندوق های ســرمایه گذاری جســورانه 
پذیره نویسی شــده در فرابــورس ایــران تعداد 
4 صندوق در حوزه فین تک هــا مجموعاً به مبلغ 
256 میلیــارد ریال ســرمایه گذاری داشــته اند، 
افــزود: صندوق های یکــم آرمان آتــی، رویش 
لوتوس، جسورانه پارتیان و ســرو رشد پایدار یکم 
به میزان 256 میلیارد ریــال در حوزه فین تک ها 

سرمایه گذاری کرده اند.
هامونــی در عین حال به موضــوع تامین مالی 
جمعی اشــاره کرد و ادامه داد: تامین مالی جمعی 

قدمت بیش از هزارســاله در فرهنگ ایرانی دارد و 
ادبیات آن از زمان صدر اســلام با مشارکت سرمایه 
مطرح شــده اســت و یکی از جامع ترین منابع به 

حساب می آید.
وی با اعــلام اینکــه تأمیــن مالــی جمعی 
نزدیک ترین راه برای شکل گیری اقتصاد مردمی و 
اقتصاد مقاومتی است، اظهار کرد: تاکنون 7 موافقت 
اصولی به متقاضیان تامین مالی جمعی و 6 مجوز 
فعالیت نیز اعطا شده اســت و فهرست سکوهای 
تامین مالی جمعی در حال حاضر شــامل دونگی، 
کارن کــراد، هم@فر آفرین، پــارس فاندینگ، 

ققنوس و ای بی کراد هستند.
هامونی همچنین عنوان کرد که در طی شــش 
ماه ابتدایی سال 1400 تعداد 6 طرح توسط سکوها 
فراخوان شده است که تعداد 4 طرح موفق به تأمین 
مالی شــده و یک طرح در مرحله جمع آوری وجوه 
اســت و در مجموع بیش از هزار شخص حقیقی یا 
حقوقی در این طرح ها به ارزش حدود 10 میلیارد 

تومان مشارکت داشته اند.
سندباکس در بازار سرمایه

مدیرعامل فرابورس در بخش دیگری از سخنان 
خود به راه اندازی سندباکس در بازار سرمایه اشاره و 
خاطرنشان کرد: سازمان بورس و اوراق بهادار مجوز 
محیط آزمــون مقرراتی بازار ســرمایه را در دولت 
قبل دریافت کــرد و هم اکنون در حــال راه اندازی 

سندباکس هستیم.
به گفتــه وی در ســندباکس چارچوب قوانین 
و مقررات برای مدت و ســایز محدود و مشخصی 
برداشته می شــود تا فین تک ها بتوانند به کارهای 

نوآورانه بپردازند.
فرابورس و فین استارز

از ســوی دیگر هامونی با تاکید بر اینکه از چند 
سال پیش توسعه صنعت تکنولوژی مالی در برنامه 
جامع توســعه فرابورس ایران قرار گرفت، افزود: در 
این راستا دبیرخانه دائمی آن با عنوان فین استارز 

از سال 1396 در فرابورس تشکیل شد.
وی هــدف از تشــکیل ایــن دبیرخانه را 
علاوه بر توســعه خدمات فناورانــه فرابورس 
به بازار ســرمایه، همچنین شــامل حمایت از 
اســتارت آپ  های فعال در حوزه فین تک ها به 
منظور رفع مقررات دست وپاگیر و توانایی برای 
جذب سرمایه گذار، برگزاری رویداد سالانه فین 
استارز و آموزش و فرهنگ سازی در این بخش 

عنوان کرد.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

بهره گیری صحیح از فین تک ها برای خلق ارزش و توسعه اقتصاد کشور
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تحلیل

شاخص بورس در لبه پرتگاه

بازار دوباره رشد می کند؟
تحلیلگر تکنیکال بازار سرمایه گفت: شاخص کل بورس در ناحیه ی بحرانی و پر 

فشار قرار گرفته و در وضعیت بدون نوسان و با نوسان بسیار ضعیف باقی مانده است.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از باشگاه خبرنگاران، آرتا اسدی تحلیلگر بازار 
سرمایه در خصوص روند شــاخص کل بورس اظهار کرد: شــاخص کل با ناحیه 
مقاومتی یک میلیون و 572 هزار واحد برخورد کرد و دچار ریزش شــده اســت. 

ریزشی که همچنان تا این هفته ادامه پیدا کرده است.
او بیان کرد: در حال حاضر شاخص کل، در ناحیه ی بحرانی و پر فشار قرار گرفته 
است و در وضعیت بدون نوسان و با نوسان بسیار ضعیف باقی مانده است. با توجه به 
این که شاخص کل در هفته جاری با ناحیه حمایتی 38 درصد فیبوناچی برخورد 
داشته که معادل تراز یک میلیون 333 هزار واحد است، احتمالا در هفته آینده مورد 

حمایت و واکنش مثبت قرار خواهد گرفت.
این تحلیلگر بازار سرمایه افزود: لازم به ذکر است، در دو برخورد قبلی شاخص 
کل با خط حمایتی فیبوناچی، شاهد رشد شاخص کل بودیم، پس احتمالا در هفته 
آینده نیز رشد کوتاه مدتی خواهیم داشت، اما نمی توانیم انتظار رشد بلند مدت را 

داشته باشیم.
او بیــان کرد: همچنیــن با توجه بــه وضعیــت اندیکاتــور RSI و اندیکاتور 
Stochastic که ضعف/قدرت و شدت روند را نشــان می دهند می توان نتیجه 
گرفت،  شاخص کل در حالت بدون نوسان قرار دارد که در ابتدا باید این روند تقویت 
شود و بعد شــروع به حرکت نماید. کاهش حجم معاملات نیز دلیلی بر تضعیف 

قدرت روند است.
اسدی در خصوص روند شاخص فرابورس گفت: شاخص فرابورس نیز در بازه 
میان مدت در کانال نزولی و اصلاحی قرار دارد که البته اصلاحاتی را نیز شاهد بوده، 

اما قدرت سطح بالایی کانال بیشتر بوده است و توانسته روند را حفظ نماید.
او بیان کرد: همچنین یک خط حمایتی قدرتمند در محدوده 20 هزار واحدی 
ایجاد شــده بوده که حمایتی قدرتمند محسوب می شــود چرا که سابقه ی این 

حمایت نشان از قدرت آن دارد. خط ضریب 0.5 فیبوناچی نیز با این حمایت انطباق 
دارد که قدرت آن را تشــدید می کند. اما در حال حاضر شاخص فرابورس توانسته 

است این حمایت را بشکند و نزول نماید که دلیلی قوی برای تشدید ریزش است.
او افرود: پس به صورت کلی و با دید میان مدت، در شــاخص فرابورس شــاهد 

ریزش خواهیم بود. البته اصلاح های کوچک مثبتی نیز به این شاخص وارد خواهد 
شد که در روند کلی تاثیر چندانی ندارند. اندیکاتور های RSI و Stochastic نشان 

دهنده ضعف شدید در شدت و قدرت روند شاخص فرابورس هستند.
تحلیلگر بازار سرمایه در پاسخ به این پرســش که، شاخص کل هم وزن در چه 
وضعیتی قرار دارد؟ اظهار کرد: شــاخص کل هم وزن نیز درگیر چندین ناحیه ی 
مقاومتی و حمایتی متعدد اســت که کف این ناحیه را تراز 369 هزار واحد و سقف 

این ناحیه را مقدار 474 هزار واحد تشکیل داده است.
او بیان کرد: همچنین در شاخص هم وزن شاهد یک ریزش در بازه میان مدت 
از سقف ناحیه بوده ایم. این شاخص در مسیر اصلاح درگیر چند ناحیه ی بحرانی 
ضعیف تر شده اســت، اما با ایجاد چند اصلاح کوچک به کاهش خود ادامه داده و 

کانال نزولی را ایجاد نموده است.
او افزود: همانطور که در تصویر مشخص است خط میانی کانال نزولی، تاثیراتی 
را بر روند اصلی شاخص هم وزن گذاشته است که قوی نبوده اند، صعود جزیی روز 
گذشته نیز از همین دسته اســت. اندیکاتور Stochastic نیز ماندن در ناحیه ی 
تضعیف روند و اشباع فروش را نمایش می دهد و اندیکاتور RSI نیز با کاهش متوالی، 

خبر از کاهش قدرت متوالی این روند می دهد.
او بیان کرد: بنابر توضیحات داده شده، از سرمایه گذاران محترم تقاضا می شود 
به منظور سرمایه گذاری در بازه های میان مدت و بلند مدت، دقت بسیار به خرج 

دهند و از تصمیمات هیجانی دوری نمایند.
اســدی در پایان در خصوص ابزار های تحلیلــی به کار رفته شــده گفت: در 
تحلیل شــاخص کل، هم وزن و فرابورس از ابزار هایی همچــون اندیکاتور های 
RSI و Stochastic و فیبوناچی اســتفاده شــده اســت. اندیکاتور های RSI و 

Stochastic، ابزاری برای تحلیل وضعیت قدرت و شدت روند هستند.
او بیان کرد: تحلیل کانال نیز ابزاری بسیار معتبر برای تشخیص وضعیت روند با 

در نظر گرفتن نوسانات مختلف آن است.

نرخ تورم در مهر سال 1400  
منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. نرخ تورم سالانه مهر ماه 1400 برای 

خانوارهای کشور به 4/ 4۵ درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع  در ماه قبل، 4/ 0 واحد درصد کاهش نشان می دهد.
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بازار سرمایه

در پی انتشــار فایــل صوتی درباره شــرایط بازار ســرمایه و 
انتساب آن به کارمندان ســازمان بورس و اوراق بهادار، مدیریت 
روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان بــورس و اوراق بهادار، 
طی اطلاعیه ای انتســاب صوت مزبور به هر یک از کارکنان این 

سازمان را رد کرد و محتوای این فایل را خلاف واقع دانست. 
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه )سنا(، در این اطلاعیه 

آمده اســت: یک فایل صوتی در شــبکه های اجتماعی دست به 
دست می شــود که در آن عنوان شــده یکی از کارکنان سازمان 
بــورس و اوراق بهادار اقدام بــه ارائه تحلیــل از وضعیت کنونی 
بازار سرمایه کرده اســت. بدین وســیله به اطلاع عموم مردم و 
سهامداران بازار سرمایه می رساند انتساب این فایل صوتی به هر 
یک از کارکنان این سازمان کذب است و منتشرکنندگان با این 

ترفند تلاش کرده اند به سخنان عنوان شــده در این فایل جامه 
حقیقت بپوشــانند. این در حالی اســت که تحلیل ارائه شده نیز 
حاوی اتهامات بی اساس است. به اطلاع می رساند سازمان بورس 
و اوراق بهادار به مسؤولیت خود در قبال سهامداران پایبند است 
و در حدود اختیارات خود پیگیر بهبود شــرایط در بازار سرمایه 

است. 

تکذیب انتساب فایل صوتی خلاف واقع به کارمندان سازمان بورس
خبرمیز خبر 

مدیرعامل فرابورس مطرح کرد؛
رشد ۷۲ درصدی سود 

خالص شرکت ها در نیمه 
نخست سال

ســود خالص شــرکت ها در شش ماهه 
ابتدایی ســال 1400 افزایش 72 درصدی 
را نسبت به سال گذشته تجربه کرده است. 
همچنین، دولت از ابتدای مهر تا الان هیچ 
گونه اوراقی را نفروخته است و صرفاً این آمار 

عملیات بازار باز است.
به گــزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
)سنا(، مدیرعامل شــرکت فرابورس ایران 
با حضور در بخــش خبری 21 دوشــنبه 
شب شبکه یک ســیما اظهار داشت: بازار 
سرمایه طی این مدت شاهد نوساناتی بوده 
است؛ افرادی که بهمن 99 در بازار سرمایه 
سرمایه گذاری کردند تا الآن بازدهی خوبی 
را می توانستند کسب کنند، حتی تا این جا 
که شــاخص فرابورس ایران پیک تاریخی 
خودش را لمس کرد و این خبر خوبی برای 

عموم سرمایه گذاران است.
امیــر هامونــی ادامــه داد: بــه لحاظ 
متغیرهای بنیادی بازار، فروش شرکت ها در 
شش ماهه اول سال 1400 نسبت به شش 
ماهه ابتدایی سال 99 رشــد 82 درصدی 
را داشته است و ســود خالص شرکت ها در 
شش ماهه ابتدایی سال 1400 افزایش 72 
درصدی را نسبت به ســال گذشته تجربه 
کرده که نشان دهنده این است که رفتاری 
که در بازار شاهد آن هستیم، رفتار ناشی از 

هیجان است.
وی خاطرنشــان کرد: یک شبهه ای که 
در ایــن روزها ایجاد شــده؛ موضوع فروش 
صکوك به ویژه از سمت دولت است که این 

تحلیل، اشتباه است.
وی تصریح کرد: دولت از ابتدای مهر ماه 
تا الآن هیچ گونه اوراقی را نفروخته اســت و 
صرفاً این آمار نشان می دهد که آمار عملیات 
بازار باز اســت که یک مفهوم جدیدی است 
که ســال گذشــته به بازار ارائه شد و بانک 
مرکزی با بانک ها در تابلوی فرابورس خرید 
و فروش اوراق را انجام می دهند و در نرخ های 
سیاســتی که بانک مرکزی دارد سعی در 
کنترل نــرخ آن در بازار ثانویــه دارد؛ بانک 
مرکزی طرف حســاب دولت در بازار اولیه 

نشده است.
مدیرعامــل فرابــورس گفــت: در بازار 
اولیه صرفاً دولت فروشــنده است و بانک ها 
و صندوق هــا خریداری می کننــد و صرفاً 
معاملات ثانویــه که بین بانک هــا و بانک 
مرکزی و صندوق ها انجام می شود که آمار 
امروز 37 هزار میلیــارد تومان معامله بوده 
که 30 هزار میلیارد تومــان آن؛ آمار بانک 
مرکزی بوده و مابقــی را بانک ها انجام داده 
اند؛ بنابراین تحلیل هایی که در بازار مطرح 
می شود ناصحیح است و از سرمایه گذاران 
و مردم خواهش می کنم به آمار جزئی تر که 
در ســایت مدیریت فناوری بورس و سایت 
فرابورس، روزانه مراجعه کنند و آمار دقیق 

فروش اوراق دولت را بررسی کنند.
هامونی افزود: نــرخ در بازار هم آن چنان 
تحت تأثیر قرار نگرفته که بــا فروش اوراق؛ 
نرخ جا به جا شده باشد، اما نرخ بازده اوراق با 

درآمد ثابت حدود 22 درصد است.
وی گفت: به لحاظ تحلیل های بنیادی 
که در بازار ازجمله فروش، سود شرکت ها، 
شاخص های عملکردی و متغیرهای کلان 
کالایی می باشد افزایشــی بوده است که در 

تحلیل های بنیادی نقش مهمی دارد.

مجلس از طرح ساماندهی 
خودرو عقب نشینی نمی کند

نمایندگان و اعضای کمیسیون صنایع و 
معادن برای اجرای طرح ساماندهی خودرو 

تلاش کرده و از آن عقب نشینی نمی کنند.
سخنگوی کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به ایراد 
شورای نگهبان به طرح ساماندهی صنعت 
خودرو  که در مجلس دهم تدوین و تصویب 
شــده بود، به خبرنگار پایگاه خبــری بازار 
سرمایه )سنا(گفت: کمیســیون صنایع و 
معادن در مجلس یازدهم به منظور تأمین 
نظر شورای نگهبان، طرح ساماندهی صنعت 
خودرو را اصلاح کرد که براساس آن خودرو 
به صورت محدود و با توجه به نیاز کشور وارد 

کشور شود.
روح الله عبــاس پور افــزود: این طرح در 
دستور کار کمیسیون قرار گرفته تا ایرادها 
و ابهام هایی که شــورای نگهبان بر آن وارد 

کرده برطرف شود.
نماینده مردم بوئین زهرا و آوج در مجلس 
تاکید کرد: نمایندگان و اعضای کمیسیون 
از مصوبه خود عقب نشینی نخواهند کرد و 
با رایزنی های که با شورای نگهبان و مجمع 
تشــخیص خواهیم داشت تلاش می کنیم 
این طرح مصوب شود.وی عنوان کرد: مصوبه 
مجلس درباره واردات خودرو به طور قطع به 
اشتغال و تولید خودروســازان آسیبی وارد 

نمی کند.

مدیر سرمایه گذاری شرکت 
سرمایه گذاری »کاریزما« :
 اثر رشد قیمت انرژی 

بر کامودیتی ها
ایــن روزهــا رشــد قیمــت انــرژی بر 
کامودیتی ها تاثیر زیادی گذاشته، به طوری 
که نرخ گاز در آمریکا در ابتدای مارس 2021 
)حدود 8 ماه گذشته( 2.5 دلار بود که با رشد 

150درصدی به 6.2 دلار رسیده است.
مدیر سرمایه گذاری شرکت سرمایه گذاری 
»کاریزما« با بیــان مطلب بــالا در گفتگو با 
خبرنگار پایگاه خبری بازارســرمایه )سنا(، 
گفت: از مهمترین دلایــل افزایش قیمت گاز 
می توان بــه تغییرات شــرایط آب و هوایی و 
آشــفتگی زنجیره تأمین جهانی به واســطه 
شیوع کرونا اشاره کرد. ســرمای بیش از حد 
معمول در آخــر 2020 و گرمای بیش از حد 
معمول در تابســتان 2021 ســبب افزایش 

مصرف گاز شد.
امین دامچه افزود: انتظار زمســتانی سرد 
در ســال 2021، رقابــت برای خریــد گاز را 
افزایش داده است؛ همچنین طبق توافق نامه 
پاریس )جلوگیری از آلوده شدن و گرم شدن 
زمین( کشورهای عضو متعهد شدند، گازهای 
گلخانه ای کمتری تولید کننــد که البته در 
اتحادیه اروپا شاهد کاهش تولید محسوسی 
در خصوص گاز بودیم )حتی اخیراً واردات گاز 
در اتحادیه اروپا به شدت افزایش داشته است، 
این در حالی اســت که ظرفیت تولید در این 

خصوص وجود دارد(.
این کارشناس بازارســرمایه تصریح کرد: 
در نظر داشته باشــید که ذخایر گاز در اروپا و 
آمریکا به کمترین سطح در 5 سال اخیر خود 
رسیده اســت. در هر صورت از طرفی کاهش 
تولیــد و از طرف دیگر افزایــش تقاضای گاز 
باعث رشد شــدید قیمت آن شده است. رشد 
قیمت گاز به حدی بوده است که کشورها به 
سمت جایگزینی زغال سنگ به جای گاز رفته 
اند. به همین دلیل قیمت زغال سنگ نیز در 

بازار رشد محسوسی داشته است.
پیش بینــی ثبات قیمــت انرژی تا 

انتهای فصل زمستان
دامچــه توضیــح داد: در حــال حاضــر 
بزرگترین کشــور تولیدکننده زغال سنگ 
در دنیا چین با 4.1 میلیارد تن زغال ســنگ 
در ســال معادل 47 درصد از تولید کل جهان 
است. در هشــت ماهه ابتدای ســال 2021، 
درصد رشد تقاضای زغال سنگ در چین 13 
و درصد رشد عرضه 3.5 درصد بوده؛ بنابراین 
انتظار می رود قیمت انرژی در دنیا حداقل تا 
انتهای فصل زمستان )مارس 2021( با ثبات 

همراه باشد.
مدیر سرمایه گذاری شرکت سرمایه گذاری 
»کاریزما« ادامه داد: گاز طبیعی و زغال سنگ 
ماده های اولیه تولید محصولات پتروشیمی 
مانند اوره و متانول اســت. طبیعتاً هنگامی 
که گاز رشــد می کند، بهای تمام شده تولید 
در شــرکت های اوره و متانول ساز نیز افزایش 
پیدا می کند و این موضوع سبب رشد محصول 

نهایی می شود.

 اعتقاد راسخ »بهارستان« 
به اصلاح نظام »میرداماد«

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی به 
بروزرسانی قوانین با هدف بهبود اوضاع نظام 

پولی و بانکی کشور تاکید دارند.
نماینده مردم صومعه ســرا در مجلس با 
بیان اینکه مجلس به اصلاح نظام بانکی اعتقاد 
کامل دارد به پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا( 
گفت: بعد از گذشت چندین سال از تصویب 
قانون عملیات بانکی بدون ربا در سال 1362 
و همچنین وقوع تغییرات چشمگیر در حوزه 
بانکداری، اصلاح قوانین نظام بانکی و کارآمد 
کردن ســاختار و نحوه فعالیت بانک مرکزی 

بسیار ضروری است.
ســیدکاظم دلخــوش اباتــری افــزود: 
ســامان دهی نظام بانکی باید از سوی دولت 
انجام شود زیرا دولت از نظر تخصصی آشناتر 
به مسائل پولی و بانکی است و کارشناسان آن 
در دستگاه های مختلف حضور داشته و نسبت 

به اشکالات موجود آشناتر هستند.
دلخــوش در ادامه با اشــاره بــه موضوع 
استقلال بانک مرکزی گفت: تا بانک مرکزی 
اســتقلال نیابد، ثبات نیز در این نهاد میسر 
نمی شــود.وی با تاکید بر اینکه لازمه شروع 
اصلاحات نظــام بانکی کشــور ایجاد تحول 
اساسی در بانک مرکزی است، افزود: در صورت 
تحقق این موضوع، مشکلات نقدینگی برطرف 
شده و ثبات به نظام پولی و بانکی کشور بر می 
گردد.این نماینده مجلــس تاکید کرد: نقش 
اتاق تعاون، اتاق اصناف، اتاق بازرگانی، بخش 
خصوصی و شورای فقهی هم باید در سیستم 
بانکداری بانک مرکزی تقویت شود.نماینده 
مردم صومعه سرا در مجلس شورای اسلامی 
خاطر نشان کرد: اشکال و ایرادها بسیار است 
که امیدواریم در آینده شــاهد برطرف شدن 
آنها باشــیم.دلخوش در پایان گفتگو افزود: با 
حذف سود مرکب، ارزش ســهام بانکی ها در 

بازار سرمایه افزایش می یابد.

افزایش سود بانکی، تهدید مهمی برای بازار سرمایه محسوب می شود؟

شتابزدگی سهامداران نسبت به تغییرات نرخ سود بانکی

نایب رئیس هیات مدیره شرکت سبدگردان فراز مطرح کرد؛

مقایسه اشتباه بین بازدهی بازار سرمایه و بازار بدهی

یکی از دغدغه های مهم این روزهای اهالی بازار سرمایه حول محور 
رشد نرخ ســود بانکی می چرخد؛ به عبارتی زمزمه های افزایش نرخ 
بهره یا نرخ سود از دلایلی اســت که بین سهامداران هراس ایجاد کرده 

و نسبت به آن شتابزده دست به تصمیم گیری گرفتند.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری »ســامان مجد« در گفت و گو با 
پایگاه خبری بازارسرمایه )سنا( با بیان این مطلب گفت: موضوع مهمی 
که باید مورد توجه سهامداران حقیقی و حقوقی بازار سرمایه قرار گیرد 

مسأله شدت اثرگذاری تغییرات نرخ بهره بر بازار سرمایه است.
محمد مهدی مومن زاده، براساس مبانی نظری، افزایش نرخ بهره 
از طریق افزایش جذابیت نسبی ابزارهای درآمد ثابت منجر به کاهش 
تمایل سرمایه گذاران به گزینه های ریسکی نظیر سهام خواهد شد و 
این موضوع منجر به حرکت منابع در بین بازارها به نفع ابزارهای درآمد 

ثابت نظیر اوراق و سپرده خواهد شد.
این فعال بازار ســرمایه افزود: تجارب مختلــف اقتصادها در نقاط 

مختلف دنیا نیز نشــانگر وجود و برقراری این رابطه متقابل اســت به 
شکلی که کاهش نرخ بهره در بیشتر کشورها پس از وقوع بیماری کرونا 
منجر به رشد قابل ملاحظه قیمت در بازارهای سهام و سایر بازارهای 

دارایی شد.
وی تصریح کــرد: در اقتصاد ایــران نیز کاهــش 3 واحد درصدی 
نرخ سود ســپرده بانکی در پایان فروردین ماه 1399 منجر به خروج 
قابل ملاحظه منابع از ســپرده های بلندمدت و ورود به سایر بازارهای 
دارایی از جمله سهام و مسکن شد به شکلی که در کمتر از 3 ماه، سهم 
سپرده های بلندمدت از 41 درصد مجموع ســپرده های بانکی به 36 

درصد کاهش یافت.
مومن زاده تاکید کرد: نکته مهمی که در این بین برای سهامداران و 
تحلیلگران بازار سهام مغفول مانده، مسأله تمرکز بر نرخ بهره حقیقی به 
جای نرخ بهره اسمی است؛ بیش از 5 دهه است که اقتصاددانان کلان 
بر این عقیده اند که نرخ بــازده حقیقی، یعنی حاصل تفاضل میان نرخ 

تورم فعلی یا نرخ تورم انتظاری از نرخ بهره اســمی، مهمترین ملاك 
سرمایه گذاران برای تصمیمات سرمایه گذاری است و نرخ های اسمی 

به تنهایی نقش زیادی در تصمیمات دنیای واقعی ایفا نمی کنند.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری »ســامان مجد« گفت: در حال 
حاضر و براســاس آمار تورم مرکز آمار ایران، نرخ بهره حقیقی اوراق در 
حدود منفی 22 درصد بوده که البته با احتساب آمارهای بانک مرکزی 
تا محدوده منفی 30 درصد نیز کاهش خواهد یافت و به نظر نمی رسد 
که این ارقام جذابیت چندانی برای هیچ یک از فعالان اقتصادی داشته 

باشد و ملاك تصمیمات آنان قرار گیرد.
وی توضیح داد: در واقع نمی توان انتظار داشــت که مثلا افزایش 2 
واحد درصدی نرخ بهره اسمی و رسیدن نرخ بهره حقیقی از منفی 22 
درصد به منفی 20 درصد به یکباره تاثیــر زیادی بر روی جریان منابع 
در اقتصاد داشته باشد و جذابیت اوراق یا ســپرده ها را نسبت به سایر 

گزینه ها به شدت افزایش دهد.

ســهامداران با توجه به احتمال ریســک  های 
مختلف در بازار سرمایه، به خرید اوراق بدهی روی 
می آورند، غافل از اینکــه این اوراق در حقیقت یک 
سود ثابت و خطی می دهند. در حالیکه بازار سرمایه 
در روند بلندمدتی که تا به حال داشــته همیشــه 
بیشترین ســوددهی را نسبت به ســایر بازارهای 

موازی، نصیب سهامداران خود کرده است.
نایب رئیس هیات مدیره شــرکت سبدگردان 
فراز با بیان این مطلب در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبری بازار سرمایه )ســنا( اظهار کرد: سهامداران 
به جای خریدن اوراق بدهی بهتر اســت صبوری 

کرده و سهام ارزشمند خود را نگه داری کنند.
حمیدرضا جیهانی عنوان کرد: نمودار افزایش 
ضریب پایه پولــی در گزارش شــهریورماه بانک 
مرکزی، بیانگر سرعت بیشــتر آن نسبت به روند 
افزایش تولید نقدینگی است که مشابه این اتفاق در 
فروردین 1399 نیز رخ داده است. این موضوع مؤید 
این است که بازار ســرمایه با توجه به رشد شتابان 
نقدینگی، رونق خوبی در نیمه دوم ســال خواهد 

داشت.
وی با اشاره به اینکه افزایش نقدینگی در کشور 
و همچنین روند افزایــش ضریب پایه پولی مطابق 
با گزارش های بانک مرکــزی نویدبخش رونق بازار 
سرمایه اســت، گفت: اتفاقی که با افزایش نرخ پایه 
پولی به دلیل چاپ پول در ابتدای سال توسط دولت 
قبل انجام شد، در شهریور ماه امسال هم در عملکرد 

بانک مرکزی منعکس شــد. از این رو، سهامداران 
باید توجه داشته باشــند که احتمالا بازار سرمایه 
در انتهای پاییز یا زمســتان، رونــق پیدا می کند و 
ســودهایی که می توانند در بازار ســرمایه داشته 

باشند را با بازارهای مشابه مقایسه نکنند.
جیهانی با اشاره به ســرمایه های سرگردان در 
جامعه گفت: این سرمایه ها، بخش بالای نقدینگی 
کشــور را به خود اختصاص داده  و دارندگان آنها به 
دنبال نوعی از ســرمایه گذاری  هستند تا از طریق 
آن هم ســرمایه خود را از تورم مصون بدارند و هم 

سودآور باشد.
وی افزود: دو بازار پیش روی این ســرمایه های 
سرگردان وجود دارد: بازار پول و بازار سرمایه. در بازار 
پول، بانک مرکزی از قاعده بــازار بین بانکی و مدل 
بازار باز به عنوان راه کارهایی که به تأمین نقدینگی 
بانک ها می انجامد، برای مدیریــت آن بهره برده و 
کریدور نرخ بهره بین بانکی را بین 14 تا 22 درصد 

تعریف کرده است.
این کارشناس بازار پول و سرمایه با اشاره به سود 
بانکی تصریح کرد: نرخ سود بانکی در تیرماه به کف 
خود در سال رسید و در کانال 18 درصد قرار گرفت و 
نتیجه آن، رونق شهریورماه بورس بود. ولی در ادامه 
با توجه به سیاســت گذاری هایی که بانک مرکزی 

داشت، سود بانکی افزایش یافت.
وی ادامه داد: نرخ ســود بانکی 20 درصد به این 
معنی اســت که بازده ســرمایه گذاری فرد معادل 

عدد 5 اســت. به بیانی دیگــر، فرد هر انــدازه که 
ســرمایه گذاری می کند، با ضریب پی بر ای )–/–( 
پنج می تواند از سرمایه گذاری خود سود کسب کند. 
سود بانکی، سود بدون ریسک و تضمین شده است. 
این در حالی اســت که در بازار رقیب که همان بازار 
سرمایه است، سرمایه گذار در سرمایه گذاری خود 
با ریسک مواجه می شــود، زیرا ریسک در ذات بازار 
سرمایه نهفته است. طبیعی اســت که در این بازار، 
سرمایه گذار به –/– پنج رضایت نمی دهد و انتظار 

بازدهی بالاتری دارد تا وارد این بازار شود.
به گفتــه نایب رئیــس هیات مدیره شــرکت 
ســبدگردان فــراز، افزایش نرخ بهــره بین بانکی 
و بــه تبــع آن افزایش نــرخ بهره بانکی، ســبب 
می شود ســرمایه های ســرگردان به جای اینکه 
به طور مســتقیم به بخش واقعی اقتصاد از طریق 
شرکت های پذیرفته شده بورســی وارد شوند، در 

بانک ها دپو می شوند.
وی با بیــان اینکــه ســپرده های بانکی نقش 
چندانی در تولید و افزایش کارایی صنایع کشــور 
ایفا نمی کنند، خاطرنشــان کرد: طی ســال های 
اخیر مشاهده شده است بانک ها از بهره  وری بالایی 
برخوردار نبوده اند و تزریق این سپرده های بانکی در 
قالب وام به بنگاه های زیرمجموعه، گاه غیرمولد بوده 
و این موضوع منجر به دور باطل می شود که نه تنها 
از رشد اقتصادی کشــور جلوگیری می کند، بلکه 
به دلیل انباشته نشدن واقعی سرمایه، آینده اقتصاد 

را نیز با چالش مواجه می کند.
تأمین مالی دولت از طریق بازار سرمایه

جیهانی با اشــاره به اینکه دولــت طی ماه های 
اخیر به بازار ســرمایه به منظور تأمین مالی فشار 
وارد کرده اســت، ابــراز کرد: دولت بــرای تأمین 
کسری بودجه خود، اقدام به فروش اوراق بدهی از 
طریق بازار ســرمایه کرده است. براساس آمارهای 
بانک مرکزی، در سال گذشته، 327 هزار میلیارد 
تومان در 6 ماهه نخست سال تأمین مالی از طریق 
بازار سرمایه انجام شده است. 230 هزار میلیارد از 
مبلغ یادشده از طریق بخش های سرمایه ای مانند 
افزایش سرمایه ها و عرضه های اولیه بوده و 97 هزار 

میلیارد تومان از طریق بازار اوراق بدهی بوده است.
وی در همین راســتا گفت: در 6 ماهه نخســت 
امســال، این مبلغ بــه 238 هزار میلیــارد تومان 
رسیده است. این موضوع حکایت از رونق پایین بازار 
سرمایه طی این مدت دارد. تأمین مالی بازار سرمایه  
که همان افزایش ســرمایه از طریــق آورده نقدی 
سهامداران یا تجدید دارایی ها است، مبلغ 105 هزار 
میلیارد تومان اعلام شده که کاهش 65 درصدی را 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته، نشان می دهد. 
اما در بخش اوراق بدهی، بــا افزایش 35درصد به 
133 هزار میلیارد تومان رسیده است. فروش اوراق 
بدهی دولت طی شــهریور ماه به 65 هزار میلیارد 
تومان رسیده است که بیشــترین مقدار در دوره 6 

ماهه نخست سال بوده است.

پس از گذشــت بیش از یک سال از اخبار منتشر 
شده در خصوص همه گیری کرونا و کشف واکسن 
مناسب و ایمنی بخشی در جوامع، حالا شاهد موج 
جدیــدی از تقاضا در اقتصاد کشــورها هســتیم؛ 
روندی که به اعتقاد کارشناسان به شکل گیری موج 

جدیدی از تقاضا در جهان منجر شده است.
رئیس اداره سرمایه گذاری شرکت سرمایه گذاری 
سامان مجد در گفت و گو با پایگاه خبری بازار سرمایه 
)سنا(، و در بررسی بازار جهانی کامودیتی گفت: نکته 
مهمی که در ابتدای امر بهتر اســت به آن بپردازیم؛ 
ترســیم وضعیت کامودیتی ها همزمان با شیوع و 
فراگیری جهانی بیماری کرونا اســت. با گسترش 
کرونا به دورترین نقاط جهان و درگیری واحد های 
تولیدی و صنعتی، اقتصاد جهانی با یک شوك بزرگ 
و غیر قابل پیش بینی روبرو شد. هم زمان با آن فعالیت  
واحدهای تولیدی به منظــور جلوگیری از بیماری 
کاهش یافت به طوری که عرضه کالاهای اساســی 

متوقف شد.
ایمان جوکار افزود: از طرفی دیگر سیســتم های 
قرنطینه برای پیشگری از بیماری، در برخی کشورها 
اجرا شد که این موضوع نیز تقاضای کالا و خدمات را 
تا حدودی محدود کرده و بــر بازار محصولاتی مثل 
حامل های انرژی تاثیر مهمی داشت. با این وضعیت و 
با توجه به زمانبر بودن رسیدن به یک راه حل مطمئن 
و فراگیر )تولید واکسن(، دولت ها به منظور تامین نیاز 
جامعه خود اقدام به تزریق پول کردند که این اقدام 
بیشتر با سیاست پولی انبساطی و چاپ و عرضه پول 

اتفاق افتاد.
عرضه ها شتاب گرفت

او توضیح داد: شــتاب تقاضای جدیــد در کنار 
منابع مالی که در اختیار خانوارها قرار گرفته اســت 
و همچنین نگاه به وضعیت تورمی حاصل از عرضه 
پول، سرعت تقاضا در دوران گذار از کرونا به زندگی 
عادی را چند برابر کــرده و حتــی در برخی موارد 

تقاضای کاذب ایجاد کرده است.
این کارشــناس بازارســرمایه ادامه داد: از طرف 
دیگــر عرضــه، توانایی رســیدن به این ســطح از 

تقاضا را در کوتاه مدت ندارد. زیرا در دوران شــیوع 
پاندمی توقــف  تولیدها و عدم ســرمایه گذاری در 
زیرساخت های برخی صنایع، مانعی بر سر راه سمت 
عرضه بوده است. براین اساس، به نظر می رسد بر هم 
خوردن تعــادل در مکانیزم بــازار و عدم هماهنگی 
عرضــه و تقاضا، همانطور که مشــاهده می شــود 
بازارهای جهانی را دچار یک شــوك قیمتی کرده و 

افزایش قیمت های جهانی را رقم زده است.
تفاوت نوسانات انرژی با سایر کامودیتی ها 

در دوران گذار
رئیس اداره سرمایه گذاری شرکت سرمایه گذاری 
سامان مجد در بررســی انرژی گفت: بهتر است این 
موضوع را از دید دیگری بررسی کنیم. به نظر می رسد 
نوسانات قیمتی انرژی در دوران گذار از کرونا با سایر 
کامودیتی ها متفاوت است. در واقع در این مورد نیز 
ردپای عدم تعادل بین عرضه و تقاضا قابل مشاهده 
اســت، اما این عدم تعادل از محلی دیگر ایجاد شده 

است که حتی به دوران پیش از کرونا باز می گردد.
جوکار افــزود: کشــورها در ســال های اخیر و 
پس از معاهده پاریس به منظور کاســتن از انتشار 
گازهای گلخانه ای سیاســت های خود در خصوص 
تامیــن انرژی را تغییــر داده و با حرکت به ســمت 

اقتصاد پاك، ســرمایه گذاری های لازم در خصوص 
انرژی  و سوخت های فســیلی را محدود کردند. در 
نتیجه با کاهش سرعت رشــد عرضه انرژی، در برابر 
تقاضاهایی که به مدار بازگشــته اند، توان لازم برای 
پاســخ گویی را نداشــته و با پایداری تقاضا، شاهد 

افزایش قیمت انرژی به ویژه نفت و گاز هستیم.
او تصریح کرد: با شــرایط یاد شده و توجه ویژه به 
برهم خوردن عرضه و تقاضا، برای آینده کامودیتی ها 
می توان گفــت در کوتاه مــدت در حــوزه انرژی 
ممکن اســت تغییرات آب و هوایی و کاهش شدید 
دما بر قیمت ها تاثیر زیادی داشته باشد. در واقع در 
صورت تحمیل تقاضایی مازاد بر شرایط فعلی، به نظر 
می رســد قیمت  انرژی همچنان روند افزایشی در 

پیش بگیرد.
تقویت قیمــت انرژی در گــرو  وضعیت 

عرضه کنندگان
این کارشناس بازارهای کالایی تاکید کرد: نکته 
مهم دیگری که رشد قیمت انرژی را تقویت می کند، 
وضعیت عرضه کنندگان انرژی به ویژه اعضای اوپک 
است. با توجه به این که تولید کنندگان نفت در این 
مدت از کرونا آسیب دیده و شاهد تورم در اقتصادهای 
خود هستند، به نظر می رسد تصمیم این کشورها بر 

عدم عرضه نفت به منظور حفظ قیمت های فعلی، 
یک گزینه محتمل باشــد. در این صــورت پیش 
بینی می شود قیمت ها تا ســال میلادی جدید در 

محدوده های فعلی و حتی بالاتر باشد.
جوکار افــزود: در خصوص ســایر کامودیتی ها 
نیز به نظر می رســد همچنان فشــار تقاضا در برابر 
محدودیت های عرضه یک مکانیزم احتمالی برای 
افزایش نرخ  خواهد بــود؛ اما ایــن افزایش نرخ هم 
مستمر نبوده و از زمانی که افزایش نرخ به قدری باشد 
که مصرف کننده توان تامین کالای مورد نیاز خود را 
نداشته و از فشار تقاضا کاسته شود و موجوی انبارها 
فزاینده و رو به رشد باشد، از شدت افزایش قیمت ها 

کاسته می شود.
تجربه ابرچرخه تکرار می شود؟

او در پاسخ به این پرســش که با توجه به تجربه 
ابرچرخه در اوایل دهه 80، به نظر شما آیا این پدیده 
در شــرایط کنونی فرصت تکرار دارد؟ گفت: در این 
خصوص مقایســه شــرایط فعلی با اوایل دهه 80  
منطقی نیست؛ زیرا موضوع کرونا و همه گیری آن و 
تاثیرش بر بازارها یک موضوع جدید است که تا پیش 

از این تجربه نشده بود.
شــرکت  ســرمایه گذاری  اداره  رئیــس   
سرمایه گذاری سامان مجد، تصریح کرد: نکته مهم 
دیگر که مقایسه این دو بازه را نفی می کند؛ شرایط 
ویژه اوایل دهه 80 اســت. در آن بازه زمانی، چین به 
عنوان یک اقتصاد نوظهور در حال رشد و تکاپو بوده 
و با تقاضای فزاینده خود بــر صنایع مهم و بزرگ در 
سطح جهان تاثیر زیادی داشته اســت؛ البته که با 
پایان خوش بینی هــا و اتمام رشــدهای اقتصادی 

فزاینده چین، این دوران هم متوقف شد.
جوکار بیان کرد: در خصــوص تکرار این چرخه 
نیز، چون اقتصادها در دوران کرونا سیاســت پولی 
انبســاطی داشــته اند و تورم در کل اقتصادها قابل 
مشــاهده اســت؛ به نظر می رســد اصلاح قیمتی 
کامودیتی ها بسیار شــدید نخواهد بود. ضمن این 
که تداوم شرایط فعلی، نسبت به دوره قابل مقایسه، 

احتمالا طولانی تر خواهد بود.

یک کارشناس بازارسرمایه بررسی کرد:

وضعیت کامودیتی ها در دوران گذار از کرونا



هفته نامه
شماره  10204 اقتصادی

شنبه   8 آبان 1400 
  سال هفتم

بانک و بیمه

کارشناس اقتصادی؛
بانک های خصوصی در استقراض از بانک مرکزی پیشرو هستند

 کارکرد نرم افزارهای بانکی با نئوبانک ها متفاوت است؛
پلتفرم فراز بانک ایران  زمین فراتر از نئوبانک

یک کارشــناس اقتصادی گفت: بیشــتر خلق 
نقدینگی در سال های اخیر از محل عملکرد بانک ها 
بوده و تنهــا 13درصد آن به دلیــل پایه پولی بوده 

است.
بــه گــزارش اقتصادآنلاین بــه نقــل از مهر، 
حســین میرزایی در نشســت تخصصی »پول، 
بانک و سیاســت های پولی پیشــنهادی به دولت 
ســیزدهم از نگاه اقتصاد اســلامی« که اکنون در 
خانه اندیشــه ورزان در حال برگزاری است، گفت: 
در بحث نقدینگی عمده خلق پول ناشی از عملکرد 
بانک ها بوده و 13 درصد به دلیل پایه پولی بوده اما 
آیا این 13 درصد که درباره آن در رسانه ها صحبت 

می شود، ناشی از عملکرد دولت بوده است؟ خیر.
وی ادامه داد: حــدود 50 درصد پایــه پولی را 
بانک ها تشــکیل داده اند، 47 درصد دیگر ناشــی 
از بدهی های خارجی و تنها ســه درصد ناشــی از 
استقراض دولت از بانک مرکزی است بنابراین اینکه 
گفته می شود نقدینگی ناشــی از کسری بودجه 

است، صحت ندارد.
میرزایی افزود: آمارها نشان می دهد در دهه 90 
بانک های خصوصی در استقراض از بانک مرکزی 
پیشــرو بوده اند. 55 تا 60 درصــد بدهی بانک ها 

به بانک مرکزی ناشــی از اســتقراض بانک های 
خصوصی بوده که در برخی ســال ها به 70 درصد 

رسیده است.
وی با انتقاد از اینکه چرا بانک مرکزی پول چاپ 
می کرده و به آنها قرض می داده است؟ گفت: برخی 
بانک های خصوصی ادعا می کنند که به دولت پول 
قرض داده و در مقابل از بانک مرکزی اســتقراض 
کرده اند اما آمارها این موضوع را تائید نمی کند. بر 
اســاس آمارهای موجود، بانک های خصوصی 90 
درصد پولی که به دولــت داده اند را از بانک مرکزی 
قرض گرفته اند. در مقابل بانک های دولتی بیش از 
آنکه از بانک مرکزی قرض گرفته باشــند، به دولت 
قرض داده اند بنابراین ادعای بانک های خصوصی 

مبنی بر قرض دادن آنها به دولت صحت ندارد.
میرزایی، خلق نقدینگی را ناشــی از سوداگری 
بانک های خصوصی دانســت و افــزود: بانک های 
خصوصی می گویند تســهیلات تکلیفی بر عهده 
آنهاســت درحالی که برخلاف آمار است و صحت 
نــدارد. در ســال 98، 77.5 هزار میلیــارد تومان 
استقراض کرده اند ولی رقم تسهیلات تکلیفی آنها 
صفر بوده است. این سوال مطرح می شود که پول ها و 
سرمایه های مردم را بانک خصوصی چه می کنند؟ 

60 تا 65 درصد ســپرده های بانکی در بانک های 
خصوصی است که عمده مصرف آن در بخش خرید 
ارز، نگهداری پول نقد و تســهیلات به بخش های 

خدمات و بازرگانی است.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: 60 درصد 
تســهیلاتی که بانک های خصوصــی داده اند به 
بخش های خدمات و بازرگانی بوده است درحالی که 
خدمات در ایران پیشرفته و ناشی از صنایع نیست 

بلکه دلالی و سفته بازی است.
وی تصریح کرد: در ســال 99 حدود 550 هزار 
میلیارد تومان از سوی بانک های خصوصی به بخش 
خدمات تسهیلات داده شده که با کل بودجه کشور 

در سال گذشته برابری می کند.
میرزایــی یادآور شــد: در ســال های 98 و 99 
حدود 700 هزار میلیارد تومــان پول را بانک های 
خصوصی نگهداری کــرده و وام نداده اند. تنها در 
ســال گذشــته این رقم 476 هزار میلیارد تومان 
بود که در بانک های خصوصی نگهداری شــد ولی 
به عنوان تسهیلات پرداخت نشــد که هفت برابر 
بودجه عمرانی سال گذشــته بود.وی با طرح این 
پرســش که این پول ها در کجا هزینه شده است؟ 
ادامه داد: طبیعی اســت که این مبالغ در جاهایی 

هزینه می شود که سودآوری داشته باشد از جمله 
بازار ارز.این پژوهشــگر اقتصادی یادآور شد: پنج 
بانک خصوصی در سال 97 حدود 30 هزار میلیارد 
تومان از افزایش نرخ ارز سود کسب کرده اند این رقم 
در سال 98 به 13 هزار میلیارد تومان و در سال 99 
به 60 هزار میلیارد تومان رســیده است؛ این اعداد 
نشان می دهد چه کسانی پشت جهش های ارزی 
هستند.به گفته میرزایی، بانک ها از فعالیت عملیاتی 
خود زیان ده بوده اند اما زیان خود را از محل تسعیر 
ارز جبران کرده و ســودده شــده اند؛ حتی برخی 
بانک های خصوصی دانشــگاه تأسیس می کنند 
تا کارشناســان آنها به تبلیغ این موضوع بپردازند 
که ســوددهی از محل تســعیر ارز طبیعی است.

وی با انتقاد از پیگیــری برخی نمایندگان مجلس 
برای حذف ارز ترجیحی کالاهای اساســی گفت: 
در صورت افزایش نرخ ارز کالاهای اساســی، برای 
بانک ها سود کلان ایجاد می شــود.این کارشناس 
اقتصادی درباره خصوصی سازی بانک های دولتی 
گفت: یک بانک دولتی که خصوصی شد، ناگهان 90 
درصد تسهیلاتش به تسهیلات مشکوك الوصول 
تبدیل شد که امکان بازگشت آنها یا وجود ندارد یا 

بسیار کم است.

با آنکــه مدت زمان زیــادی از ظهــور و عمر 
نئوبانک ها در جهــان می گذرد؛ اما ایــن مدل از 
بانکداری در ایران پدیده ای نوظهور است و با وجود 
جذابیت های فراوانی که دارد، به دلیل عدم صدور 
مجوزهای لازم تاکنون، فراهم نبودن زیرساخت ها 
و عدم هماهنگی نهادهای زی ربط با یکدیگر در این 

حوزه، هنوز جایگاه خود را پیدا نکرده است.
به گــزارش اقتصادآنلاین؛ از ســویی برخی از 
کاربران و حتی کارشناسان مسائل مالی، کارکرد 
نرم افزارهای بانکی را بــا نئوبانک ها هم تراز تصور 
می کنند و به طور مشخص آن را درباره پلتفرم های 
بانکی نظیر »فراز« نیز صادق می دانند. بر همین 
اســاس روابط عمومی بانک ایران زمین بر آن شد 
تا در این مقاله تحقیقی، ضمــن بازتعریف دقیق 
نئوبانــک، تفاوت های اصلــی و زیربنایی پلتفرم 

متعلق به این نهاد مالی را با نئوبانک بیان کند.
نئوبانک دقیقاً چه تعریفی دارد؟

نئوبانــک )Neo-bank( در لغت به معنای 
»بانک جدید« است. اصطلاح نئوبانک برای نسل 
جدید مؤسسه های مالی و بانکی به کاربرده می شود 
که تلاش می کنند مدل کسب وکار بانک را از پایه 

موردبازنگری و خلق مجدد قرار دهند. در این نوع 
بانک ها شعبه فیزیکی، معنا و کارکرد سابق خود را 
از دست می دهد و هر آنچه کاربران نیاز دارند از باز 
کردن حساب و برداشــت و پرداخت پول گرفته تا 
گرفتن وام، ضمانت نامه و اعتبارسنجی با مراجعه 
به نرم افزار نئوبانک انجام می شــود. در حقیقت 
نئوبانک یک بانک کامل و مســتقل بدون شعبه، 
مبتنی بر نرم افزار و بستر موبایل است که صفرتا صد 

امور بانکی در آن انجام می شود.
تفاوت نئوبانک با دیجیتال بانک

در چند ســال اخیر با توســعه بیشتر خدمات 
دیجیتال در کشــور، برخی از بانک های در مسیر 
دیجیتالی شــدن نظیر بانک ایران زمین، به فکر 
ایجاد شــعبه های دیجیتال افتادند. این شعبه ها 
مثل نئوبانک ها خدمات بانکی را به شکل آنلاین 
ارائه می کنند. با این تفاوت که شــعب دیجیتال از 
سوی بانک هایی راه اندازی می شود که دارای شعب 
فیزیکی هستند و ممکن است بخشی از فرایند امور 
شعبه دیجیتال به شعبه فیزیکی وابسته باشد؛ اما 
نئوبانک ها در قالب یک بانک کامل و استارت آپ 

مستقل خدمات خود را به کاربر ارائه می کنند.

پلتفرم فراز و مزیت کارکرد این نرم افزار 
بانکی

روز  »فنــاوری  عبــارت  مخفــف  فــراز 
ایران زمین« اســت. این پلتفــرم بانکی اوایل 
دی 1399 در بانک ایران زمین راه اندازی شــد 
و اکنون نیز بیش از چهار هزار مشــتری دارد که 
تمامی آن ها مشتریان بانک ایران زمین هستند. 
این کار در ادامه موجب می شــود فراز بتواند در 
نســخه آزمایشــی بازخوردها را بهتر دریافت 
کند و در جذب مشــتریان بیشتر موفق تر عمل 
کند. در یک جمله می توان گفت مزیت کارکرد 
پلتفرم فراز ساده سازی، شخصی سازی خدمات 
و ارائه تجربه لذت بخش به مشــتریان اســت؛ 
مزیتی که برای رســیدن به آن از دشواری های 

متعددی عبور کرده است.
پلتفرم فراز متفاوت و فراتر از نئوبانک

همان گونه که در ابتدای مقاله نیز گفته شــد، 
برخی کارکرد پلتفرم فــراز را درنهایت با نئوبانک 
یکی می دانند؛ درحالی که این گونه نیســت؛ زیرا 
ماهیت فراز از اساس با نئوبانک متفاوت است؛ گو 
اینکه می تواند خدمات ارائه شده در نئوبانک را نیز 

در زیرمجموعه خود جای دهد. به باور مدیران این 
پلتفرم بانکی، نئوبانک زیرمجموعه کوچکی از این 
نوع بانکداری اســت. از نگاه کارشناسان فناوری 
بانک ایران زمین شایسته است نئوبانک را صرفاً با 

یک بانک بدون شعبه معادل سازی کنیم.
تأکید بانک ایران زمین بر اینکه »فراز« 

نئوبانک نیست
با مــواردی کــه تا به ایــن جای مقالــه به آن 
پرداخته شده است، تفاوت بین نئوبانک با دیجیتال 
بانک کاملًا مشخص شده است؛ باوجود این برای 
اینکه کامل دریابیم فــراز دقیقاً چه ماهیتی دارد، 
باید گفت نئوبانک فقط بانک بدون شعبه نیست 
که تنها خدمات بانکداری الکترونیکی ارائه کند؛ 
نئوبانک یک بانک کامل اســت؛ اما شعبه ندارد؛ 
یعنی در نئوبانک علاوه بر اینکه خدمات بانکداری 
الکترونیکی ارائه می شود، خدمات بانکداری خرد، 
صدور انواع ضمانت نامه بانکی، ارائه انواع تسهیلات 
و خدمات بانکداری خرد شرکتی و بین الملل هم 
ارائه می شود؛ بنابراین هر نرم افزاری که کار انتقال 
وجه، افتتاح حساب و خدمات دیگر را انجام دهد، 

نمی تواند نئوبانک باشد.

سید احســان خاندوزی گفت: هیچ بخشی از 
تأمین مالی ســوداگری در اقتصاد ایــران نباید به 
پشــتوانه بانک ها به ویژه بانک های دولتی صورت 

گیرد.
به گزارش اقتصادآنلاین، سید احسان خاندوزی  
در مراســم تکریم و معارفه مدیران عامل ســابق و 
جدید بانک ملی ایران با اشــاره بــه اینکه با وجود 
تلاش هایی که انجام می شود، تا تأمین مالی بانک 
محور به سمت تأمین مالی بازار محور حرکت کند 
اما در چشــم انداز قابل پیش بینی، نظام بانکداری 
همچنان پایه تأمین مالــی در اقتصاد ایران خواهد 
بود گفت: اگر نگران نظام تأمین مالی هستیم حتما 

باید اصلاحات بانکی را در اولویت قرار دهیم. 
وی در ادامه سخنانش به انتظارات خود از شبکه 
بانکی کشــور اشــاره کرد و گفت: بانک ها در کنار 
مراعات مسئولیت های عمومی و اجتماعی حرکت 
به ســمت یک عملیات بانکی اقتصادی، به صرفه 
و سود آور را در دســتور کار خود قرار دهند؛ چرا که 
اگر بانک ها همچنان با کسری و زیان انباشته مواجه 
باشند توسعه پایدار که باید بر اساس نظام بانکی با 

ثبات باشد، رخ نخواهد داد.
وزیر اقتصاد انتظار دیگر خود از شــبکه بانکی را 
رشــد عملیات ارزی عنوان کرد و افزود: برای اینکه 
فعالانه در گره گشایی از تراز تجاری کشور تأثیرگذار 
باشیم، انتظار می رود هر آن چیزی که از دست بانک 
ها برای بالا بردن حجم عملیــات ارزی بر می آید، 
انجام شود و معتقدم با عزم و اراده جدی، طی یکی 
و دو سال آینده شــاهد جهش های بزرگی در این 

حوزه خواهیم بود.
وزیر اقتصاد سپس به مساله  خروج از بنگاه داری 
غیر ضرور اشاره و تصریح کرد: راهبرد وزارت اقتصاد 
نه خروج مطلق از هر نوع فعالیت اقتصادی و بنگاه 
داری بلکه خروج از بنگاه داری هایی است که واقعاً 

در کسب و کار اصلی بانک ها جایگاهی ندارند.

وی تأکید کرد: در جاهایــی که بازیگران بزرگ 
عرصه های اقتصادی حضــور ندارند، حتماً بانکها 
می توانند به عنوان پیشرو و خط شکن عمل کنند، 
اما در کل نیازمند یک اســتراتژی خروج هستیم تا 

بتوانیم وارد سرمایه گذاری های جدیدتری شویم.
وزیر اقتصاد  همچنین با بیان اینکه مساله هدایت 
اعتبار به بخش های مولد و ممنوعیت در خصوص 
فعالیت های غیر مولد کمترین انتظاری است که از 
بانکها می توان داشت ابراز امیدواری کرد با توجه به 
استراتژی  های شفافیت بتوانیم در یک چشم انداز 
کوتاه این تضمین را بدهیم که هیچ بخشی از تأمین 
مالی سوداگری در اقتصاد ایران به پشتوانه بانک ها 

به خصوص بانک های دولتی انجام نشود.
وزیر اقتصاد جایگزینی نظام اعتبارســنجی به 
جای نظام وثیقه محــوری را موضوعی با اهمیت 
دانست و آن را از دیگر برنامه های وزارت اقتصاد در 
حوزه تحول در نظام بانکی کشور عنوان کرد و اظهار 
داشت: این مســاله  یکی از پر منفعت ترین، عدالت 
محور ترین و رضایت آفرین ترین حرکت بانک های 
دولتی است و تلاشی می کنیم نظام اعتبار سنجی به 
شکل کامل مستقر شود چرا که با اجرای این تحول، 

بانکداری در کشور شکلی متفاوت خواهد داشت و 
نظام دیگری از بانکداری را تجربه خواهیم کرد.

 وزیر اقتصــاد افــزود: البته این مهــم  در گرو 
پشتیبانی سامانه های اطلاعات اقتصادی کشور، از 

اعتبارسنجی بانک ها است.
خاندوزی در بخش دیگری از سخنانش رعایت 
مصوبات شــورای پول و اعتبار توســط بانک ها و 
جوانگرایــی در نظام بانکی به خصوص در ســطح 

مدیریتی را از دیگر انتظارات خود عنوان کرد.
وزیر اقتصاد در ادامه شــفافیت در تمامی ابعاد 
بویژه حقوق اولیه فعالان و مشتریان بانکها را مطرح 
کرد و گفت: این مساله بارها در آیین نامه های بانک 
مرکزی تأکید شــده است، اما بســیاری از  مردم و 
فعالان اقتصادی از حقــوق اولیه خود خبر ندارند و 

یا دستشان به جایی نمی رسد.
خاندوزی تأکید کرد: نظام بانکی باید تلاش کند 
با تغییر رفتار و رویکرد در سال های پیش رو، تصویر 
متفاوت تری از خود نشان دهد، به نحوی که در این 
تصویــر در کنار مردم و تولید کنندگان و شــریک 

دغدغه فعالان اقتصادی و خانوار ها باشد.
وزیر اقتصاد بر جلوگیری از تعطیلی واحدهای 

تولیدی هم تأکید  و در ادامه ســخنانش به مساله 
سود و زیان شرکت های زیر مجموعه بانک ها اشاره 
کرد و گفت: اگر بانکی که در عملیات اصلی و اولیه 
خود دچار زیان های بزرگ اســت بخواهد از طریق 
درآمدهای غیر عملیاتی خودش پوشــش دهنده 
زیان هایش باشد از کسب و کار بانکداری دور شده و 

باید اصلاح شود.
وی افزود: از جمله این تغییــرات، اصلاحات در 
نظامات اداره اقتصادی و حاکمیتی شرکتی در این 
بنگاه ها است و باید پذیرفت که به شیوه های گذشته 
نمی توان این شــرکت ها را اداره کرد و باید تلاش 
کنیم به صورت فعالانه و با برنامه ریزی هوشمند و 
هدفمند زیرمجموعه  بانک های دولتی را مدیریت 
کنیم و حتماً در این راســتا  تغییر روش مدیریت 
لازم است و  اســاس آن تغییر در شیوه نامه تعیین 

مدیرعامل و هیئت مدیره بانک ها است.
وزیر اقتصاد در ادامــه تأکیدکرد: وزارت اقتصاد 
با جدیت تلاش خواهد کرد نظام ارزشیابی مبتنی 
بر  شایسته گزینی را در دستور کار خود قرار دهد تا 
زمینه برای بهره گیری از نخبگان و متخصصان که 
از حداقل توان مدیریتی و ســلامت مالی برخوردار 

هستند فراهم شود.
خانــدوزی در این مراســم بانک ملــی را نماد 
نظام بانکــداری خواند و اظهار کــرد: این بانک در 
شــاخص های متعدد جزو مؤثرترین، پیشروترین 
و مردمی ترین بانک ها تلقی شــده و  از جایگاه ویژه 
ای برخوردار است، ضمن اینکه بدنه خدوم و با ریشه 
اش، بار سنگینی در ارائه خدمت به جامعه بر دوش 

می کشند.
وزیر اقتصاد در پایان سخنان خود، محمدرضا 
فرزین مدیر عامل جدید بانک ملــی را فردی با 
سابقه بانکداری و مدیریت اقتصادی معرفی و از 
تلاش های حسین زاده مدیرعامل پیشین بانک 

ملی نیز تقدیر  کرد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی؛

بانک ها حجم عملیات ارزی را افزایش دهند 
تأمین مالی سوداگری به پشتوانه بانک  ها انجام نشود

بانک اقتصادنویــن در هفت مــاه منتهی به مهرمــاه 1400هم 
درخشید و با کسب بیش از 17 هزار و 620 میلیارد ریال سود عملیاتی، 

مهر تاییدی بر تداوم و تثبیت روند سودآوری خود زد.
به گــزارش اقتصادآنلاین؛ بر اســاس اطلاعات منتشرشــده در 
کدال، بانک اقتصادنوین، در مهرماه ســال جاری، حــدود 17 هزار و 
850 میلیارد ریال از محل واسطه گری مالی درآمد کسب کرده و در 

مقابل  15 هزار و 259 میلیارد ریال سود به منابع تامین شده پرداخته 
است.  مقایسه این دو رقم نشان از  ثبت سود عملیاتی به میزان دو هزار 
و 592 میلیارد ریال در مهرماه سال جاری دارد.با ثبت این رقم، سود 
عملیاتی بانک اقتصادنوین در هفت ماهه ابتدایی ســال جاری نیز به 
17هزار و 620 میلیارد ریال رسید که نسبت به دوره مشابه سال قبل، 
بیش از سه برابر شده و توانســته هفت ماه طلایی را در کارنامه ونوین 

ثبت کند.بانک اقتصادنوین با تخصیص بهینه منابع به صنایع مولد و 
استراتژیک در جهت حمایت از تولید و اشتغال ملی، توسعه ابزارهای 
نوین تامین مالی، بهداشــت اعتباری و کاهش قابل توجه مطالبات، 
مدیریت ریسک و حرکت در چارچوب استانداردهای روز بانکداری، 
روند پرشتابی را تجربه می کند و بیشترین رشــدِ سهم بازار در میان 

بانک های خصوصی را از  آن خود کرده است.

هفت ماه طلایی در کارنامه ونوین ثبت شد
خبرمیز خبر 

رستمی مدیرعامل شستا شد
علی رستمی به عنوان مدیرعامل جدید 
شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
منصوب شد.گفته می شود پس از تشکیل 
جلسه هیات مدیره شستا و معارفه رستمی به 
عنوان عضو جدید موظف، مراسم معارفه  او 
به عنوان مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی نیز با حضور مدیران سازمان 

تامین اجتماعی و وزارتی برگزار خواهد شد.

بانک تجارت بیش از 
۳۰هزار میلیارد ریال 

تسهیلات کرونا داد

شعب بانک تجارت در سراســر کشور در 
18 ماه گذشته بیش از 83 هزار فقره تسهیلات 
کرونا به متقاضیان پرداخت کرده اند.به گزارش 
اقتصادآنلاین، در پی شــیوع بیماری کرونا و 
آسیب جدی به اصناف و کســب و کارها، این 
بانک بر اســاس دســتورالعمل صریح بانک 
مرکزی و به منظور اجرای سیاست های ابلاغی 
دولت مبنی بر حمایت از اقشار و اصناف آسیب 
دیده در اثر شــیوع بیماری کرونــا، پرداخت 
تســهیلات به متقاضیانی که از طریق سامانه 
کارا برای دریافت این تسهیلات ثبت نام کرده 
بودند را در اولویت قرار داده و در همین راســتا 
طی شــش ماهه اول ســال 1400 به 8733 
متقاضی مجموعا بیش از ســه هــزار و 245 

میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده است.
 در شش ماهه اول امسال  

انجام شد؛
 ۵۰هزار پیوند آسمانی 

با تسهیلات قرض الحسنه 
بانک تجارت

بانک تجــارت از آغاز امســال تــا پایان 
شهریور ماه با اعطای بیش از 50 هزار و پانصد 
فقره تسهیلات قرض الحسنه شرایط لازم 
را برای تسهیل ازدواج جوانان کشور فراهم 
کرده اســت.به گزارش اقتصادآنلاین، این 
بانک در مقطع شــش ماهه ابتدایی امسال 
با پرداخت بیش از 41 هزار و پانصد و ســی و 
سه میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به 
50 هزار و 536 نفر از زوجهای جوان عملکرد 
مطلوبی را در این زمینه داشــته است.بانک 
تجارت همچنین در راســتای اشاعه سنت 
حسنه ازدواج در سال 99 نیز بالغ بر 47 هزار 
میلیارد ریال تســهیلات قرض الحسنه به 
89 هزار و هشتصد و شصت زوج در سراسر 
کشور پرداخت کرده است.بنابر این گزارش 
شعب بانک تجارت در سراسر کشور آمادگی 
دارند تا در کمترین زمان ممکن و در صورت 
تکمیل مدارك متقاضــی و ارائه ضامنین 
معتبر نســبت به اعطای تسهیلات قرض 

الحسنه ازدواج اقدام کنند.

وبملت؛ ارزنده  ای در سایه
بانک ملت، یکــی از بانک های غیردولتی 
تجاری اســت که به تنهایی گروه بانکی ها را 
در تابلوی اصلی بــازار اول بورس نمایندگی 
می کند.به گزارش اقتصادآنلاین، بانک ملت 
فعالیت خود را از تاریــخ 1359 آغاز کرده و 
در سال 1386 به ســهامی عام تبدیل شده 
است. در سال 1387 این بانک با نماد بورسی 
»وبملت« به تابلوی اصلی بورس منتقل شد 
و تا به امــروز به حضور پررنگ خــود در بازار 
ســرمایه ایران ادامه داده است. اقتصاد ایران 
به دلیل بانک محور بودن، وابستگی زیادی به 
حضور بانک ها در عرصه های مختلف اعم از 
سرمایه گذاری، تامین مالی، ارائه تسهیلات 
بانکی و... دارد که طبیعتــا برخی از بانک ها 
در این بین نقش کلیدی تری را برای پویایی 
اقتصاد بازی می کنند. بانــک های دولتی و 
خصوصی در ایران نیز تا بــه امروز در جهت 
حرکت کشور به ســوی توســعه، تاثیرات 
گســترده ای را داشــته و گام هــای بلندی 
را در این مســیر برداشــته اند. در این میان 
بانک ملت با حضوری پررنــگ که در اقصی 
نقاط کشور و برخی از کشــورهای منطقه و 
جهان دارد، توانسته جایگاه خود در صنعت 
بانکــداری تثبیت کند. این بانک شــعباتی 
در کشــورهایی نظیر ترکیه، کــره جنوبی, 
ارمنستان، انگلستان، آلمان و مالزی دارد که 
با وجود محدودیت های تحریمی توانســته 
نقش گســترده ای در زمینــه فعالیت های 
بین المللی ایــران بازی کند. بــا این وجود 
کارشناســان انتظار دارنــد در صورتی که 
تحریم های ظالمانه علیه ایران رفع شــوند، 
وضعیت بانک های ایرانی از جمله بانک ملت 
که ســرآمد فعالیت های بین المللی در این 
حوزه اســت نیز به مراتب بهبــود یابد که در 
نهایت می تواند به افزایش ارزش این سهم در 
بورس تهران نیز ختم شود. از همین رو بانک 
ملت تصمیم گرفته است تا با سیاستگذاری در 
جهت تقویت حوزه برنامه ریزی استراتژیک 
و فناوری اطلاعات، زمینــه را برای برقراری 

روابط به نظام بانکی بین الملل فراهم سازد. 

رییس بانک مرکزی؛
بازار ارز متعادل است 

علی صالح آبادی با بیان اینکه در سامانه 
نیما عمده ارزی که اســتفاده شــده برای 
واردات مواد اولیه واســطه ای و سرمایه ای 
بوده که نشــان می دهــد وضعیت خوبی 
درهفت ماهه گذشــته داشــته ایم و پیش 
بینی من از ماه های آینده برای ارامش بازار 
ارز خوب است، گفت: یک و نیم میلیارد دلار 

برای واکسن اختصاص یافته است.
به گزارش اقتصادآنلایــن به نقل از صدا 
و ســیما، علی صالح آبادی رییس کل بانک 
مرکزی در برنامه گفت و گوی ویژه خبری با 
اشاره به اینکه نمی خواهم به عنوان مسئول 
بانک مرکزی پیش بینی نرخ ارز داشته باشم 
گفت: عوامل متعددی در اقتصاد وجود دارد 
لذا تحلیلگران و کنشــگران بازار رفتارشان 

تعیین کننده نرخ ارز است.
وی افزود: به عنوان بانک مرکزی وظیفه 
داریم به تعــادل در بــازار ارز کمک کنیم و 
کمک کنیم ارز حاصل از صادرات غیرنفتی 
به چرخه تجاری کشــور برگــردد. وظیفه 
خودم می دانــم از همــه صادرکنندگان، 
شرکت های صرافی و بانک هایی که انصافاً 
در تعادل بازار نقش خوبی داشتند صمیمانه 
تشــکر کنم، صادرکنندگان ارزشان را به 
چرخه تجاری بر می گرداند و عرضه کننده 

خوبی در حوزه ارز هستند.
صالح آبادی گفت: 16 و نیم میلیارد دلار 
در سامانه نیما ارز معامله شده است.ارزش 
معاملات در ســامانه نیما در سال گذشته 

حدودا دو برابر شده است.
او ادامه داد: سال گذشــته 10 میلیارد 
دلار حجم معاملات ارز کالاهای اساســی 
بوده اســت و امســال تا کنون 9.7  میلیارد 
دلار اختصاص یافته است.یک و نیم میلیارد 
دلار ارز 4200 تومانــی هم برای واکســن 

اختصاص یافته است.
این مقام مســئول تصریح کرد: وصولی 
های ارزی دولــت در هفت ماهه امســال 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته سه برابر 
شده است. در ســامانه نیما عمده ارزی که 
استفاده شده برای واردات مواد اولیه واسطه 
ای و سرمایه بوده اســت که نشان می دهد 
وضعیت خوبی در هفت ماهه گذشته داشته 

ایم .
صالح آبادی گفت: پیش بینی من برای 

ماه های آینده ،  آرامش بازار ارز  است.
وی با اشاره به اینکه عرضه و تقاضا کاملا 
متعادل اســت اظهار کــرد: در زمان هایی 
که نیاز باشد بانک مرکزی می تواند در بازار 
حضور پیدا کننــد ،در این مدت کم نیاز بود 
که بانک مرکزی ورود به بازار داشــته باشد 
ولی منابع ذخایر ارزی بانک مرکزی کمتر 
استفاده شــده و یا به آن صورت استفاده ای 

نشده بلکه بازار خودش را اداره کرده است.
صالح آبادی افزود: در بازار عرضه و تقاضا 
وجــود دارد، اگر بازار نیاز به عرضه داشــته 
باشــد عرضه می کنیم و اگر نیــاز به تقاضا 
داشته باشد تقاضا می کنیم. بانک مرکزی 
برای خود اهداف و سیاست هایی دارد ولی 
سعی بر آن است تا بازار خودش را مدیریت 
کند، در سامانه نیما ارز های خوبی را داریم 
و لذا تعادل خوبی در سامانه نیما ایجاد شده 

است.
رییس کل بانک مرکزی بــا بیان اینکه 
ارز حاصل از صــادرات نفتــی و غیرنفتی 
و نظارت بــر آن تاکنون خیلی بوده اســت 
خاطرنشــان کرد: توســعه تعاملات جزو 
برنامه های اصلی ما اســت که بازار ارز بازار 
متعادل و خوبی بشــود، ما باید در زمینه ارز 
ترجیحی در چارچوب قانون حرکت کنیم 
و در این چارچوب مشکلی در تخصیص ارز 
ترجیحی نداریم.وی با اشاره به اینکه برنامه 
ای برای افزایــش نرخ ســود اوراق دولتی 
نداریم افزود: کلا 43 هــزار میلیارد تومان 
اوراق دولتی در بازار بین بانکی فروخته شده 
است و افزایش نرخ در گذشته دو دهم درصد 
بوده و اوراق با همین نرخ ها به راحتی فروش 
رفته است .رییس کل بانک مرکزی با اشاره 
به اینکه نرخ تورم نقطه به نقطه نسبت به ماه 
قبل6 واحد درصد کاهش یافته است گفت: 
تعامل بانک مرکزی و بازار سرمایه ادامه می 
یابد تا تعادل بازار سرمایه حفظ شود و بانک 
مرکزی تلاش دارد وام ها به کارگزاری ها با 
حذف از حمایت از بورس به شــرط آنکه به 
تولید آســیب نزند ادامه یابد.صالح آبادی 
سیاســت دیگر حمایت از بورس را شرکت 
تامین سرمایه برای بانک ها دانست و اعلام 
کرد: این شرکت ها جزء دارایی مجاز بانک 
ها شده است و بانک می توانند از این مسیر 
به بازار ســرمایه کمک کنند.وی با اشاره به 
تامین ارز 4200 تومانــی نیز گفت: زمانی 
که نرخ 4200 تومانی وجود دارد، تقاضای 
مازاد بر نیاز نیز وجود خواهد داشت که شاید 
تقاضای واقعی هم نباشد، اما به هر حال در 
حد نیازهایی که وزارت جهاد کشــاورزی، 
وزارت بهداشت و درمان و وزارت صمت در 
چارچوب قوانین بودجه داشتند توانستیم 

ارز مورد نیازشان را تامین کنیم.
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رایزنی برای تعیین تاریخ از سرگیری مذاکرات احیای برجام

اردوغان: اجازه نمی  دهیم هیچ قدرتی ما را از مسیرمان بازدارد

ســخنگوی امور خارجی اتحادیه اروپا با مثبت ارزیابی کردن دیدار 
اخیر معاون وزیر امور خارجه ایران و معاون مسئول سیاست خارجی 

این نهاد، از تلاش برای تعیین تاریخ بازگشت به مذاکرات وین خبر داد.
اتحادیه اروپا روز جمعه دیدار »علی باقری« معاون وزیر امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران و »انریکه مورا« معاون مســئول سیاست 

خارجی اتحادیه اروپا را مفید ارزیابی کرد.
»پیتر استانو« سخنگو امور خارجه اتحادیه اروپا در پاسخ به سوال 
خبرنگار خبرگزاری رسمی کویت گفت: »می توانم تأیید کنم که این 
دو مقام دیدار مفیدی داشــتند. این دیدار به تعیین مسیری به سمت 

ازسرگیری مذاکرات در وین کمک کرد«.
این دیپلمات اروپایی افزود، »جوزپ بورل« مســئول سیاســت 
خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده امور برجامی و تیم وی به شدت 

در تلاش برای شروع مجدد گفت و گوهای وین در اسرع وقت بوده اند.
اســتانو افزود، آن ها همچنان مشغول هســتند و در تلاش با دیگر 
شرکای خود به دنبال تعیین تاریخی برای گردهمایی دوباره در وین در 

سریع ترین زمان ممکن هستند.
باقری روز چهارشــنبه در توئیتی درباره مذاکراتش با انریکه مورا 
نوشت: »گفت وگوی جدی و ســازنده ای با انریکه مورا درباره عناصر 
ضروری مذاکرات موفق داشتم. توافق کردیم پیش از پایان ماه نوامبر 
مذاکرات را آغاز کنیم. تاریخ دقیق هفته بعد اعلام خواهد شد«.»وانگ 

ونبین« ســخنگوی وزارت امور خارجه چین نیز در نشســت خبری 
روز پنجشنبه در پاســخ به ســوالی درباره اظهارات علی باقری گفت: 
»بازگرداندن برجام به مســیر درست در اســرع وقت و ترویج صلح و 
ثبات بین المللی در جهت منافع مشــترك جامعه بین المللی است«.

سخنگوی وزارت خارجه چین تصریح کرد: »در شش دور مذاکراتی که 
در نیمه نخست سال جاری برای از سرگیری پایبندی به برجام حاصل 
شده پیشرفت های مهمی حاصل شده اســت. همه طرف ها بایستی 
تلاش های تازه ای برای ایجاد گشــایش در مذاکرات بر اســاس اصل 
انصاف و عدالت انجام دهند.«او تأکید کرد: »آمریکا بایستی سیاست 
اشــتباه فشــار حداکثری در قبال ایران را اصلاح کند و ایران بایستی 
پایبندی کامل به توافق را از سر بگیرد. ســایر طرف ها هم باید فضای 
مطلوبی برای رســیدن به اهداف فوق ایجاد کننــد.«وی اضافه کرد: 

»چین با همه طرف ها در ارتباط نزدیک خواهد بود، نقش ســازنده ای 
در مذاکرات ایفا خواهد کرد، به برجام پایبنــد خواهد بود و برای حل و 
فصل سیاسی و دیپلماتیک مسئله هسته ای ایران تلاش خواهد کرد. 
همزمان، ما قاطعانه از حقوق و منافع مشــروعمان حراست خواهیم 
کرد.«علی رغم اذعان آژانس بین المللی انرژی اتمی به پایبندی ایران به 
تمامی تعهداتش، دولت آمریکا در اردیبهشت ماه سال 1397 به صورت 
یکجانبه از این توافق خارج شــد.دولت »جو بایدن« مدعی است قصد 
دارد از طریق مذاکرات جاری در شهر وین، پایتخت اتریش زمینه های 
لازم برای بازگشت کشورش به توافق هســته ای برجام را فراهم کند.

تاکنون 6 دور مذاکره در شهر وین میان آمریکا و سایر طرف های برجام 
غیر از ایران برای تسهیل بازگشــت آمریکا به برجام انجام شده است. 
طرف ها می گویند پیشرفت های ملموسی در این مذاکرات حاصل شده 
اما پاره ای اختلافات کماکان باقی است.یکی از زمینه های اختلاف در 
این مذاکرات اصرار آمریکا بر حفظ برخی از تحریم هایی است که دولت 
»دونالد ترامپ« بعد از خروج از برجام علیه ایران اعمال کرده اســت. 
مضاف بر این، دولت بایدن اعلام کــرده هیچگونه ضمانتی نمی تواند 
درباره عدم خروج دوباره دولت های بعدی آمریکا از برجام بدهد.مضاف 
بر این، مقام های دولت آمریکا پیش از این تصریح کرده اند که قصد دارند 
از ورود به برجام به عنوان »سکویی« جهت پرداختن به سایر اختلافات 

از جمله مسائل موشکی و منطقه ای استفاده کنند.

رییس جمهور ترکیه به مناسبت روز جمهوری 
این کشور که مصادف با امروز جمعه 29 اکتبر است، 

پیام تبریکی را فرستاد.
به گزارش خبرگــزاری آناتولــی، رجب طیب 
اردوغان، رییس جمهورترکیــه در این پیام تبریک 
به مناسبت نود و هشتمین ســالگرد  روز جمهوری 
ترکیه که به صورت ویدیویی ارائه شــد بیان داشت: 
من به مناســبت روز جمهوری ترکیه در تاریخ 29 
اکتبر به شهروندانمان در داخل و خارج از کشور و همه 
دوستانمان که در افتخار این روز با ما شریک هستند 
تبریک می گویم؛ روزی که یکی از پیوندهای طلایی 

تاریخ باشکوه ما است.
اردوغــان همچنیــن در این پیــام تبریکش به 
تحســین از مصطفی کمال آتاتــورك، بنیانگذار 
جمهوری ترکیــه پرداختــه و گفت: مــن در نود 
وهشتمین سالگرد صدور اعلامیه جمهوری ترکیه 
قدردان مصطفی کمال آتاتورك بنیانگذار جمهوری 

ما و همرزمان دلیرش هستم.
روز جمهوری ترکیه یک مناسبت ملی این کشور 
در پاسداشــت اعلامیه آتاتورك در 29 اکتبر 1923 

برای تاسیس جمهوری ترکیه است.
رییــس جمهور ترکیــه همچنیــن تاکید کرد 
کشــورش از جدی تریــن مرحلــه  همه گیــری 
کروناویــروس با مدیریت موفق و بــه لطف قدرت و 
ظرفیت زیرساخت بهداشــت و درمانش عبور کرده 

است.

او ادامه داد: به طرزی مشابه با ســال 2020 را در 
حالی که اقتصاد جهانی بیش از ســه درصد تحلیل 
رفته بود با نرخ رشد 1.8 درصد به پایان رساندیم. ما 
اجازه به بروز  هیچ نقصی در هیچ مساله ای از مبارزه 
با تروریســم گرفته تا تامین امنیــت جمهوری و از 
سرمایه گذاری ها گرفته تا عملیات های فرامرزی را 

نداده ایم.
اردوغان خاطر نشــان کرد، »در طــی این دوره، 
ترکیه از لیبی که با حملات دسیسه گران مواجه شد 
و از جمهوری آذربایجان که با اشغالگری در منطقه 
قره باغ جنگید حمایت به عمــل آورد و این حمایت 

سرنوشت  هر سه کشور را تغییر داد.«
وی افــزود: »ما همچین تلاش ها بــا هدف کنار 

گذاشتن کشــور ما و جمهوری ترك نشین شمال 
قبرس از بهــره برداری از منابع هیدروکربن شــرق 

دریای مدیترانه را دفع کرده ایم.«
رییس جمهور ترکیه تاکید کرد، این دستاوردها 
که ترکیه در زمینه اقتصاد، سیاست داخلی و سیاست 
خارجی به رغم مشــکلات مربوط بــه همه گیری 
بیماری کسب کرده »نشــانه ای مهم از تاثیر نظام 
ریاست جمهوری که در سال 2018 در ترکیه برقرار 

شد و زیرساخت قدرتمند آن است.«
اردوغان گفت: به لطف خدا ما این پویایی به دست 
آمده در سال گذشته میلادی را حالا در سال 2021 
نیز در هر حوزه از اقتصاد تا تولیــد و صادرات به طور 

خاص حفظ کرده ایم.

اردوغان اظهــار کرد: با نزدیک شــدن صدمین 
سالگرد تاســیس جمهوری ما در ســال 2023 در 
افق پیش رو، ما اجــازه نخواهیــم داد، هیچ قدرت 
یا ســناریوی »کثیف یا حمله توطئــه آمیزی« که 
به دنبال متزلزل ســاختن ترکیه اســت،  ما را از این 

مسیرمان باز دارد.
اردوغان ادامه داد: ما به عنوان یک ملت محکم بر 
سر اتحادمان، همبستگی و برادریمان که بزرگترین 
تضمین ها برای ما هســتند می ایســتیم و تلاش 
خواهیم کرد تا بــه آرمانمان در قبــال یک »ترکیه 
قدرتمند و بزرگ« دست یابیم. اراده فولادین ما که 
هدایت گر مبارزه ملت ما به ســمت پیروزی و عامل 
موجودیت جمهوری ما شــد، همچنان راهنمای ما 
در این مبارزه »مقدسی« که در 98 سال گذشته به 
جریان انداخته ایم خواهد بود.اردوغان در یک مراسم 
جداگانه بر نقش زنان در بنیانگذاری و توسعه ترکیه 
و تلاش هایش در مســیر دموکراســی و رفاه تاکید 
کرد.اردوغان با تاکید بر اینکه جوامعی که زنان خود 
را به حاشیه می برند، نیمی از قدرت و پتانسیل خود 
را کنار می گذارند، گفت: »ما به زنــان خود اعتماد 
داریم.«او خاطر نشــان کرد: ما بر این باوریم که زنان 
ما با توانمندی در قلب هایشان و هوش و توانایی های 
خدادادی شان، پیشرو تحولی خواهند بود که ترکیه 
و جهان را در بر می گیرد. ما در کنار یکدیگر به تلاش 
برای رقم زدن دنیایی زیباتر، عادلانه تر، آرام تر، امن 

تر و قابل زندگی تر ادامه خواهیم داد.

علی باقری بــا بیان این که جمهوری اســلامی 
ایران گفت وگوهایی را دنبال می کند که مســتلزم 
دستاورد و نتیجه عملی باشــد و موضوع اصلی آن 
لغو تحریم هــای ظالمانه علیه ملت اســت، گفت: 
گفت وگو برای دســتیابی به توافقی بر روی کاغذ را 

دنبال نمی کنیم.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقــل از فارس، علی 
باقری معاون سیاســی وزیر امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران که روز گذشــته )چهارشنبه( پنجم 
آبان ماه در مقر اتحادیه اروپا در بروکسل با »انریکه 
مورا« معاون مســئول سیاســت خارجی اتحادیه 
اروپا و هماهنگ کننده کمیسیون مشترك برجام 
به مدت پنج ســاعت به رایزنی و گفت وگو پرداخت 
در گفت وگویی در این باره اظهار داشــت: در ادامه 
گفت وگویی که با آقای مورا در تهران داشــتیم در 
نشست چند ساعته در بروکســل درباره زمین ها، 
اقتضائات و شــرایطی که لازم اســت برای این که 
گفت  وگوهای نتیجه محور بین ایران و 1+4 شکل 

بگیرد، رایزنی کردیم.
وی افــزود: درباره چارچوب ها و الزامات شــکل 
گیری این گفت وگوها تبادل نظر کردیم و قرار بر این 
شد بر اساس این چارچوب ها ایران و 1+4 ظرف یک 

ماه آینده بتوانند گفت وگوهایی را شکل بدهند.
موضــوع اصلی در ایــن گفت وگوها لغو 

تحریم های ظالمانه و غیرقانونی است 
معاون وزیــر خارجه اضافه کــرد: نکته ای مهم 
که در جلســه تهران و بروکسل بر آن تأکید شد این 
است که جمهوری اسلامی ایران گفت وگوهایی را 
دنبال می کند که مستلزم دستاورد عملی و نتیجه 
عملی باشد. جمهوری اسلامی ایران گفت وگو برای 
صرفا دســتیابی به یک توافق بر روی کاغذ را دنبال 

نمی کند. 
علی باقری که با شــبکه پرس تی وی گفت وگو 
می کرد، اظهــار داشــت: موضوع اصلــی در این 

گفت وگوها لغو تحریم هــای ظالمانه و غیرقانونی 
است که در طول چند سال گذشته علیه جمهوری 
اسلامی ایران اعمال شده است، به ویژه تحریم هایی 
که به واســطه خروج آمریکا از برجام توسط ترامپ 
تحت عنوان فشار حداکثری به مردم ما اعمال شده 
و ما به دنبال رفــع این تحریم  ها علیــه ملت ایران 

هستیم.
 الان هم در میدان مذاکره حاضر هستیم

معاون وزیر امور خارجه توضیح داد: چون ما یک 
منطق قوی و مستحکمی داریم و براساس آن منطق 
قوی و مســتحکم وارد میدان مذاکره شدیم و الان 
هم در میدان مذاکره حاضر هســتیم. در جلسه روز 
چهارشنبه تأکید کردم ما به صورت کامل به توافق 
پایبند بودیم و الان هم هستیم، در کنار میز مذاکره 

هستیم.
وی اضافه کرد: کســانی از میز مذاکره فاصله 
دارند که یا نســبت بــه تعهداتشــان پایبندی 
نشــان نداده و پایبند نبودند یا کسانی که ناقض 

تعهدات قبلی بودند. آنها فاصله بســیار زیادی با 
میز گفت وگو دارند ولی ما براســاس منطق قوی 
که داریــم در میز گفت وگو حاضر هســتیم ولی 
منتظریم که آیا طــرف مقابل این آمادگی را دارد 
که وارد یک مذاکرات جدی شود که بتواند نتیجه 
عملی داشته باشــد که نتیجه عملی آن از نظر ما 
لغو تحریم های ظالمانــه و غیرقانونی علیه ملت 

ایران است.
این دیپلمات ارشــد ایرانی خاطرنشــان کرد: 
گفت وگوهای نتیجه محور برای ما مورد قبول است، 
گفت وگوهایی که نتیجه عملی داشته باشد و منجر 

به لغو تحریم های ظالمانه و غیرقانونی شود. 
باقری بیان کرد: ما گفت وگو بــرای گفت وگو و 
مذاکره برای مذاکره را قبول نداریم و نمی پذیریم، 
ولی گفت وگویی کــه نتیجه آن لغــو تحریم های 
ظالمانه علیه ملت ایران باشد، این گفت وگو می تواند 
مدنظر ما باشــد و از چنین گفت وگویی اســتقبال 

می کنیم.

باقری پس از مذاکرات پنج ساعته با انریکه مورا 
در توئیتی نوشت: گفت وگوی جدی و سازنده ای با 
انریکه مورا درباره عناصر ضــروری مذاکرات موفق 
داشــتم. توافق کردیم پیــش از پایان مــاه نوامبر 
مذاکرات را آغاز کنیم. تاریخ دقیق هفته بعد اعلام 

خواهد شد.
لازم به ذکر اســت باقــری در مذاکرات دیروز 
در بروکســل در خصوص لغو موثــر  تحریم ها و 
پایبندی سایر طرف ها به تعهدات خود به رایزنی 

پرداخت.
معاون سیاسی وزارت امور خارجه کشورمان در 
این ملاقات با تاکید بر تجربه چند ســاله بدعهدی 
در اجرا و نهایتا خروج یکجانبه و غیرقانونی از برجام 
توسط ایالات متحده و بی عملی کشورهای اروپایی 
در عمل به تعهدات پذیرفته شــده خود، بیان کرد: 
آنچه برای ایران موضوعیت دارد، لغو موثر تحریم ها و 
عادی سازی روابط تجاری و اقتصادی با ایران است و 
هر توافقی باید خواسته های ایران در این خصوص را 

برآورده سازد.
باقری ارائه تضمین بــرای عدم تکرار بدعهدی و 
رفتارهای غیرقانونی طرف های مقابل را خواســته 

غیرقابل چشم پوشی ایران خواند. 
حســین امیرعبداللهیان وزیر امــور خارجه 
کشورمان نیز روز چهارشــنبه پنجم آبان ماه در 
نشســتی خبری درباره مذاکرات تصریح کرد: ما 
نمی خواهیم از نقطه بن بست مذاکرات وین وارد 
مذاکرات وین شویم، ولی فرمتی که در مذاکرات 
وین شکل گرفته را قبول داریم و به زودی پس از 
ارزیابی از گفت وگوهای امروز آقای باقری با آقای 
مورا و مســئولان اتحادیه اروپا درباره این که در 
چه تاریخی وارد گفت وگو و مذاکره با 1+4 شویم، 
تصمیم می گیریم. ولی دیر نخواهد بود و بزودی 
این اتفاق خواهد افتاد و بــا 1+4 گفت وگوها را از 

سر می گیریم. 

معاون سیاسی وزیر امور خارجه؛

مذاکرات ایران و ۱+۴ظرف یک ماه آینده آغاز می شود 
گفت وگوهای نتیجه محور برای ما مورد قبول است

نخست وزیر انگلیس در جلســه مجلس عوام گفت که نمی توانیم 
»یک چک کاملا سفید برای دولت طالبان بنویسیم، ما باید اطمینان 
حاصل کنیم که افغانستان به پناهگاهی برای تروریسم و کشور مواد 

مخدر نمی شود.«
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، بوریس جانسون، نخست 
وزیر انگلیس گفــت تعامل با طالبان را ادامــه می دهیم، و همچنین 

بریتانیا 20 هزار پناهجوی دیگر از افغانســتان را اسکان خواهد داد.
جانسون گفت که دولت بریتانیا تعهدات کمک سالانه بشردوستانه 
خود به افغانستان را تا دو برابر تا 286 میلیون پوند )371 میلیون دلار( 
افزایش داده است.بوریس جانسون گفت که »ما روشن ساختیم که 
20 هزار پناهجو را اســکان می دهیم، علاوه بــر 15 هزار نفری که در 
جریان عملیات تخلیه از کابل آورده ایم و در حــال ادغام در جامعه و 

مدرسه هســتند.«او افزود که »آنچه که ما بر آن اصرار داریم یک راه 
عبور امن« برای افرادی است که برای اسکان به این کشور می آیند.این 
در حالی اســت که ده ها خانواده پناهجو از افغانستان که در چارچوب 
طرح اســکان بریتانیا در هتل های لندن اقامت داده شده اند، خود را 
بی خانمان اعلام می کنند.بیش از 200 خانواده افغان که از کابل تخلیه 

شده بودند، از شوراهای لندن درخواست اسکان اضطراری کرده اند.

نمی  توانیم چک سفید برای دولت طالبان بنویسیم اما به تعامل ادامه می  دهیم
خبرمیز خبر 

ادعای ضد ایرانی معاون 
ترامپ

معــاون رئیس جمهور ســابق آمریکا با 
ادعای افزایــش تهدیدهای ایــران برای 
منطقــه در پی احیــای احتمالــی توافق 
هسته ای، مدعی شد سیاست دولت کنونی 
واشنگتن در برابر تهران، ضعف آن را نشان 

می دهد.
بــه گــزارش اقتصادآنلاین بــه نقل از 
فارس، علی رغم اذعان قریب به اتفاق ســران 
کشورهای مختلف مبنی بر شکست خوردن 
سیاست موسوم به »فشــار حداکثری« در 
دولت پیشــین آمریکا به ریاســت »دونالد 
ترامپ« اما ادعاهای مقامات سابق آن دولت 

همچنان ادامه دارد.
»مایک پنــس« معاون ترامــپ در زمان 
حضورش در کاخ ســفید، روز پنجشنبه ادعا 
کرد تلاش های »جو بایدن« رییس جمهور 
کنونی آمریکا برای احیای توافق هســته ای 
ایــران، خطــر افزایش ســتیزه جویی های 
منطقه ای بیشتر از ســوی تهران را به دنبال 

دارد.
به نوشــته وبگاه »نیوز ویــک« پنس که 
در مراســم گروهک تروریستی منافقین در 
واشنگتن شــرکت کرده بود، گفت حمایت 
بایدن از توافق هســته ای ایران، برای آمریکا 

خطرناك است.
این وبگاه حضور پنــس در این همایش را 
»تکرار مواضع جنگ طلبانه او در قبال ایران« 
توصیف کرده و به نقل از وی نوشت: »صلح در 
ادامه قدرت می آید. با استقبال دولت کنونی 
ما از برجــام، تردید آنهــا در محکوم کردن 
شلیک موشک به متحد عزیزمان اسرائیل و 
عقب نشینی فاجعه بار از افغانستان، دشمنان 
ما ممکن اســت ضعف دولت فعلی آمریکا را 

احساس کنند«.
معاون دولت سابق آمریکا با تکرار ادعاهای 
نخ نما شــده علیه ایران، اظهار داشت: »آنها 
ممکن اســت جســارت پیدا کنند تا عزم و 
جدیت ما را آزمایش کنند. ضعف، شرارت را 

برمی انگیزد«.
در حالی که جهانیان بارها شاهد جنایات 
دولت آمریکا در حق مردم خود و ســرکوب 
وحشیانه تظاهرات ها و اعتراضات به تبعیض، 
نژادپرستی و ضعف کاخ سفید بودند؛ اما این 
پنس است که دولت ایران را »ظالم« خطاب 
کرده و ادعاهای بی اساســی را علیه ســران 

تهران مطرح کرد.
وی در ادامــه اظهارات بی شــرمانه خود، 
گروهک تروریســتی منافقین را - که بیش 
از 17 هــزار ایرانی را قربانــی عملیات های 
تروریســتی خود کرده اند - به عنوان »یک 
جایگزین ســازمان یافته، کاملا آماده، واجد 
شرایط و مورد حمایت مردمی« برای دولت 
فعلی ایران توصیف کــرد و »مریم رجوی« 
سرکرده تروریست این گروهک جنایتکار را 

»الهام بخش جهان« خواند.
ایــن سیاســتمدار آمریکایــی در پایان 
یاوه گویی های خود افزود: »با قاطعیت به شما 
می گویم که مردم آمریکا از هدف شــما برای 
ایجاد یک جمهوری دموکراتیک، سکولار و 

غیرهسته ای ایرانی حمایت می کنند«.
پنس پیش از این نیز با ادعای منزوی کردن 
ایران بیش از هر زمان دیگری در دولت خود، 
مدعی شد که دولت کنونی واشنگتن در حال 
به عقب رفتن در این مســیر و بازگشــت به 

سیاست های ناکارآمد است.

برگزاری دیداری درباره 
 مذاکرات هسته ای ایران

 در حاشیه اجلاس گروه۲۰
خبرگــزاری رویترز به نقــل از مقام های 
آلمان خبر داده که در حاشیه اجلاس گروه20 
قرار است دیداری هم درباره برنامه هسته ای 

ایران برگزار شود.
به گــزارش اقتصادآنلایــن، خبرگزاری 
رویترز به نقل از مقام های آلمان خبر داده که 
در حاشیه اجلاس گروه 20 قرار است دیداری 
هم دربــاره برنامه هســته ای ایــران برگزار 
شــود. رویترز گزارش داده که آنگلا مرکل، 
صدراعظم فعلــی هیات آلمانــی را هدایت 
خواهد کرد هرچند او از اولاف شولتز، جانشین 
احتمالی خود هم دعوت کرده تا در نشســت 

گروه بیست همراهش باشد.
اجلاس گروه بیست قرار است شنبه هشتم 
و یکشــنبه نهم آبان )30 و 31 اکتبر( در رم، 

پایتخت ایتالیا برگزار شود.
رویترز گــزارش داده که آنــگلا مرکل، 
صدراعظم فعلــی هیات آلمانــی را هدایت 
خواهد کــرد هرچنــد او از اولاف شــولتز، 
جانشین احتمالی خود هم دعوت کرده تا در 

نشست گروه بیست همراهش باشد.
جز دیدار درباره ایران، ملاقات با جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا هم از برنامه های خانم 

مرکل در این نشست اعلام شده است.
از دیروز زمزمه های از سرگیری مذاکرات 
احیای برجام شــنیده می شــود. مذاکراتی 
که دور تازه آن از زمــان روی کار آمدن دولت 

ابراهیم رئیسی متوقف مانده است.

نگرانی آمریکا از خشم 
عربستان و امارات درباره  

فروش پهپاد به قطر
رســانه آمریکایی گــزارش داد، به رغم 
موافقت پنتاگون با فــروش 500میلیون 
دلاری پهپاد نظامی به قطر، وزارت خارجه 
آمریکا نگران خشــم ریاض و ابوظبی از این 

توافق است.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، 
در شرایطی که شیخ تمیم بن حمد آل ثانی 
امیر قطر قرار اســت ماه آینده به واشنگتن 
سفر کند، رســانه  آمریکایی از دو دستگی 
دولت جو بایدن دربــاره فروش پهپادهای 

نظامی پیشرفته به دوحه خبر داد.
شبکه »ان بی ســی نیوز«، وزارت دفاع 
آمریــکا )پنتاگون( در حال تشــویق برای 
قرارداد فروش بیش از 500 میلیون دلاری 
پهپادهای مسلح به قطر اســت اما وزارت 
خارجه آمریــکا در حال ایجــاد تعلل برای 

اجابت درخواست دولت قطر است.
این رسانه خبر خود را به نقل از سه مقام 
دولت و یک دستیار کنگره این کشور منتشر 
کرده اما اشــاره مســتقیمی به نام و هویت 

منابع خود نکرده است.
شــبکه آمریکایی گــزارش داد، دوحه 
برای اولین بار ســال گذشــته از واشنگتن 
برای پهپادهای مســلح »ام کیو-9 ریپر« 
)Reaper 9-MQ( درخواست کرد اما این 
درخواست ناکام ماند و قطر حالا دوباره برای 

خرید پهپادها فشار می آورد.
ان بی سی نیوز خبر داد، قطر از کمکی که 
در جریان خروج آمریکا از افغانستان به این 

کشور ارائه داد استفاده می کند.
شــیخ تمیم بن حمد آل ثانی امیر قطر 
قرار است ماه آینده به واشنگتن سفر و با جو 
بایدن رئیس جمهور آمریکا در کاخ ســفید 

دیدار کند.
یک مقــام مطلــع و مســئول فروش 
تسلیحات پیشرفته آمریکا از قبیل پهپادها 
به ان بی ســی نیوز خبر داد، پنتاگون قطر را 
»یک شــریک قابل اتکا« از جمله در زمینه 
مقابله با تروریسم و انجام حملات نظامی از 

راه دور در افغانستان می داند.
ان بی ســی نیــوز البته گــزارش داد، 
مقام های وزارت خارجــه آمریکا اما نگران 
هســتند که فروش 500 میلیــون دلاری 
پهپاد به قطر باعث عصبانیت برخی متحدان 
واشنگتن شامل عربستان سعودی و امارات 

عربی متحده بشود.
این رسانه آمریکا به سراغ وزارت خارجه 
رفته و نظر این وزارتخانه را درباره درستی یا 
نادرستی خبر نگرانی درباره فروش پهپاد به 

قطر جویا شده است.
یک سخنگوی وزارت خارجه آمریکا به 
ان بی سی نیوز گفت: »وزارتخانه تا زمانی که 
فروش یا انتقال اقلام دفاعی پیشنهادی به 
طور رسمی به کنگره اطلاع داده شوند طبق 
خطی مشــی خود به صورت علنی در مورد 

آنها اظهار نظر یا تایید نمی کند«.
ان بی ســی نیوز در ادامه گــزارش خود 
به نقل از یک مقام پنتاگون نوشــت، وزارت 
دفاع آمریکا مخالفتی با فروش پهپاد به قطر 
ندارد البته به طرز فعالانه  هم از این موضوع 

حمایت نمی کند.
این مقام پنتاگون اذعان کرد که فروش 
پهپاد به قطر روی دیگر متحدان و شرکای 
آمریــکا در منطقه اثــر خواهد داشــت و 
پنتاگون خواهان بی ثبــات کردن منطقه 

نیست.
مقام وزارت دفاع آمریــکا افزود، فروش 
پهپادهــای مســلح آمریکا به قطــر البته 
می تواند به دلیل نقــش و حمایت دوحه در 
زمینه مقابله با تروریسم، باعث تقویت امنیت 

منطقه شود.
ان بی ســی نیوز در ادامه گزارش خود به 
کمک های قطر به آمریکا در جریان خروج 
نظامیان این کشور از افغانستان و میزبانی 
قطر از پایگاه نظامی »العدید« آمریکا اشاره 

کرد.
طبق گزارش این رســانه، »قطر از سال 
2003 حدود هشــت میلیــارد دلار برای 
توسعه ساخت و ساز در این پایگاه )العدید( 

کمک کرده است«.
در ادامه این گزارش آمده اســت: »قطر 
همین حالا دومین شــریک فروش نظامی 
خارجی ایالات متحده با بیش از 26 میلیارد 
دلار در پرونده های فعــال )دومین خریدار 
بزرگ تســلیحاتی ایالات متحده( اســت. 
ایالات متحده به قطر ســامانه های پدافند 
موشــکی با برد بلند پاتریــوت، جنگنده 
اف-15 و بالگردهــای تهاجمــی آپاچی 

می فروشد«.
ان بی ســی نیوز در ادامه گــزارش خود 
نوشــت: » فــروش احتمالــی پهپادهای 
ساخت ایالات متحده به قطر می تواند باعث 
مخالفت متحــدان آمریــکا در خاورمیانه 

شود«.
طبق این گزارش، رژیم صهیونیستی هم 
درباره فروش پهپــاد آمریکا به قطر به دلیل 

روابط دوحه با حماس نگرانی هایی دارد.



نگاه
 رمزارز در اندونزی 

حرام شد
شــعبه نهضت العلمای جاوای شــرقی 
اندونزی، طی فتوایی، معاملات رمزارزها را 

حرام کرد.
اقتصاد آنلاین -  مهسا نجاتی؛ به گزارش 
 NU کوین تلگراف، گروه اسلامی اندونزیایی
می گوید رمزارزها آنقدر بی ثبات هســتند 
که تحت قوانین اســلامی قانونی به شــمار 

نمی روند.
شــعبه نهضت العلمای جاوای شــرقی 
فتوایی صادر کرده که طبق آن، اســتفاده از 
رمزارز را بر اساس قوانین اسلامی »حرام« یا 

ممنوع می داند.
علاقه به رمزارزها در اندونزی طی ســال 
گذشــته افزایش یافته اســت. در اوایل ماه 
جاری، کوین فورمت گزارش داد که اندونزی 
شــاهد افزایش 1772درصدی در شــمار 
افرادی بود که در طول ســال 2021، درگیر 

مباحث مربوط به رمزارزها شده اند.
اندونــزی دارای بزرگتریــن جمعیــت 
مسلمانان در جهان اســت و صنعت رمزارز 
پررونقی دارد. بر اســاس گــزارش وزارت 
بازرگانی اندونزی، این کشور تا ماه می امسال 
حدود 6,5میلیون افزایش سرمایه گذار ارز 
دیجیتال را تجربه کرده کــه از 5,7میلیون 
سرمایه گذار ثبت شده در بورس اوراق بهادار 

اندونزی پیشی گرفته است.
در اطلاعیــه ای کــه روز یکشــنبه در 
وب ســایت شــعبه نهضت العلمای جاوای 
شرقی منتشر شــد، به نقل از کیایی عزیزی 
چاســب الله، رییس هیات مدیره آمده است: 
»اگرچه دولت، رمزارز را به عنوان یک مال به 
رسمیت می شناسد، اما تحت قوانین شرعی 

نمی توان آن را قانونی کرد.«
این گروه به این نتیجه رســید که رمزارز 
حرام اســت؛ زیرا تا حد زیادی سفته بازی به 
شــمار می رود و بنابراین نمی تواند به عنوان 
یک سرمایه گذاری قانونی مورد استفاده قرار 

گیرد.
نماینده مدرســه شــبانه روزی اسلامی 
لیربویو اذعان داشــت: »بر اســاس چندین 
ملاحظات، از جمله رواج کلاهبرداری، این 

کار غیرقانونی تلقی می شود.«
برخی از دانشــمندان مسلمان معتقدند 
که رمزارز شــبیه قمار بوده که طبق قوانین 
دینی اسلام حرام اســت. با این حال، نظرات 
متفاوت بوده و سایر سازمان های اسلامی در 
سراسر جهان می گویند که قوانین اسلامی، 

رمزارزها را مجاز می داند.
سال گذشته، مقام مالزیایی که بر رعایت 
قوانین اســلامی در امور مالی نظارت دارد، 
اعلام کرد که اجازه معامــلات دارایی های 

رمزارز را می دهد.
همچنین تلاش هایی در اســترالیا برای 
ســاختن اولین پلتفرم مالــی غیرمتمرکز 
)دیفای( تحت هدایت شــرعی در جهان در 
حال انجام است تا مسیری بین مزایای دیفای 

و باورهای اسلامی ایجاد شود.
در ماه سپتامبر، وزیر بازرگانی اندونزی، 
محمد لطفی، به رســانه های داخلی گفت 
که اندونزی برنامه ای برای پیروی از چین و 
ممنوعیت تراکنش رمزارزها، اســتخراج یا 

معاملات ندارد.

دوج  کوین و شیبا می  تازند!
در ســاعات نخســت معامــلات روز 
پنجشــنبه، اکثر رمزارزها در محدوده قرمز 

قرار دارند.
به گــزارش اقتصادآنلایــن ، ارزش بازار 
جهانی رمزارزها در حال حاضر 2,50تریلیون 
دلار اســت که 2,31درصد افت را نسبت به 

روز گذشته نشان می دهد.
با این حال، حجــم کل معاملات در طول 
24ساعت گذشــته 48,64درصد کاهش 
یافته و به 189,70میلیارد دلار رسیده است.

بیت کوین با حدود 2درصد افت به قیمت 
58هــزار و 955دلار و اتریوم با کاهش بیش 
از 3درصد به قیمت 4هزار و 10دلار معامله 

می شود.
دوج کویــن بــه دنبال حمایــت مجدد 
ایلان ماسک، مدیرعامل تسلا، دوباره روند 
صعودی در پیــش گرفته و نســبت به روز 
گذشــته افزایش بیش از 27درصد را تجربه 
کرده اســت. از طرفی با اینکه این میلیاردر 
اعلام کرد هیچ سکه ای از شــیبا ندارد و در 
حالی کــه انتظار می رفت این رمــزارز روند 
نزولی در پیش بگیرد، همچنان به رشد خود 

ادامه می دهد.
در ســاعات نخســت معامــلات روز 
چهارشنبه، اکثر رمزارزها در محدوده قرمز 
معامله می شــود. به گزارش اقتصادآنلاین، 
ارزش بازار جهانــی رمزارزها در حال حاضر 
2.59تریلیون دلار است که 0.79درصد افت 

را نسبت به روز گذشته نشان می دهد. 
با این حــال، حجــم کل معاملات در 
طول 24ساعت گذشــته 25.10درصد 
افزایش یافته و به 123.05میلیارد دلار 

رسیده است. 
بین کوین با حدود 3درصد افت به قیمت 
60هزار و 716دلار معامله می شود، در حالی 
که قیمت اتریوم با رشد 1درصدی به قیمت 

4هزار و 242دلار معامله می شود. 

خبر

کارشناس خرید ارز دیجیتال کلاهبردار از آب درآمد

نیجریه ارز دیجیتال راه اندازی می کند

رییس پلیــس فتای تهران بزرگ از بازداشــت 
فردی که در پوشــش خرید ارز دیجیتال اقدام به 

کلاهبرداری از شهروندان کرده بود، خبر داد.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایســنا، داوود 
معظمی گودرزی درباره دستگیری این فرد گفت: 
مدتی قبل یکی از شهروندان به پلیس فتا مراجعه 
و اعلام کرد که چندی پیش از طریق فضای مجازی 
با فردی که خود را متخصص و کارشــناس خبره 
ارزهای دیجیتال مطرح کرده بود، آشنا شده و این 
فرد مدعی شــده که می تواند با خرید ارز دیجیتال 

طی مدتی کوتاه سود کلانی به مالباخته پرداخت 
کند.

وی ادامه داد:  شاکی نیز پس از مدتی به این فرد 
اعتماد کرده و سه میلیارد ریال از سرمایه اش را در 
اختیار این فرد قرار داده است، اما پس از واریز وجه 
دیگر هیچ پاسخی به تماس های شاکی نداده و در 
این هنگام بوده که متوجه شده مورد کلاهبرداری 

قرار گرفته است.  
گودرزی با بیان اینکه رسیدگی به این موضوع با 
فوریت در دستور کار ماموران پلیس فتا قرار گرفت، 

گفت:  ماموران با انجام اقدامات فنی و پلیسی و بهره 
گیری از مهندسی معکوس موفق به شناسایی متهم 
این پرونده شــده و پس از اخذ مجوز از مقام قضایی 
این فرد را در مخفیگاهش در یکی از مناطق جنوبی 
شــهر تهران دســتگیر و به مقر پلیس فتا منتقل 

کردند.  
رییس پلیس فتای تهــران بــزرگ ادامه داد:  
متهم پس از دستگیری تحت بازجویی قرار گرفت 
و در جریان آن به جرم خــود یعنی کلاهبرداری از 
شهروندان در پوشش کارشناس خبره بازار رمز ارز 

اعتراف کرد.
وی با بیان اینکه متهم بیش از هشــت میلیارد 
ریال به همین شــیوه از شــهروندان کلاهبرداری 
کرده بود، گفــت:  همچنین تا کنــون و در جریان 
رســیدگی به این پرونده 14 شــاکی شناســایی 
شده اند و اقدامات برای شناســایی دیگر شکات و 

مالباختگان همچنان در دستور کار قرار درد.
به گفته گودرزی، برای متهم پرونده ای تشکیل 
شــده و این فرد برای ادامه روند رسیدگی به جرم 

روانه دادسرا شده است.

بانک مرکزی نیجریه رســما انتشــار ارز دیجیتال اینایرا را با هدف 
تســریع نقل و انتقال های مالی و جلوگیری از کاربرد ســایر ارزهای 

مجازی اعلام کرد.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از تســنیم ، بانک مرکزی نیجریه 
ارز دیجیتال رســمی خود را منتشــر کرده اســت. راه اندازی رسمی 
ارز دیجیتــال اینایرا در روز دوشــنبه در مجلس این کشــور صورت 
گرفت.به گــزارش  راشــاتودی، رییــس بانک مرکــزی نیجریه 
در مراســم راه انــدازی این ارز دیجیتــال که به رهبــری محمدو 
بوهاری، رئیس جمهور این کشور برگزار  شــد، گفت 500 میلیون 
اینایرا به ارزش 1,21 میلیون دلار تا به امروز منتشــر شده اســت و 
اپلیکیشن های اســپید ولت و مرچنت ولت درحال حاضر از طریق 
فروشگاه گوگل پلی و اپل استور در دسترس هستند. بانک مرکزی 
نیجریه راهنمای اســتفاده  قانونی از ایــن ارز دیجیتال جدید را در 

وب سایت خود قرار داده است.طبق بیانیه بانک مرکزی نیجریه، اینایرا 
به عنوان یک ارز دیجیتال جهانی ایجاد شــده و هــدف آن تکمیل ارز 

رایج این کشور است و قرار نیست جای آن را بگیرد. بانک مرکزی اعلام 
کرد این ارز جدید نقل وانتقال های مالی را برای تمام گروه های جامعه 
آسان تر می کند.قرار بود ارز دیجیتال نیجریه بین اول تا چهارم اکتبر 
منتشر شود اما جشن های شصت و یکمین سالگرد استقلال این کشور 
انتشار آن را به تعویق انداخت. بانک مرکزی نیجریه در بیانیه ای اعلام 
کرد به تاخیر افتادن انتشار اینایرا مسئله مهمی نبوده و بانک قصد داشته 
کاملًا برای این اقدام آماده شده و موفقیت بلندمدت این ارز دیجیتال را 
تضمین کند. انتشار ارز دیجیتال اینایرا به عنوان یک ارز قانونی در دوم 
اکتبر توسط مجلس فدرال این کشــور به تصویب رسید.نیجریه هم 
مانند بسیاری از کشورهای دنیا تلاش کرده افزایش روزافزون استفاده 
از ارزهای مجازی را در کشــور مهار کند. نیجریه در ابتدای سال جاری 
میلادی نقل وانتقال ارزهای مجازی را در شبکه بانکی کشور ممنوع و 

تصمیم خود برای انتشار یک ارز دیجیتال رسمی را اعلام کرد.

با توجه به اینکه رمزارزها ماهیتی غیرمتمرکز 
دارند و در حال حاضر جهان به ســرعت به سمت 
استفاده از آنها حرکت می کند، بسیاری از کشورها به 
فکر انتشار رمزارزهای ملی افتاده اند. در همین حال، 
علی صالح آبادی، رییس بانک مرکزی، اخیرا اعلام 
کرد که ایران در این مسیر قدم خواهد گذاشت و در 
آینده رمزارز ملی را به صورت آزمایشــی راه اندازی 

خواهد کرد.
بحــث رمزارزها این روزها بســیار داغ شــده و 
بسیاری از ســرمایه گذاران را از سایر بازارها به خود 
جذب کرده است. اما از آنجا که رمزارزها شبکه ای 
غیرمتمرکــز دارند و امکان نظارت بر آن را ســلب 
می کند، مدتی است که بانک های مرکزی در سراسر 
جهان به فکر انتشار رمزارز ملی افتاده اند تا بتوانند 
تراکنش ها را شناسایی کرده و از اقدامات غیرقانونی 
جلوگیری کنند. در همین حال، علی صالح آبادی، 
رییس بانــک مرکزی اخیــرا در نشســت خود با 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اذعان 
داشت با توجه به اینکه قانون بانک مرکزی و قوانین 
بانکی و پولی بــه اصلاح نیــاز دارد، با کمیته های 
مشترك، بررســی های لازم انجام خواهد شد. وی 
اظهار کرد که با توجه به اهمیــت روزافزون رمزارز 
ملی و غیرملی در سطح دنیا، قصد داریم که در مسیر 
انتشار ارزهای ملی قدم بگذاریم و آنها را به صورت 

آزمایشی در آینده راه اندازی کنیم.
علیرضا شامخی، استاد دانشــگاه و کارشناس 
بازار رمــزارز، در گفت و گویی بــا اقتصاد آنلاین به 
بررسی مشخصه های بازار رمزارزهای غیرمتمرکز 
و رمزارزهای ملی، مزایا و محدودیت های  این دو و 
از طرفی سازوکار آنها پرداخته و به سوالات ما پاسخ 

داده است.
شــامخی در خصوص مقایسه ســازوکار بازار 
رمزارزها با رمزارز ملی گفــت: موضوع رمزارزهای 
بانک مرکزی از اینجا شروع می شود که شناسایی 
طرفیــن تراکنش ها در بــازار توســط نهادهای 
حاکمیتی در فضای غیرمتمرکز ممکن نیســت. 
بدین معنی که این نهادها به دلیل اینکه اطلاعات 
تراکنش ها عمومی است، می توانند متوجه انجام 
تراکنش شــوند، اما عملا نمی توانند فرســتنده 
و گیرنده آن را شناســایی کننــد. در واقع، هویت 
افرادی که این معاملات را انجام می دهند، مشخص 
نمی شــود. به علاوه، دولت ها امکان اعمال قدرت 
در این حــوزه را ندارند. مثلا مســدود کردن این 

تراکنش ها توسط دولت ها قابل مدیریت نیست.
وی در ادامه اظهار کرد: امــا مورد فوق تنها یک 
شروع برای ضرورت ایجاد رمزارزهای بانک مرکزی 
است. دو دلیل مهم تر وجود دارند که پیشران اصلی 
این بحث اســت.  اول اینکه اندازه بــازار رمزارزها 
قبل از ســال 2019 بزرگ نبود و بنا براین این بازار 
در گذشته اهمیت چندانی نداشت، اما الان اندازه 
آن به بیش از 2,5 تریلیون دلار رسیده و هر ریسک 
یا تکانه در این بازار، ممکن اســت به سایر بازارها به 
خصوص بازار سهام سرایت کند.  پس از اینکه حجم 
بازار بزرگ می شود، امکان سرایت ریسک از بازاری 
به بازار دیگر افزایش می یابد. به عنوان مثال، اگر در 

یک بازار قیمت ها بالا رود، باعث صعود سایر بازارها 
نیز می شود. این موضوع یک خطر بالقوه برای جهان 
به شــمار می رود و می تواند روند بازارها را به کلی 
تغییر دهد. از طرفی، زمانی که حجم سرمایه گذاری 
در بازار رمزارزها افزایش می یابد، به یک معنا میزان 
فعالیت در ســایر بازارها کاهــش می یابد که این 

موضوع هم یک اتفاق مهم به شمار می رود.
شامخی درباره علت دوم حساس شدن رمزارزها 
برای بانک های مرکزی خاطرنشــان کــرد: ثانیا 
کارکردی که عمدتا برای رمزارزها تصور می شد، به 
عنوان منبع ذخیره ارزش برای سرمایه گذاری بود. 
این موضوع تا مدت ها منطقی به شــمار می رفت؛ 
زیرا هزینه های تراکنش بالا و ســرعت آن کند بود. 
اما به مرور، پروژه های زیادی راه اندازی، هزینه های 
تراکنش کمتر شد و ســرعت بالا رفت و به تدریج 
بحث اینکه می تــوان از رمزارزها به عنــوان ابزار 
تراکنش برای مصرف روزانه استفاده کرد، جدی  تر 
شــد. صرافی های بزرگ، برای این کار لینک های 

پرداخت را راه اندازی کردند.
وی اولین واکنش دولت ها به دو موضوع بالا را به 
این شکل تشریح کرد که اتفاقات فوق، حساسیت 
شناسایی طرفین دخیل در تراکنش های صرافی 
را تشــدید کرد و چند ماهی اســت که صرافی ها 
محدودیت های بیشتری را بر کاربران خود اعمال 
می کنند. ولی دقت شود که آیین نامه های رسمی 
دقیق برای نظارت هنوز در دنیا در نظر گرفته نشده 

که ایران نیز از این موضوع مستثنی نیست.
جایگاه رمزارزهای بانک مرکزی چیست؟

علیرضا شامخی در خصوص مبحث پول، اظهار 
کرد که ســه کارکرد اساســی داریم: منبع ذخیره 
ارزش، ابزار تراکنش و مبادله بودن و امکان مقایسه 
ارزش بین کالاها. کارکرد ذخیره ارزش بودن، عملا 
بین مردم پذیرفته شــده اســت و تقریبا غیرقابل 
بازگشت اســت. با پروژه های جدید، هزینه و زمان 
تراکنش ها نیز کاهش یافته و کارکرد ابزاری آن برای 
مبادله نیز کاملا در حال رونق گرفتن است. اما شرط 
سوم یعنی قابلیت شــمارندگی به نظر من تا سال 

گذشته، مهم ترین انتقاد به رمزارزها بوده است.
وی تشــریح کرد: رمزارزها به دلیــل دارا بودن 
ماهیت نوسانی، نمی توانســتند به راحتی مبنایی 
برای شمارندگی و ارزشگذاری کالاها قرار بگیرند. 

از این رو نیاز بود تا در اکوسیستم خود، رمزارزهایی 
تعریف کنند که دارای ارزش ثابت هستند.

شــامخی با بیان اینکه پدیده جدید دیگری که 
اتفاق افتاد، راه اندازی استیبل کوین ها بود، عنوان 
کرد: اســتیبل کوین ها قابلیت شــمارندگی برای 
پول به وجود می آورند. این دســته از رمزارزها انواع 
مختلفی دارند. برخی اســتیبل کوین ها به اندازه 
ســکه هایی که منتشــر می کنند پول فیات )پول 
بدون پشتوانه( در حساب های بانکی خود نگهداری 
می کنند. مثال معروف آنها تتر )USDT( و یو اس 
دی کوین )USDC( اســت و در واقع ارزش آنها به 

دلار قفل شده است.
ریسک استیبل کوین ها چیست؟

ایــن اســتاد دانشــگاه در خصوص ریســک  
اســتیبل کوین ها توضیح داد: یکی از خطرات این 
است که تعداد سکه های خود را بیش از معادل پولی 
که در بانک ها ذخیره کرده اند، منتشر کنند. ریسک 
مهم تر این است که از این پول به عنوان اعتبار، برای 
گرفتن وام از بانک ها و موسســات استفاده کنند. 
این خاصیت اهرمی باعث می شــود پول هایی که 
به عنوان کوین در دست مردم است، تحت ریسک 
بازپرداخت وام آنها قرار گیرد. این مساله به طور کلی 
دردسرساز می شود. در حال حاضر، این ریسک رقم 
بالایی را به خود اختصاص داده است. به عنوان مثال، 
اگر شرکت تتر، اقدام به وام گرفتن کند و پس از آن 
قادر به بازپرداخت این وام نباشد، ورشکستگی های 
بزرگی در بازار مشاهده خواهد شد. به دلیل همین 
ریســک ها، نهادهــای حاکمیتــی امریکایی، در 
ماه های اخیر توجه ویژه ای برای کنترل و بازرسی از 
حساب های این شرکت ها به خرج داده اند. می توانید 
تصور کنید که با توجه به اندازه بازار بسیار زیاد رمزارز 
تتر، اگر این ریسک هاواقع شــود، چه تکانه ای در 

سایر بازارهای مالی دنیا اتفاق می افتد.
شامخی اذعان داشت: مبحث استیبل کوین ها 
به همین نقطه ختم نمی شود. در دیفای )بستر امور 
مالی غیرمتمرکز(، اپلیکیشن هایی به وجود آمد که 
به جای اینکه پول های فیات را سپرده گذاری کرده 
و استیبل کوین ها را منتشر کنند، با الگوریتم های 
مشخصی از بیت کوین، اتریوم و امثال این رمزارزها 
برای سپرده گذاری و انتشار استیبیل کوین، استفاده 
کردند. به این معنی که برای مثال، بیت کوین را به 

صورت وثیقه قرار داده و به جای آن استیبل کوین 
دریافت می شود. عملکرد این اپلیکیشن ها تنها به 
تولید استیبل کوین ختم نشد. امکان سپرده گذاری، 
وام دادن، ســود دادن، فروش بیمه و غیره را نیز از 
این طریق ایجاد کردند. این نقطه، جایی اســت که 
بانک های مرکزی بیشترین حساسیت را به خرج 
می دهند چرا که در صورت رونق آن، اکوسیســتم 
رمزارزها تا حد زیــادی از پولهای فیات، بانک های 
مرکــزی یا به صــورت کلی حاکمیت هــا بی نیاز 
می شوند و اکوسیستمی کاملا غیرمتمرکز، بدون 
امکان شناســایی و تایید هویت بــه وجود می آید 
که دیگر برای دولت ها قابل کنترل نیســت. توجه 
کنید که استیبل کوین هایی مانند تتر، به دلار قفل 
شده اند ولی این دسته از استیبل کوین ها دیگر فقط 
وابســته به رمزارزهایی مانند بیت کوین و اتریوم 

هستند.
وی در پاســخ به این سوال که اشــکال این نوع 
انتشار اســتیبل کوین چیســت؟ تاکید کرد: این 
دارایی که ذخیره می شود، پول فیات نیست؛ بدین 
معنی که در بانک ها نگداری نمی شــود و رهگیری 
آن عملا امکان پذیر نیســت. از طرفی الگوریتمی 
که استیبل کوین ها را تولید می کند نیز به بانک ها 
وابسته نیســت. از این رو، ابتدا تا انتهای این ماجرا 
دیگر توسط بانک های مرکزی قابل کنترل نیست. 
به همین دلیل، قابلیت مقایسه کالاها را نیز به وجود 
آورده و در همه زمینه های ویژگی پولی مســتقل 
شــد؛ یعنی یک کارکرد اصلی پول، تا حدی در این 

اکوسیستم محقق می شود.
وی اضافــه کــرد: از ریســک های انتشــار 
اســتیبل کوین به صورت الگوریتمی، می توان به 
احتمال وقوع اشــکالات نرم افزاری و هک شــدن 
اشاره کرد که در این صورت، بخش بزرگی از پروژه 
از بین می رود و بازگرداندن آن شبکه بسیار مشکل 
خواهد بود.این استاد دانشگاه با اشاره به ریسک های 
مطرح شــده تاکید کرد: اگر بخواهم بحث های تا 
اینجا را خلاصه کنم باید گفت که بانکهای مرکزی 
به دو دلیل در این موضوع حساس شده اند. اولا اینکه 
اندازه این بازارها بسیار بزرگ شده و هر گونه ریسک 
در این بازار ممکن اســت به ســایر بازارها سرایت 
کند و ثانیا این اکوسیســتم جدید در حال تجربه 
نوآوری هایی است که از لحاظ تئوریک امکان ایجاد 

فضای مالی مستقل از دولت ها را فراهم می کند.
وی واکنش دولت ها را به این شرح توصیف کرد: 
در حال حاضر، عمدتا فشارهای محدودی به منظور 
ایجاد قوانین و نظارت ایجاد شــده است. به عنوان 
مثال، کمیسیون بورس اوراق بهادار امریکا دوره ای 
برای بازرســی تتر ایجاد می کند، یا به صرافی های 
مشــهور فشــارهایی وارد می کند کــه الزامات 
شناسایی مشتریان را رعایت کنند یا اینکه گاهی 
از انتشار عمومی برخی از رمزارزها جلوگیری کرده 
است. اکثر کشورهای دنیا به فکر قاعده گذاری در 
این حوزه افتاده اند ولی هنوز آیین نامه بالغ و الگویی 
در دنیا وجود نــدارد. هرچند با توجه به ســرعت 
تحولات، به زودی شاهد شروع قاعده گذاری های 

جدی تر در این حوزه خواهیم بود.

ریال دیجیتالی در ایران؟ 

ریسک ها و مزایای رمزارز ملی
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ظرف 2۴ ساعت؛
رمزارزِ »بازی مرکب« 

۲,۴۰۰ درصد جهش کرد
نتفلیکس رمزارزی را در ارتباط با سریال 
محبوب اخیر خود، بــازی مرکب، معرفی 
کرده است که قیمت آن در بازارها به شکل 

سرسام آوری در حال افزایش است.
 به گــزارش سی ان بی ســی، ســریال 
کره ای شــبکه نت فلیکس با نام اسکویید 
گیم یا بازی مرکب که بــه تازگی به یکی از 
پرطرفدارترین ســریال های تاریخ تبدیل 
شده اســت حالا برند رمزارز مخصوص به 
خود را معرفی کرده اســت که قیمت آن به 

شکل سرسام آوری در حال بالا رفتن است.
به گــزارش اقتصادآنلاین به نقل از مهر، 
قیمت این رمزارز که نام آن اسکویید است 
در 24 ساعت گذشته 2,400 درصد جهش 
کرده و به 2.22 دلار رسیده است و ارزش کل 

بازار آن حالا 174 میلیون دلار شده است.
هرچند کارشناســان به افــرادی که 
می خواهنــد در این موج شــیرجه بزنند 
توصیه می کنند جدا مراقب باشند. پایگاه 
کوین مارکت کپ هشــدار داد گزارشات 
بســیاری به دست آن رســیده است که 
کاربــران نمی تواننــد توکن اســکویید 
خود را در پایگاه محبوب پنکیک ســوآپ 

بفروشند.
طبــق داده هایی کــه در وب ســایت 
مربوط بــه این رمزارز درج شــده اســت 
فروش اســکویید در 20 اکتبر آغاز شده و 
ظرف چند ثانیه تمامی سکه های مجازی 
عرضه شــده به فروش رفته اند. این رمزارز 
برای پروژه ای اینترنتی به نام اسکوییدگیم 
)همانند نام سریال( ایجاد شده است. در این 
پروژه کاربران می توانند با انجام بازی هایی 
مشابه با ســریال تلویزیون به جایزه بزرگی 
دست پیدا کنند. البته این بازی ها بر خلاف 
آن چه در ســریال دیدیم منجــر به مرگ 
شــرکت کنندگان نخواهد شــد و جایزه 
نهایی هم رقم ثابتی نیست و بسته به تعداد 

شرکت کنندگان در هر دور تغییر می کند.
شرکت کنندگان می توانند رمزارزها را به 
عنوان جایزه به دست آورند و برای گذراندن 
مراحل بازی از آنها بــرای خرید لباس های 
لازم )لباس هایی مانند آن چه کاراکترهای 
سریال به تن داشــتند( اســتفاده کنند. 
برای ورود به مرحلــه نهایی هر بازیکن باید 

33,450 دلار بپردازد!

استقبال بازار رمزارزها از 
FATFدستورالعمل جدید

عدم اعلام ممنوعیت های جدید توسط 
کارگروه ویژه اقدام مالی با اســتقبال بازار 

مواجه شد.
به گزارش سی ان بی سی، کارگروه ویژه 
اقدام مالی، دســتورالعمل جدید خود را در 
خصوص ضوابط و چارچوب های مربوط به 
رمزارزها و مقابله با پولشویی از طریق آن ها 

منتشر کرد.
به گــزارش اقتصادآنلاین بــه نقل از 
ایسنا، در این بیانیه با وجود آنکه ارزهای 
دیجیتالــی در طبقه دارایــی های مالی 
دیجیتالی طبقه بندی نشده اند، از دولت 
ها و موسسات مالی خواسته شده است تا 
با آن ها طبق مقــررات این طبقه برخورد 
شــود. طبق اعلام FATF، منشا و مقصد 
تراکنشات مشکوك باید به این کارگروه 

گزارش شود. 
بنیاد تتر با صدور بیانیــه ای اعلام کرد 
دســتورالعمل جدیدی را بــه اجرا خواهد 
گذاشــت تا جلوی اســتفاده از پولشویی 
با اســتفاده از ایــن رمــزارز به ویــژه در 

پرداخت های فرامرزی گرفته شود.
تتر با ارزش ترین رمزارز بــا ارزش ثابت 
جهان و پنجمین رمزارز با ارزش دنیا است 
و بســیاری از آن به عنوان دلار دیجیتال نام 
می برند. این تغییرات در راســتای عمل به 
الزامات جدیــد کارگروه ویــژه اقدام مالی 

اتخاذ و اجرایی خواهند شد. 
شرکت خودروسازی تسلا از احتمال 
مجدد پذیرش بیتکوین بــه عنوان ابزار 
پرداخت بــرای خرید محصــولات این 
شــرکت خبر داده اســت. این شرکت با 
صدور بیانیه ای اعلام کــرد کماکان 1.5 
میلیارد دلار بیتکویــن در اختیار دارد و 
موجودی رمزارزهای خــود را کم و زیاد 

نکرده است.
تســلا با بیــان اینکــه بــه ظرفیت 
بالقــوه ارزهای دیجیتالی هــم به عنوان 
جایگزینی برای پول و هم برای ســرمایه 
گذاری بــاور دارد، از احتمــال پذیرش 

مجدد بیتکوین خبر داد.    
مجموع ارزش بــازار جهانــی ارزهای 
دیجیتالی در حال حاضــر 2580 میلیارد 
دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به 
روز قبل 4.51 درصد بیشــتر شــده است. 
در حال حاضر 45 درصــد کل بازار ارزهای 
دیجیتالی در اختیار بیت کوین و 17 درصد 
در اختیار اتریوم است. بیت کوین 12 سال 
پیش توسط گروه گمنامی از معامله گران بر 
بستر بلاك چین ایجاد شد و از سال 2009 

معاملات اولیه آن شکل گرفت.
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